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NOVÉ zázemí prO pečOVatelskOu služBu
Na základě úspěchu ve výběrovém řízení provádí firma SMI-ČR 

group  s.r.o.  od  listopadu 2023  rekonstrukci  části  bytového domu 
pro  seniory  Javor  v  Polici  nad  Metují.  Projektovou  dokumentaci 
zpracoval Vít Hynek DiS v květnu 2022. Jedná se o vybudování no-
vého  zázemí pro pečovatelskou  službu.  Celkový  vzhled  stavby  se 
nemění,  stavební  úpravy  jsou  převážně  navrženy  uvnitř  objektu. 
Cílem je vytvořit odpovídající zázemí pro zaměstnance pečovatel-
ské  služby  včetně  vedoucí.  Stávající  pracoviště  bylo  již  kapacitně 
i dispozičně nevyhovující. Pro kvalitní poskytování sociálních slu-
žeb bylo nezbytné rozšířit zázemí pro veškerý personál. Na vybudo-
vání nového zázemí město požádalo o dotaci z IROP. Bohužel i přes 
kladné  hodnocení  projektu  zůstala  naše  žádost  pod  čarou.  Proto 
bylo  rozhodnuto  zažádat  o  individuální  dotaci  Královéhradecký 
kraj. Ten žádosti vyhověl a poskytl městu dotaci ve výši 1 mil. Kč. 

Ze dvou bytů v přízemí tak mohly vzniknout 3 kanceláře a den-
ní  místnost  se  šatnou.  Stávající  prostory  pečovatelek  a  správce 
budovy nyní firma přebuduje na novou bytovou jednotku, termín 

dokončení  je 30. dubna 2024. Nová bytová jednotka (zádveří, po-
koj s kuchyňským koutem, koupelna s WC a pokoj) bude přístupná 
z chodby. 

Nově  vybudované  zázemí  sociálních  služeb  s  denní místností 
a  šatnou  je  rovněž  přístupné  ze  stávající  vnitřní  chodby.  Pro  za-
městnance je v novém prostoru k dispozici koupelna se sprchovým 
koutem a samostatné WC s umyvadlem. V rámci stavby  proběhla 
i rekonstrukce rozvodů elektřiny, vnitřního vodovodu a kanalizace.

Do kanceláře vedle denní místnosti a šatny byl z východní stra-
ny  proveden  nový  dveřní  otvor,  na  který  navazuje  přístavba  pří-
střešku, který bude sloužit jako zádveří pro přímý venkovní vstup 
do kanceláře vedoucí sociálního odboru. 

Celkové náklady stavební části činí dle SOD 3 mil. Kč. 
Ing. Pavel Scholz, vedoucí odboru IMŽP

Realizováno za finanční podpory Královéhradeckého kraje
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Slovo StaroSty
Vážení občané,

březnový čas se nesl nejen v duchu 
školních jarních prázdnin, ale také v duchu 
řady výročních členských schůzí. Za všech-
na pozvání od spolků moc děkujeme, a rádi 
se – když to okolnosti a život dovolí – těch-
to jednání účastníme! Často jsme na těchto 
jednáních svědky zajímavých okamžiků či 
událostí. U zahrádkářů jsem byl např. svěd-
kem nejen přání několika jubilantům k je-
jich životním výročím, ale měl jsem i mož-
nost dozvědět se něco o pěstování rajčat či 
paprik. V diskusi jsme pak došli i k nějakým 
návrhům týkajících se prostředí našeho 
města, přičemž jsme se domluvili na tom, 
že o těchto tématech budeme společně dále 
jednat na oficiální úrovni. S Ostrostřeleckou 
gardou jsme prošli průvodem k pomníku 
maršála Radeckého, kde byly provedeny 
tradiční spolkové ceremonie, včetně čestné 
salvy. V rámci společenské části jsem se zá-
jmem vyslechl zprávu hejtmana o činnosti, 
zprávu Františka Pohla o hospodaření (při 
které nezaznělo jediné číslo – Fáno, bravo!), 
a ocenil u členů zavedený princip trestání 
sebe sama za drobné poklesky proti spol-
kovým pravidlům. V případě Fondu pro 
pozůstalé, který letos oslaví 100. let trvá-
ní, jsem pak byl svědkem velmi klíčového 
rozhodnutí (s ohledem na historii spolku), 
kdy díky letitému úbytku členů, a malému 
zájmu člen nových, členové fondu po velmi 
detailním dotazníkovém šetření rozhodli 
o ukončení vyplácení příspěvku na pohřeb 
zemřelým členům, a ukončili vybírání člen-
ských příspěvků. S ohledem na tradici spol-
ku pak spolek jako takový bude zachován 
a bude se nadále soustředit na komunitní 
akce pro své členy. Poslední spolkovou vý-
roční schůzí, a mému srdci nejbližší, pak 
byla členská konference Horolezeckého 
klubu Ostaš. Tento spolek si v letošním 
roce připomíná 75. výročí od založení prv-
ního lezeckého spolku v Polici nad Metují. 
Na schůzi horolezců byla řešena rovněž 
řada zajímavých témat, počínaje obnovou 
tradičního lezeckého (soutěžního) memo-
riálu na Ostaši, debatou nad investicemi 

do klubového majetku, a konče diskusí nad 
pořízením nového klubového vybavení.

Se spolkovou činností souvisí i dal-
ší události, jedna veselá a druhá smutná. 
Začnu tou veselou. V březnu přijal pozvá-
ní k nám na radnici pan MUDr. Jaromír 
Kopecký. Jeho životní jubileum jsme využili 
nejen k tomu, abychom mu popřáli, ale také 
jsme mu velice upřímně poděkovali za měs-
to, za sebe a za všechny pacienty, za to, že 
tolik let poctivě a s velmi lidským přístu-
pem pečoval o naše zuby. Vzpomínání pana 
doktora na jeho začátky v Polici, zmínky 
o rodině, vnoučatech, zahrádce a činnosti 
ve spolku rybářů se neslo ve velmi milém 
duchu, a za sebe musím říci, že jsem byl 
za tohle setkání moc rád!

Smutnější událost přinesl druhý břez-
nový víkend, kdy nás nečekaně opustil 
předseda rybářského spolku, pan Jiří Kašík. 
Když se ke mně zpráva o jeho úmrtí dosta-
la, nechtěl jsem jí uvěřit. Myslel jsem, že se 
určitě někdo spletl, a že se vše ještě vysvět-
lí. Bohužel, nevysvětlilo. S Jiřím Kašíkem 
jsem, coby s předsedou rybářů, neměl tolik 
jednání, jako s jeho předchůdcem, ale díky 
těsnému sepětí mezi rybáři a městem, jsme 
přeci jen občas nějaké věci kolem rybníků či 
hospůdky Na hrázi řešili. Jednání vždy vedl 
velmi korektně a věcně, vždy se snahou 
nalézt řešení. I když přišel s věcí, která ne-
byla ze strany města úplně šťastně řešena, 
uměl zůstat klidný, a trpělivě čekal na naše 
rozhodnutí. Vzpomněl jsem si, jak jednou 
na jedné společenské akci, bravurně sehrál 
divadelní představení známé v podání di-
vadla Sklep „Pohádka o Sněhurce“. Dodnes 
vlastně nevím, zda v lahvích, ze kterých si 
při hře naléval alkohol, měl opravdu alko-
hol, nebo jen náhražky. Každopádně před-
stavení sehrál skvěle! Z únorové výročky ry-
bářů jsem odcházel ve chvíli, kdy si několik 
rybářů v kruhu se svým předsedou, chtělo 
připít na zdraví. Setrval jsem s nimi, a připil 
si. Na baru jsem nechal nějakou tu korunu 
pro případné další kolo, a z bezpečnostních 
důvodů jsem společnost opustil. Kdybych 
tušil, že je to naposledy, kdy pana předsedu 
uvidím, zůstal bych jistě déle, a na to kýžené 
zdraví připil vícekrát. Vážený pane Kašíku, 
děkuji za všechna společná setkání, bylo mi 
ctí Vás poznat!

Přes smutné životní chvíle jde život 
města a jeho organizací dál. V této souvis-
losti musím zmínit a pochválit současnou 
snahu naší základní školy spočívající v po-
řízení koncepce rozvoje školy. Tento (pro 
každou školu) velmi důležitý dokument 
jsme často zmiňovali v minulosti při dis-
kusích ve školské radě, a jsem proto rád, že 
nyní je na vzniku dokumentu aktivně pra-
cováno. V první jarní den se konalo jednání 
pracovní skupiny, ve které byli zastoupeni 
jak zástupci vedení školy, pedagogové, ve-
doucí školní jídelny, zástupci školské rady 
a zřizovatele. Pracovní skupina upřesňova-
la formu a rozsah dotazníků, které budou 
(sami nebo ve spolupráci se svými učiteli) 

vyplňovat všichni žáci školy. V dalším kroku 
se počítá s dotazníky i pro rodiče žáků. Ze 
získaných podkladů pak bude vypracován 
koncepční dokument, který by měl pomoci 
blíže definovat nejen samotnou vizi školy, 
ale i definovat oblasti a opatření, kterým 
by se v budoucnu měla škola věnovat, tak 
aby se jednalo o dobrou školu, kam chodí 
žáci rádi, a která je dobře připraví na další 
život. Pořízení této koncepce není vůbec 
jednouché, a je tak na místě poděkovat jak 
panu řediteli Karlu Nývltovi, tak všem jeho 
kolegům a kolegyním. V rámci pracovní 
skupiny pak bylo rovněž široce diskuto-
váno větší propojení školy s veřejností. 
I zde se možná lehce blýsklo na lepší časy, 
a když vše dobře půjde, podaří se uspořádat 
ve škole „Den otevřených dveří“.

Máme začátek dubna, Velikonoce jsou 
však již za námi. Před námi je měsíc, který 
zakončíme (jak pevně doufám) společnou 
oslavou Čarodějnic. Budeme si přát nejen 
dobré počasí, ale i to, že se v hojném počtu 
přidáte jak ke stavění májky, tak i k prů-
vodu a následnému sousedskému setkání 
U Cikánky. Přeju Vám příjemné jarní dny, 
pevné zdraví a těším se na setkání! Když ne 
dříve, tak nejpozději při zmíněné filipoja-
kubské noci.

V úctě
J. Škop, starosta

INForMaCE Z raDNICE

aUKCE StavEBNÍCH 
POZEMKŮ POKRAČUJÍ
Vážení zájemci o stavební parcelu, 

v současné době byly vyhlášeny na por-
tálu https://aukce.policenm.cz/aukce/ další 
4 aukce, které proběhnou během měsíce 
dubna. Do aukce samotné se může přihlá-
sit pouze registrovaný uživatel, který bude 
mít s městem jako organizátorem uzavře-
nou Smlouvu a prohlášení zájemce o účasti 
v elektronické aukci. Tento dokument bude 
vygenerován při registraci, je možné ho 
poslat poštou, prostřednictvím datových 
schránek, případně donést osobně na úřad 
v Polici nad Metují na podatelnu nebo kan-
celáří IMŽP. Podmínkou účasti je také slo-
žení aukční jistoty dle pokynů uvedených 
u jednotlivých aukcí. V případě dotazů jsou 
na aukčním portálu uvedeny kontakty, kam 
je možné směřovat svoje dotazy, případně 
je možné využít kontaktní formulář. 

Bc. Hana Plná, správa majetku
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INForMaCE Z raDNICE

Slovo MÍStoStaroSty raDKa StaréHo
Vážení a milí spoluobčané, 

rád bych Vás seznámil se vším důleži-
tým nebo zajímavým, co se odehrálo za po-
slední měsíc. 

22. 2. jsme se zúčastnili společně s pa-
nem starostou výroční schůze mladých 
hasičů, kde došlo ke shrnutí loňského roku 
a nastínění plánů na rok 2024. Předali jsme 
jim drobný dárek a popřáli jim mnoho 
úspěchů do soutěží, které je v letošním roce 
čekají. 

24. 2. jsem přijal pozvání na již tradič-
ní akci pořádanou SDH Radešov v polické 
hasičárně. Turnaj ve hře Člověče, nezlob se 
všechny účastníky na chvíli vrátil do dět-
ských let a dovolil nám zapomenout na sta-
rosti běžných dní. 

27. 2. proběhlo otvírání nabídek k pro-
vedení výběru dodavatele veřejné zakázky 
malého rozsahu na zajištění stavebních 
a montážních prací, v rámci nichž bude re-
alizována oprava topného systému, zdroje 
tepla v ZŠ Police nad Metují. Topný systém 
je již dožilý a je třeba ho modernizovat.
Oprava bude probíhat o letních prázdni-
nách. Zakázku bude realizovat firma VK 
INVESTING s.r.o., která nabídla nejnižší 
cenu a splnila i ostatní kritéria uvedená 
v zadání.

Během celého období jsem se také in-
tenzivně věnoval investiční akci Sportpark 
Ostašská, s pracovní skupinou proběhlo po-
slední kolo připomínek. Děkuji všem za věc-
ný přístup a ochotu ke kompromisům. Byla 
již také vyhlášena výzva za účelem zjištění 
předběžného zájmu, do které se přihlási-
lo 10 firem. Otvírání obálek proběhne až 
po uzávěrce tohoto čísla, takže vás o výsled-
ku budu informovat příště. 

Probíhají jednání týkající se výměny 
hasičské cisterny. Čekáme na vyhlášení do-
tační výzvy a podmínek dotace.

Dále se pravidelně účastním kontrol-
ních dní na již započatých investičních 
akcích, na Bytovém domě pro seniory se 
již dolaďují poslední úpravy. Zázemí pro 

pečovatelky je již užívané, probíhá pře-
stavba jejich původního zázemí na bytovou 
jednotku. Na koupališti se bohužel ukázalo, 
že budova sociálního zázemí není v tak dob-
rém stavu, jak se předpokládalo, bude třeba 
řešit i statiku či kanalizaci, ale pevně věřím, 
že do otevření koupaliště se vše stihne. 

S ředitelem technických služeb jsme 
mimo jiné řešili opravy propustků, kácení 
nebezpečných dřevin a drobné opravy ko-
munikací v Hlavňově. Aktuálně také ladíme 
finální podobu nových vjezdových poutačů 
do této místní části.

Se zástupci bytových domů na síd-
lišti jsme řešili dopravní značení umís-
těné v propojce mezi ulicemi Hvězdecká 
a K Sídlišti, úpravu zeleně a nutnost naplá-
novat opravy všech komunikací a chodní-
ků na sídlišti, které již mají své lepší časy 
za sebou.

Pomáháme s organizací akce Den Lesa, 
která se bude konat 13. 4. 2024 na Hvězdě. 
S pořadatelem, kterým je Benediktinské 
opatství sv. Václava v Broumově, bylo třeba 
vyřešit nejen uzavírku komunikace, ale také 
dopravu z Police nad Metují, kterou bude 
zajišťovat firma CDS Náchod. 

V březnu se sešla Pracovní skupina pro 
projednávání žádostí o přidělení nájemní-
ho bydlení v městských bytech. Bylo nutné 
doporučit radě města vhodné nájemníky 
do dvou uvolněných bytů a jednoho bytu 
v Bytovém domě pro seniory Javor. Ve stej-
ný den měla jednání sociální komise. Na té 
se řešila možnost zřízení nábytkové banky, 
spolupráce s MAS Stolové hory nebo také 
spolupráce polických seniorů se seniory 
z Radkówa. 

Za uplynulé období jsem měl tu čest 
být oddávajícím na dvou svatbách, které se 
konaly na Hvězdě. Novomanželům jsem po-
přál do společného života jen to dobré.

6. 3. jsem přijal pozvání do polické-
ho domova důchodců, kde se konala akce 
k Mezinárodnímu dni žen, předal jsem 
drobné dárečky a květiny. K dobré náladě 

klientů zahrál pan Hubka s přítelkyní.  
15. 3. jsme se zúčastnil správní rady 

v muzeu Merkur, kde je město členem a kte-
rou mám nově ve své gesci. Vedení muzea 
nám představilo své vize a plány do dalších 
let, byli jsme seznámeni se statistickými 
údaji návštěvnosti za minulý rok, dále nám 
byl představen plán akcí na rok 2024, měli 
jsme možnost prohlédnout si všechny pro-
story obou muzeí.

Ve stejný den se konal v Kolárově diva-
dle společný koncert orchestrů: BigBand & 
Popular Melody Band. Za sebe musím říci, 
že se opět jednalo o nevšední zážitek. Všem 
účinkujícím patří velký obdiv a poděkování.

16. 3. jsme s panem starostou zavítali 
na valnou hromadu Dobročinného fondu 
pro pozůstalé, která se konala v Suchém 
Dole. Tradiční program valné hromady 
zpestřilo vystoupení žáků ze ZŠ Suchý Důl 
a skupina Krvesay. 

17. 3. jsem se s polickými seniory vy-
pravil na polsko-český velikonoční jarmark 
do Radkówa. V místní sportovní hale byl pro 
ně připravený program, mohli se zúčastnit 
vyrábění v řemeslných dílnách, zakoupit si 
něco dobrého na zub jak od polských trhov-
ců, tak od zástupců z našeho regionu. 

Závěrem si Vás dovolím pozvat na 2.ve-
řejné zasedání zastupitelstva, které se bude 
konat 17. 4. od 17 hodin na sále Pellyho 
domů. Budeme rádi za každou vaši připo-
mínku či nápad ke zlepšení. 

S úctou
Radek Starý, místostarosta

Rozpis lékařů
stomatologické služby

duben 2024
služba je zajištěna v době 

od 8.00 do 12.00 hodin
Datum  Lékař  Tel. č.
06. - 07. 04. MUDr. Blanka Grummichová s.r.o.
Palachova 1742, Náchod 724 013 123
06. - 07. 04. MUDr. Tomáš Žďárský
Náchodská 240, Dolní Radechová 491 424 322
13. - 14. 04. MUDr. Miloš Pastelák 
Sadová 44, Broumov 775 717 666
13. - 14. 04. MUDr. Jarmila Vokůrková 
Větrník 720, Červený Kostelec 491 462 331
20. - 21. 04. MUDr. Zubní Sedláčkovi s.r.o.
Kostelecká 1204, Náchod 491 426 926
20. - 21. 04.  DENTUDO s.r.o. (MDDR. Michal Jánský)
Nemastova 1919, Náchod - Branka  702 125 554
27. - 28. 04. MUDr. Ladislav Růžička st. 
Poliklinika, Masarykova 30, Broumov 603 479 084
27. - 28. 04. ARIES, klinika komplexní estetiky s.r.o. 
Velký Třebešov 118 491 453 272

Lékárenská pohotovostní služba v obchodním domě 
Kaufland denně od 8 do 20 hodin.

Jak dlouho budou semafory na silnici 
č. II/303 u vlakového nádraží?

Na základě řady dotazů jsme ověřili, jak to je (a bude) se semafory na silnici u vlakové-
ho nádraží.

Jak nám bylo sděleno pracovníkem správy a údržby krajských komunikací, z důvodu 
stále hrozícího nebezpečí pádu kamení na vozovku je silnice č. II/303 v úseku u polického 
železničního nádraží částečně uzavřena. Silniční doprava je řízena semafory kyvadlově.

Částečná uzavírka silnice je schválena na poměrně dlouhou dobu, a pokud nebude 
kamenná opěrná zeď na své řím-
se opatřena záchytným systémem, 
který by pádu kamení na vozovku 
zabránil, je možné, že částečná uza-
vírka komunikace bude v daném 
úseku až do konce letošního roku. 

Jelikož se uzavírka nenachází 
na území města, nebyly s námi re-
žim uzavírky, ani její délka, jakkoliv 
projednávány.

J. Škop, starosta
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Dne 11. února 2024 proběh-
lo ve Žďáře nad Metují poděko-
vání koledníkům, kteří se účast-
nili Tříkrálové sbírky. Z Pěkova 
se jich dostavilo šest. Nechybělo 
bohaté občerstvení (viz foto), 
děti si zařádily při diskotéce s 
DJ. Těšíme se na příští rok.

Milena Čápová
Foto: Markéta Šrytrová

JŮLINKA PO JARNÍ KONTROLE 
Počátkem března, provedl RNDr. Koroš z Hydrogeologické společnosti s.r.o., 

v rámci pravidelného sledování, odběr a kontrolu vody z artézského vrtu Jůlinka 
na polickém náměstí. Vzorky byla předány k rozboru Ekologické laboratoři PEAL 
s.r.o. Kontrolu Jůlinky zajišťuje město 2x ročně,  letos to je s malou změnou - zkrá-
cený rozbor, který je obvykle dělán na podzim, byl proveden na jaře a rozbor kom-
pletní bude proveden na podzim. Výsledky rozborů se porovnávají s požadavky pro 
pitnou vodu, stanovenými vyhláškou č. 252/204 Sb. Z výsledků rozboru  jarního 
odběru vyplývá, že momentální vydatnost prameníku činí cca 1,3 l/s (tedy cca 
78 l/min) a voda po stránce chemické i bakteriologické vyhovuje limitům pro
pitnou vodu bez úpravy. Svým charakterem jde o voda středně mineralizovanou 
a středně tvrdou (2,8 mmol/l). Z důvodu vyššího obsahu dusičnanů (40 mg/l), 
není tato voda  vhodná  pro  přípravu  umělé  výživy  kojenců  (limit je 15 mg/l). 
Protokol o zkoušce č. 2846/2024 je k dispozici na polické radnici, na odboru IMŽP. 
Následná kontrola bude provedena na podzim 2024.
Hodnoty vybraných ukazatelů letošního jarního kontrolního kola:

Ing. Jan Troutnar, MěÚ Police n. M.
RNDr. Ivan Koroš, HG společnost, s.r.o.

ukazatel jednotka skutečnost limit
tvrdost (Ca+Mg) mmol/l 2,8 2,0 - 3,5
železo mg/l 0,05 max. 0,20
mangan mg/l < 0,02 max. 0,05
dusičnany mg/l 40 max. 50
dusitany mg/l < 0,01 max. 0,50
amonné ionty mg/l < 0,15 max 0,50
TOC (celk. organic. uhlík) mg/l 0,68 max. 5
konduktivita mS/m 52,9 max. 125
zákal ZF(n) 0,12 max. 5
Escherichia coli KTJ/100 ml 0 max. 0
koliform. bakterie KTJ/100 ml 0 max. 0

DEN ZEMĚ A ŽIVOTNÍHO 
PROSTŘEDÍ - UKLIĎME 
PolICI

V  jarním  čase  si  pravidelně  připomíná-
me úžasnou skutečnost, že žijeme na zázrač-
né planetě. Z tohoto faktu vyvstává naléhavá 
výzva, že k životnímu  prostředí,  které  nám 
poskytuje,  bychom  se  měli  chovat  moudře, 
s úctou a šetrně. Měl by to být trvalý postoj bez 
ohledu na momentální nálady nebo stav naší pe-
něženky. A to, že životní prostředí je společným 
prostorem nás neopravňuje k tomu, abychom 
do něho odkládali cokoliv, čeho se potřebujeme 
zbavit. Vlastní prostor si uklízíme a hýčkáme, 
společný znečišťujeme. Toto období nás tedy 
vyzývá poněkud intenzivněji, neboť 22. dubna 
si připomínáme celosvětový svátek Den Země. 
Tradičně je věnován aktivitám, spojeným s úkli-
dem našeho životního prostředí a přírodních 
lokalit, a z něho vzešla i aktivita Ukliďme Česko. 
Do těchto aktivit se ve spolupráci s městem, TS 
a společností MP a.s., pravidelně zapojuje i po-
lická základní škola se svými žáky, dobrovol-
níci z občanského sdružení Jůlinka, ale i další 
občané, kteří uklízejí okolí města od odhoze-
ných odpadků. Zároveň bychom chtěli vyzvat ty, 
po nichž děti a další dobrovolníci odpadky uklí-
zejí, aby se chovali zodpovědně a odpady odha-
zovali tam, kam patří. Zapojme se všichni svojí 
ohleduplností, skromností a zodpovědným cho-
váním k zachování naší zázračné planety, aby se 
na ni dobře žilo i těm, kteří přijdou po nás.   

Ing. Jan Troutnar, MěÚ Police n.M..

PoZvÁNKa
na 2. veřejné zasedání 
Zastupitelstva města 

Police nad Metují v roce 2024, 
středa 17. dubna 2024

v 17.00 hodin na sále Pellyho domů.
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Příhraniční spolupráce se senior klubem v Radkowě pokračuje
Po zdařilé předvánoční návštěvě seniorů z Radkowa v Polici 

nad Metují zamířili tentokrát poličtí senioři do Radkowa, resp. 
do Scinawky Sriednej, kde se 17. 3. 2024 konal tradiční velikonoč-
ní jarmark. Stačilo pár telefonátů mezi úřady v Polici a Radkowě 
a šestnáctičlenná skupina v čele s místostarostou Radkem Starým 
a vedoucí sociálního odboru Olgou Landovou vyrazila do Polska. 
Děkujeme našim hasičům za zapůjčení auta a panu Aleši Trojtlovi 
za bezpečnou dopravu. Velikonoční jarmark ve Scinawce má každo-
ročně bohatý kulturní program a stoly se prohýbají pod množstvím 
jídla, pití a velikonočních dekorací. S výrobky se zde prezentují 
i obce z Čech, např. Křinice, Broumov, Suchý Důl. Dostali jsme na-
bídku účastnit se také a prezentovat výrobky z Police nad Metují. 
Určitě se o to pokusíme, domníváme se, že šikovných rukou máme 
v Polici dost. 

Po návštěvě jarmarku pro nás 
připravil program senior klub 
z Radkowa v místní knihovně. 
Prostor jsme využili pro společný 
workshop. Senioři z Čech i Polska 
společně tvořili velikonoční deko-
race a kromě smíchu, nechyběla 

ani káva, čaj a spousta sladkostí nape-
čených v kuchyních našich hostitelek. 
Ani tentokrát nám překladatel nechy-
běl. Ukazuje se, že polština, čeština, 
trocha fantazie plus ruce a nohy stačí 
na to, aby senioři ze sousedních zemí, 
mohli společně příjemně strávit čas. 

Teď je řada zase na nás a jedno-
duchý plán je hotov. Hned jak v Polici 
propukne jaro, pozveme radkowské 
seniory na výlet. V našem okolí je 
spousta krásných míst, která jim rádi 
ukážeme. Ida Jenková pořádá vycház-
ky pro seniory každý týden a my se 
rádi připojíme. A co vy? Půjdete se projít s námi?

Mgr. Olga Landová, vedoucí sociálního odboru
Omlouvám se za chybu v textu v minulém vydání Polického mě-
síčníku. Omylem jsem uvedla, že při využití TAXI pro SENIORY 
cestuje doprovod zdarma. Cesta zdarma je však pouze pro do-
provod držitele průkazu ZTP nebo ZTP/P.
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Poplatek za odpady v roce 2024

 y základní sazba poplatku pro rok 2024 je 1 020 Kč
 y sazba poplatku bude snížena o 120 Kč poplatníkům, kteří jej 

uhradí v plné výši nejpozději do 30. 4. 2024 – zaplatí tedy ko-
nečných 900 Kč za celý rok.
Ostatní úlevy a osvobození dle vyhlášky č. 4/2023, o místním 

poplatku za obecní systém odpadového hospodářství - v plném 
znění na webových stránkách města: https://www.policenm.
cz/mesto/vyhlasky-a-narizeni-mesta/

Zodpovědnost za úhradu poplatku za nezletilé nesou se všemi 
právními důsledky plně jejich zákonní zástupci !!!

Povinnost platit tento poplatek se vztahuje i na občany s trva-
lým pobytem na městském úřadě a cizince s jakýmkoliv druhem 
pobytu na území města.

Poplatek ze psů v roce 2024

 y 300 Kč za psa v domech do tří bytových jednotek
 y 500 Kč za psa v domech od 4 bytových jednotek
 y 250 Kč Hlavňov, Pěkov, Hony, Radešov
 y 200 Kč osoby nad 65 let.

Poplatky můžete platit již od 3. 1. 2024 přímo v poklad-
ně MěÚ, kancelář č. 11 – přízemí vpravo /přednostně v úřední 
dny – pondělí a středa od 8:00 od 11:30 a od 12:30 do 17:00 
hod; ve čtvrtek je úřad pro veřejnost uzavřen/ nebo bez-
hotovostně  převodem  na  účet  č.  9005-4629551/0100, 
VS- rodné číslo. Bližší údaje k platbě uveďte do poznámky. 

Poplatky lze také platit platební kartou na terminálu pří-
mo v pokladně úřadu.

Případné bližší informace:
tel. 491 509 991, mail: adamova@policenm.cz - Adamová Daniela /odpady/

tel. 498 100 916, mail: beranova@policenm.cz  - Beranová Radka /psi/
web: www.policenm.cz  (záložky: život ve městě/odpady/odpadový poplatek)

Daniela Adamová, Radka Beranová, FSO - poplatky

Něco z RADEŠOVA...
TURNAJ V ČLOVĚČE NEZLOB SE

24. února se v polické hasičárně konal již 28. ročník rade-
šovského turnaje ve společenské hře “Člověče nezlob se”. Moje 
maličkost se z důvodu jiných aktivit sice nezúčastnila, ale z vy-
právění kamarádů vím, že se akce jako vždy opět vydařila. 
Zúčastnilo se jí 20 hráčů a hráček. Pozvání opět přijal i místosta-
rosta Radek Starý s manželkou Marcelou. Po čtyřech vyčerpáva-
jících kolech a po sečtení všech bodů sčítací komisí (ten kdo měl 
kalkulačku) bylo rozhodnuto, kdo postoupí do finálového kola. Byli 
to Jiří Vošlajer, Vladimír Horák, Petr Dostál st., Vojtěch Jirman, Šárka 
Jirmanová, Eva Pápaiová. Po více než dvouhodinové bitvě byl vítěz 

na světě. Stala se jím Eva Pápaiová, 
která bojovala do poslední figurky 
a zářezu. Měla to velmi složité, pro-
tože všichni se snažili, aby s posled-
ní figurkou nedošla do domečku. 
Děkujeme tímto polickým hasičům 
za zapůjčení prostor pro tuto akci, 
radešovským ženám za přípravu po-
chutin, které nesmí chybět, zkrátka 
všem zúčastněným, kteří se chtějí 
setkat a hrát si jako malí.
Vítěz loňského ročníku Honza Krtička 
předává putovní pohár letošní vítězce 
Evě Pápaiové

VELIKONOČNÍ DRÁT KLUB NA RADEŠOVĚ

Velikonoce jsou za dveřmi a naše domác-
nosti budou opět zdobit jarní dekorace, které 
jsme s dámským Drátklubem vyráběly 15.3. 
na radešovské truhlárně. Při dobrém víně 
z Moravy jsme lepily, motaly z proutí, zdobily 
a malovaly perníčky a hlavně jsme si povída-
ly. Tyto akce nás nikdy nepřestanou bavit. Že 
je to tak děvčata?

Květoslava Vídeňová

!!! termín splatnosti do 30. 4. 2024 !!!
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oDPaDové INForMaCE
Krátkodobé přistavení 
kontejnerů na větve

V průběhu měsíce dubna bude na  
4 místa ve městě krátkodobě přistaven 
kontejner určený na větve z údržby dře-
vin v zahradách a plochách zeleně. Jedná 
se o tato místa: 

 y Jiráskova ul., u stanoviště tříděného od-
padu 

 y křižovatka ulic K Sídlišti, Slunečná a Wi-
hanova 

 y ul. Na Sibiři, u stanoviště tříděného od-
padu

 y ul. Malá Ledhuj, u stanoviště tříděného 
odpadu
Do tohoto kontejneru nelze odkládat 

jiný bioodpad ani komunální odpad.  

Hnědé kontejnery 
na bioodpad z domácností   

Na stanovištích tříděného odpadu 
u zdravotního střediska, u křižovatky ul. 
Pod Havlatkou a Tyršova, u parkoviště pod 
Havlatkou, v ul. U Damiánky za Pellyho 
domy, v Radimovské ul. u družstva vlastní-
ků, na křižovatce ul. Žďárská a Soukenická, 
v Malé Ledhuji, za garážemi u dřevěnky, 
v Zahradní ulici, na sídlišti pod kotelnou 
a pod prodejnou, na křižovatce ul. Ostašská 
a K Drůbežárně a za radnicí, jsou umístěny 
hnědé kontejnery, určené pro odkládání 
bioodpadu rostlinného původu z kuchy-
ní a domácností. 

Do hnědých kontejnerů je možné 
odkládat: 

Slupky a zbytky z ovoce a zeleniny • ká-
vové a čajové zbytky, filtry a sáčky • zbytky 
pečiva • skořápky z vajíček a ořechů • roz-
měrově upravená papírová lepenka, papíro-
vé kapesníky, ubrousky • podestýlka domá-
cích býložravých zvířat • pokojové květiny 
a uvadlé řezané květiny bez stuh a jiných 
plastů apod. 

Naopak tam není možné odkládat: 
Větve, trávu, listí a kameny ze zahrad 

(z kapacitních důvodů) • odpad živočišného 
původu - kosti, vnitřnosti, odřezky a zbytky 
masa, kůže • stolní oleje a tuky • exkremen-
ty masožravých zvířat • popel z uhlí a ciga-
ret • prach a prachové sáčky z vysavačů • 
směsný a tříděný komunální odpad • textil 
• chemicky ošetřené materiály a jiný nebez-
pečný odpad • stavební odpad apod. 

Bioodpad  ze  zahrad  je  nutné  od-
kládat  na  domácí  komposty  nebo 
do kompostárny. 

Pro shromažďování bioodpadu v do-
mácnostech je vhodné využít speciální 
košíky a kompostovatelné papírové nebo 
škrobové sáčky. Vývoz hnědých kontejnerů 
zajišťuje spol. Marius Pedersen a.s. (MP), 
a to v zimě 1x za 2 týdny, po zbytek roku 1x 
týdně. Svezený bioodpad je kompostován.

Upozorňujeme  na  to,  že  bioodpad 
není  možné  ukládat  do  kontejnerů 
v plastových taškách nebo pytlích, které 
nelze v kompostárně zpracovat. Děkujeme 
za pochopení.      

Nabídka transportních vaků
Město  Police  n.  M.  nabízí  k  prode-

ji  vaky,  pro  usnadnění  transportu  po-
sečené  trávy,  listí,  př.  štěpky  ze zahrad 
a ostatních ploch zeleně na kompost nebo 
do kompostárny.  Vaky mají rozměr 60 x 60 
x 65 cm a jsou vyrobeny z pevné kašírované 
tkaniny. Cena vaku je 200,- Kč. V případě 
zájmu zajděte na polickou radnici - do po-
klady v přízemí nebo na odbor IMŽP, případ-
ně zavolejte na číslo 491 509 993 či napište 
na mailovou adresu: troutnar@policenm.cz. 

Skládkový poplatek opět 
vzrostl…

Před  třemi  lety začal platit nový zá-
kon o odpadech, který mimo jiné znevý-
hodňuje ukládání směsného komunální-
ho odpadu (tedy odpadu nevytříděného) 
a odpadu objemného (ze sběrného dvo-
ra) na skládky. 

Města a obce, které budou tento 
odpad odkládat na skládky, zaplatí v roce 
2024 základní poplatek 500,- Kč/t pouze 
za odpad do celkového množství 170 kg 
na 1 obyvatele obce ročně. Po překročení 
tohoto limitu budou platit poplatek 1250,- 
Kč/t, tedy více než dvakrát vyšší. Těm, kte-
rým se podaří odpad maximálně vytřídit 
a  na  skládku  uložit  pouze  minimální 
množství směsného a objemného odpa-
du budou platit pouze onu nižší sazbu. 
… PROTO JE NUTNÉ ODPADY ŘÍDIT !

Chtěli bychom proto vyzvat všechny 
občany k maximální zodpovědnosti a dů-
slednému třídění, aby množství směsného 
a objemného komunálního odpadu, odklá-
daného městem na skládku, bylo co nejniž-
ší. Pomůžete tak ušetřit společné finanční 
prostředky města a znovu využít velké 
množství surovin a materiálů. 

Před odložením odpadu do popelni-
ce  je  nutné  vytřídit  plasty,  papír,  sklo, 
kovy, bioodpad, elektro a baterie, nebez-
pečné odpady i oděvy a textil. 

A před odložením objemného odpa-
du  do  sběrného  dvora  je  rovněž  nutné 
oddělit plasty, kovy a dřevo apod.  

Od roku 2025 přibyde městům a obcím 
navíc ještě povinnost zajistit, aby odděle-
ně soustřeďované recyklovatelné složky 
komunálního odpadu tvořily alespoň 60 % 
z celkového množství komunálních odpadů, 
kterých je obec v daném roce původcem. 

Má-li  město  v  následujících  letech 
dosahovat stanovených limitů vytřídění, 
je nutné aby se důsledné třídění odpadů 
stalo běžnou  součástí  života všech oby-
vatel Police. Zároveň bude město i nadá-
le pracovat na zlepšení odpadového sys-
tému a hospodaření s odpady.  

CO NAJDEME V POPELNICÍCH 
V POLICI N.M. 

Z důvodu názornosti a na podporu třídě-
ní, plánuje město Police n. M., ve spolupráci 
se spol. MP a.s., realizovat veřejný rozbor 
odpadu, aktuálně odkládaného do popelnic 
a kontejnerů na směsný komunální odpad, 
a to bezprostředně po provedení jeho svozu 
ve městě. 

Konkrétní datum a místo realizace roz-
boru bude včas zveřejněno a oznámeno.     

Ing. Jan Troutnar, MěÚ Police n. M
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Jak je to vlastně s poplatkem za odpady v našem městě?
Některé události, setkání a diskuse 

z posledních dní mne vedou k tomu, že se 
nyní krátce, v samostatném článku, budu 
věnovat poplatku za odpady. V důsled-
ku jeho úhrady jsme totiž poměrně často 
konfrontováni s kritikou z hlediska výše 
poplatku, přičemž (rovněž velmi často) je 
součástí takových vyjádření důrazné tvr-
zení dotyčného o tom, jak dotyčný aktivně 
třídí, a tudíž je nespravedlivé jej zatěžovat 
tak velkým poplatkem.

Ctím právo každého na názor, nicméně 
při formulování názoru by mělo být vždy 
vycházeno z věcných argumentů, a niko-
liv pocitů, domněnek, či snad dokonce ze 
zcela nepodložených konstrukcí. Jak ze 
stránek našeho měsíčníku, tak třeba z de-
bat na veřejných jednáních zastupitelstva, 
je zřejmé, že nad hledáním „spravedlivé“ 
výše poplatku, resp. „spravedlivějšího“ 
poplatkového systému, diskutujeme, uva-
žujeme o tom, zjišťujeme podrobnosti 
v jiných městech regionu, a tudíž nám toto 
téma není vůbec lhostejné, naopak. Proč 
jsem dal slova „spravedlivé“ a „spraved-
livějšího“ do uvozovek je nasnadě. Místní 
poplatky, vč. poplatků za odpady, jsou to-
tiž ve svém důsledku daněmi svého druhu, 
a tudíž s sebou nesou všechna negativa 
daní. Jak u daní (tak právě u místních po-
platků) totiž obecně platí, že za uhrazením 
daně (poplatku) nelze z pozice poplat-
níka vidět jakoukoliv přímo protislužbu 
(od státu, obce či kraje), přitom se jedná 
o platbu více či méně povinnou. V případě 
„poplatku za odpady“, si pak každá obec 
může vybrat, zda poplatek vůbec bude 
vybírat, a když ano, tak zda tak bude činit 
ve formě poplatku za obecní systém odpa-
dového hospodářství nebo zda zvolí po-
platek za odkládání komunálního odpadu 
z nemovité věci.

Za co a proč platím?
Nechci dlouze rozebírat výhody toho 

či druhého nastavení poplatkové povinno-
sti, každý má svá pro a proti, nicméně ob-
jektivně musím uznat, že prvně zmíněný 
(poplatek za systém) má spíše charakter 
solidární paušální platby (všech občanů 
obce) za to, že daná obec na svém území 
provozuje určitý systém odpadového hos-
podářství, přičemž poplatník skrze úhra-
du poplatku přispívá na náklady souvise-
jící s fungováním celého systému, nikoliv 
tedy jen za svoz „své“ popelnice. U druhé-
ho zmíněného poplatku je pak předmětem 
poplatku odkládání směsného komunál-
ního odpadu z jednotlivé nemovité věci 
zahrnující byt, rodinný dům nebo stavbu 
pro rodinnou rekreaci, která se nachází 
na území obce. Přes poměrnou složitou 
dikci je zřejmé, že tento druhý poplatek 
s sebou nese určité znaky motivace, neboť 
výše tohoto poplatku se odvíjí od množ-
ství odpadu odevzdaného vlastníkem 

určité nemovitosti. 
V případě poplatku za odpadový sys-

tém je třeba si uvědomit, že člověk lidově 
neplatí jen za svou popelnici, ale obecně 
za možnost využívat kompletní odpado-
vý systém obce jako celek, tzn. využívat 
kontejnerová stanoviště na tříděný odpad, 
sběrný dvůr, kompostárnu, mimořádné 
svozy odpadů, či svoz velkoobjemového 
odpadu.

V případě poplatku „za množství“ 
vidí řada kritiků šanci na větší spravedl-
nost, rozuměj – nižší náklady na úhradu 
poplatku. Ano, z části mají tito pravdu, 
forma úhrady vázaná na množství sveze-
ného odpadu může mít silnou motivační 
formu. Na druhé straně, v případě obcí, 
které tento systém zavedly, se může kaž-
dý přesvědčit, že poplatková povinnost 
oproti našemu systému, je sice snížená, 
nicméně rozhodně ne ve všech případech, 
a už vůbec není nulová. V případě poplat-
ku za odevzdané množství z nemovitosti 
se totiž musí (to je požadavek zákona) 
stanovit jak minimální množství odpadu 
(v litrech, či kilogramech) za měsíc, tak 
min. cena za tuto jednotku, a konečně i mi-
nimální četnost svozu. V případě jednoho 
z měst našeho regionu pak kupříkladu 
výše poplatku za 1 nemovitost, ve které 
bydlí 1 – 4 obyvatelé, při četnosti jednoho 
svozu za měsíc, činí 936 Kč. Vidíte, a i zde je 
možné diskutovat a hledat spravedlnost…

Tedy, abych shrnul své zamyšlení 
do nějakého závěru. V úhradě poplatku, 
tak jak ho máme nyní nastaven, se snoubí 
jak možnost využívat pravidelného svozo-
vého systému určité nádoby, tak možnost 
využívat i další části odpadového systému 
města. A zdůrazňuji, že samotný zákon 
o místních poplatcích klade důraz na slo-
va „jednotlivá možnost“, a poplatkovou po-
vinností tak nelze spojovat s aktivním vy-
užíváním celého systému nebo jeho části.

Poplatek jako jediná cesta 
k nižším nákladům?

Netvrdím, že současný systém poplat-
ku je úplně spravedlivý. Ostatně, výše jsem 
Vám ukázal, že nemusí být nutně spraved-
livý v plném vyznění ani ten druhý poplat-
kový systém. Nicméně jedná se o poplat-
kovou povinnost vycházející ze zákona 
o místních poplatcích, přičemž jejím úče-
lem je zajistit, aby se na úhradě nákladů 
spojených se svozem a likvidací odpadu 
podíleli všichni občané obce. 

Už v době, kdy jsme informovali o zvý-
šení poplatku, jsme jednoznačně dekla-
rovali finanční důvody, které nás nutí 
o zvýšení poplatku rozhodnout. Vězte, 
že takové rozhodnutí nebylo pro žádné-
ho ze zastupitelů lehké, právě s ohledem 
na kontext doby, v jaké jsme byli nuce-
ni o zvýšení rozhodnout. Vězte také, že 
i přes zvýšení poplatku není financování 

nákladů spojených se svozem odpadu za-
jištěno tím, co se na poplatku vybere. Stále 
existuje velká část nákladů, které hradíme 
z rozpočtu města. Peníze, jaké musíme 
v rozpočtu města nasměrovat do úhrady 
nákladů spojených s odpadovým systé-
mem, pak logicky chybí jinde, např. v in-
vesticích do oprav a údržby veřejných ko-
munikací, či do škol. 

Do budoucna má každý z nás možnost, 
jak pomoci sobě i městu. Tou možností je 
poctivé třídění odpadu! Ano, papír a plas-
ty se nám celkem daří, ale velké mezery 
stále máme v bioodpadu. Právě tato složka 
svou hmotností hodně promlouvá do cel-
kových nákladů za odpad, neboť pokud 
ponecháme bioodpad ve směsném komu-
nálním odpadu, vyvážíme ho na skládku, 
kde (díky odpadovému zákonu a nastave-
ní povinných plateb) platíme každoročně 
více a více peněz za skládkovné. A to se 
zpětně propisuje do výše poplatku. Je to 
tedy svým způsobem začarovaný kruh,  
ze kterého nevede moc cest ven. 

Jednou z cest je snaha o předcházení 
vzniku odpadu, druhou důsledné třídě-
ní a třetí cestou (možné) zavedení jiného 
typu poplatku za odpady. Za město mohu 
přislíbit, že budeme nápomocni v případě 
druhé zmíněné cesty. Připravujeme nyní 
veřejně přístupnou prohlídku složení od-
padu z našich popelnic (o konání této akce 
budeme v předstihu informovat), připra-
vujeme rozšíření door-to-door systému 
(o bioodpad), připravujeme jednání se 
zástupci bytových domů o možných úpra-
vách zvyklostních systémů v blízkosti by-
tových domů. 

Samostatnou cestou je případná změ-
na poplatkového systému. O takové změ-
ně jsme připraveni vést diskusi, nicméně 
zavedení takového systému není jednodu-
chou záležitostí, a krom poctivé přípravy, 
ekonomického zhodnocení, analýzy pod-
kladů pro rozhodnutí zastupitelů, musí 
být připravena i technická stránka věci, 
kam krom zavedení evidenčních systémů 
patří i pořízení svozové techniky na straně 
odpadové společnosti, a jmenovité přiřa-
zení odpadových nádob na směsný komu-
nální odpad k jednotlivým nemovitostem 
(včetně jejich kompletní výměny).

S ohledem na vše, co jsem uvedl 
v předchozích odstavcích, se na všechny 
občany města obracím s prosbou o maxi-
málně odpovědný přístup při třídění od-
padu a při předcházení jeho vzniku. To je 
nejlepší cesta, jak stabilizovat výši poplat-
ku za odpady v budoucnu, a zároveň jak 
výrazně pomoci životnímu prostředí a bu-
doucím generacím. Buďme poctiví sami 
k sobě, nebuďme líní a lhostejní, vždyť to 
děláme právě kvůli sobě, kvůli našim dě-
tem, vnoučatům.

J. Škop, starosta
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Chystáme pro vás
Srdečně zveme na besedu s JUDr. Michalem Dlouhým PhD., 
spoluautorem Četnických humoresek a Zločinů Velké Prahy.

V první části nás seznámí s téměř stoletou historií četnictva 
na našem území, ve druhé části bude hovořit o televizních seriálech 
Četnické humoresky a Zločiny Velké Prahy, na nichž se autorsky po-
dílel a ve třetí části představí svoji knižní tvorbu a některé z knih 
si mohou zájemci pořídit za sníženou cenu a poté je rád podepíše 
a opatří svým razítkem.

Přijďte 28. 5. 2024 od 18 hodin na sál Pellyho domů.
Vstupné dobrovolné.

Plk. JUDr. Michal Dlouhý, Ph.D. 
v roce 1983 nastoupil do „policejních“ služeb, kde postupem 

času dosáhl služební hodnosti vrchního policejního rady. V roce 
2021 ukončil služební poměr policisty a začal působit jako doku-
mentátor v Muzeu Policie České republiky v Praze.

Československé četnictvo ho zaujalo natolik, že pojal myšlenku 
rehabilitovat neprávem zapomenutý četnický sbor v očích široké 
veřejnosti 

Je autorem řady knih s četnickou tematikou. Některé najdete 
ve fondu naší knihovny a některé přiveze s sebou na besedu.
V knihovně najdete:

1. Četnické čtyřlístky. 
2. Protentokrát : četnické patálie. 
3. Kutnohorská pátračka opět zasahuje. 
4. Četnické pohádky pro dospělé. 
5. Četnické trampoty. 
6. Humoresky vážně. 
7. Případy z pátrací služby. 
8. Páté přikázání. 
9. Historky z četnických pátracích kursů. 
10. Četnická abeceda. 
11. Četnický pes Alto. 
12. Případy z četnických zápisníků.

Nové komiksy v dětském oddělení
Milí čtenáři,

rádi bychom Vás seznámili s novou nadílkou komiksů, která za-
mířila k nám do dětského oddělení.

Nejprve se sluší představit naprostou klasiku, která prostřed-
nictvím obrázků a bublin spojuje malé i velké již desítky let. Řeč 
je o dvou veselých Galech, stvořených duem Uderzo – Goscinny. 
Tušíte správně! Asterix a Obelix k nám přichází hned ve čtyřech 
souborných vydáních a hlava z toho nepůjde kolem jen samotnému 
Cézarovi. A pokud i Vám někdy obrazně padá nebe na hlavu, zastav-
te se u nás prožít dobrodružství s touto vykutálenou dvojicí.

Tvá dubnová lež, romantická manga série z pera Naoši Arakawy 
k nám zamířila hned v pěti dílech. Dramatický příběh o mladém, 
čtrnáctiletém klavírním géniovi, který po smrti své matky ztratí 
schopnost hrát, se radikálně změní v okamžiku, kdy se setká s ex-
centrickou houslistkou. Jak se bude odvíjet příběh uzavřeného 
chlapce a otevře se mu zpět cesta do světa hudby? To se dozvíte 
na stránkách v Evropě atypického komiksu ve stylu manga.

Japonsku budeme věrní i v posledním příspěvku, tentokrát se 
však vrátíme k západnímu stylu kresby. Usagi Yojimbo je bezespo-
ru kultovní klasikou, která ve světě vychází již od konce osmdesá-
tých let. Příběhy světa, kresleného Stanem Sakaiem, jsou zasazeny 
do feudálního Japonska šestnáctého století, kde panuje zdánlivý šó-
gunův mír. Pod závojem klidu a zdánlivé prosperity však raší intri-
ky, spiknutí a bída. A po tomto nelehkém světě, obývaném zvířecími 
hrdiny, kteří se oblékají a chovají jako lidé, kráčí samuraj bez pána 
- Usagi. Během jeho životního putování jakožto tělesného strážce 
i filosofa, hledajícího smysl své existence je konfrontován nejenom 
s bandity nindži či nepřízní osudu, ale i strašidly z japonského 
folklóru. V Usagiho příbězích má místo čest, věrnost, láska, soucit 
a přátelství, stejně jako podlost, zrada či zášť. I díky dokonale kres-
leným kulisám a znalostem poměrů je králičí samuraj tolik oblíben 
po celém světě jak mezi náctiletými čtenáři, tak mezi dospělými, 
o čemž svědčí množství ocenění.

Setkání přátel literatury a začínajících autorů
Připomínáme další setkání 5. dubna 2024 od 18 hodin v dět-

ského oddělení 
PS: Máte-li ve svých šuplících něco, co se chystáte vydat, co rádi 

recitujete veřejně či byste chtěli zkusit, nechte ostych doma a nao-
pak se vyzbrojte svojí tvorbou! Budeme moc rádi.
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Nabídka knih:
 ¾ Atkinson, Kate: Kdy už přijdou dobré 
zprávy?

Detektivní román anglické autorky 
odehrávající se v idylickém venkov-
ském prostředí. Náhlé zmizení sym-
patické lékařky a jejího dítěte nikoho 
neudivuje. Ale asi by mělo.

 ¾ Leblond, Renaud: Plavec z Osvětimi.
Alfred Nakache měl jako kluk pa-

nický strach z vody, jako dospělý sbí-
ral medaile a tituly v plavání. Zázračné 
dítě se po prvních plaveckých krůčcích 
stěhuje z rodné  Constantine do Paříže, 
kde sklízí další úspěchy. Píše se ale 
rok 1941 a Nakache se jako Žid musí 
přestěhovat do bezpečnější, jižní části 
Francie. V Toulouse je přijat srdečně, 
ani tady však se ženou a dcerkou neu-
nikne spárům gestapa. Rodina je přes 
internační tábor v Drancy deportována 
do Osvětimi, kde je rozdělena…

 ¾ Bannalec, Jean-Luc: Bretaňské noci.
Další příběh výstředního komisaře 

Dupina, milovníka tučňáků a kofeinu.
 ¾ Galaš, Radek: Československé četnictvo 

(1918-1929).
Úvodní kapitola popisuje vznik 

a vývoj četnictva v českých zemích 
v letech 1850-1818. V dalších částech 
práce najdeme informace věnované 

vytváření, organizaci, výzbroji, výstroji 
a každodennímu životu českosloven-
ských četníků v prvních jedenácti le-
tech první republiky.

 ¾ Tabery, Erik: Opuštěná  společnost-
-česká cesta od Masaryka po Babiše.

Je to svým způsobem rozmluva 
s minulostí o naší budoucnosti, v níž 
myšlenkový rámec dávají autorovi úva-
hy K. H. Borovského, H. G. Schauera, 
T. G. Masaryka, Ferdinanda Peroutky, 
Václava Černého, Jana Patočky, 
Erazima Koháka či Václava Havla. S od-
kazem na velké kritické duchy demo-
kratické tradice Tabery jasně ukazuje, 
že rizikům přítomnosti se nejlépe čelí 
nikoliv panikou, ale chladnou hlavou 
a rozhodností.

 ¾ Mikšíček, Petr: Sudetská pouť,  aneb, 
Waldgang.

Autorovo vyprávění o cestě po hra-
ničních horách, kterou - podle vlastních 
slov - podnikl, aby našel sám sebe.

 ¾ Hájková, Dagmar:  Emanuel  Voska-
-špionážní  legenda  první  světové 
války.

Zpravodajská činnost kapitána 
Emanuela Vosky v průběhu let 1914-
1918, kdy byl důležitým aktérem čes-
koslovenského zahraničního odboje.

 ¾ Tesař, René J.: V lese čeká smrt-zapo-
menutá bitva na prahu vítězství.

Bitva v Hürtgenském lese - průběh 
a význam nepříliš zdařilé i opomíjené 
operace armády Spojených států na zá-
padní frontě během II. světové války.

 ¾ Jech, Karel: Kolektivizace a vyhánění 
sedláků z půdy.

Zrod politicko-ekonomické kon-
cepce plně kolektivizovaného zeměděl-
ství a socializace vesnice. Prosazovaní 
této linie cestou likvidace velkých ze-
mědělských hospodářství a zakládání 
Jednotných zemědělských družstev 
v 50. a 60. letech 20. století.

 ¾ Kužela, Ladislav: Recepty pro zdravé 
střevo.

Recepty nabízené v této knize obo-
hatí váš jídelníček o rozmanité pokrmy 
rostlinného původu. Na základě jídel 
rodiny Kuželových vznikla kniha zdra-
vých receptů, které si můžete uvařit 
i vy, aniž byste museli vyprázdnit peně-
ženku a shánět suroviny v různých ob-
chodech. Přestaňte počítat kalorie a za-
měřte se na kvalitu potravin. Zejména 
na ty sezónní. Uvidíte, jaký zázrak se 
s vaším tělem stane!

Dáša Ducháčová

Burza knih
Od 10. dubna bude připravena burza nevyužitých darů a vyřaze-

ných knih. V letošním roce to bude trochu jinak. Knihy a časopisy pro 
vás budou připraveny na chodbě před knihovnou. Na výběr a nákup 
budete mít daleko více času. Chceme vám je nabízet trvale podle toho, 
jak je budeme postupně odepisovat.

Kniha bude stát 5,- Kč a časopis 1,- Kč. Vybrané knížky spolu s pě-
nězi přinesete do oddělení pro dospělé, kde zaplatíte a svůj úlovek si 
odnesete domů. Přijďte si vybrat a dopřejte knížkám další život.

Výlet s PUVČ
Účastníci březnové přednášky pana Jakuba Šafáře se seznámili 

s cestou tohoto mladého multiinstrumentalisty ke královskému ná-
stroji – varhanům. Domluvili jsme se na exkurzi, při které nám varhany 
představí v praxi. Zároveň si připomeneme historii skupiny broumov-
ských kostelů. 

Půldenní výlet se uskuteční v úterý 14. 5. 2024 od 13:00 hodin, kdy 
nás bude autobus čekat na polickém náměstí. Prohlédneme si kostel 
v Šonově a pak si poslechneme varhany v kostele v Božanově. Výlet 
zakončíme malým občerstvením, na které zastavíme cestou.

A protože účastníci PUVČ neobsadí celý autobus, srdečně zveme 
všechny zájemce o zajímavý minivýlet. Přihlásit se můžete v knihvoně 
v půjčovní době.

Poděkování
Posledním dnem měsíce března ukončila svoje působení ve funkci 

ředitelky Knihovny města Police nad Metují paní Věra Plachtová. Celý 
svůj profesní život zasvětila polické knihovně, Více jak 40 let se s ní 
mohli čtenáři všech generací setkávat mezi knižními regály, při bese-
dách a dalších akcích, které knihovna pod jejím vedením pořádala.

Chtěli bychom touto cestu jménem města Police nad Metují paní 
Věře Plachtové ještě jednou poděkovat a popřát ji do další etapy života 
pevné zdraví a mnoho dalších spokojených let.

Vedení města Police nad Metují 
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  Jubilea
V měsíci únoru slavili:
70 let  paní Hana Jenková
  paní Jolana Štěpánková
  paní Jana Hůlková
  paní Mária Scholzová
  paní Eva Líbalová
  pan Miloslav Hlavatý
  pan Jiří Růžička
  pan Jaroslav Jarčuška
75 let  pan František Soumar
  pan Miroslav Šolc
  pan Ladislav Biško
  pan Petr Hriech
80 let  paní Libuše Geislerová
  pan Karel Macoun
  pan Alexander Turko
  pan Antonín Kavka
85 let  pan MUDr. Jaromír Kopecký
  pan František Hanzl
90 let  paní Františka Grütznerová
95 let  paní Marie Kobrová

Dle dostupných údajů mělo ke dni 
uzavírky tohoto čísla měsíčníku, tj. 
k 20. 3. 2024 město Police nad Metují 
3 897 obyvatel. 

  Statistika

Všem jubilantům přejeme pevné 
zdraví a mnoho krásných dní  

plných pohody v dalších letech.

SPOLEČENSKÁ KRONIKA

Prosíme jubilanty, kteří budou teprve slavit své výročí a nepřejí si být jmenováni v této 
rubrice, nebo si nepřejí návštěvu komise pro obřady a slavnosti, aby toto sdělili předem 
na matriku MěÚ Police nad Metují, hambalkova@policenm.cz, 491 509 990

Dagmar Hambálková, matrikářka

  Svatby
V měsíci únoru jsme oddávali pouze 

jednou. Za to přímo v magickém pro-
středí chaty na Hvězdě. Ač si snoubenci 
nepřejí být jmenováni, my jim přejeme 
jen to dobré na jejich cestě manžel-
stvím.

Poděkování Domovu důchodců v Polici nad Metují
Ráda bych touto cestou poděkovala všem pracovní-

kům domova pro seniory v Polici nad Metují za laskavou 
péči o moji maminku Annu Jansovou z Pěkova. 

Zemřela 8.2.2024 ve věku 83 let. V domově proži-
la posledních 5 let svého života, převážně na lůžku. 
Plně odkázaná na Vaši péči. Bylo těžké pozorovat, jak ji 
opouštějí tělesné i duševní síly a žije si svůj svět. Vážím 
si každého z Vás, zejména za podporu v posledních 
dnech jejího života, kdy jste mi umožnili s mamkou být. 
Sama vím nejlíp, co každodenní péče obnáší, bez Vás 
bych to nezvládla. Pečujete s velkým srdcem, láskou, lid-
skostí a ochotou.

S úctou 
Alena Gloserová, dcera.

KVÍČEROVSKÁ SIRKA 2024
Klub sběratelů Policka 

s Muzeem papírových 
modelů za podpory města 
Police nad Metují vyhlašují 
šestý ročník výtvarné sou-
těže „Kvíčerovská sirka“. 
Soutěž je vypsána ve třech 
kategoriích:

A – děti do 9 let
B – děti od 10 do 12 let
C – děti od 13 do 15 let
Pro letošní rok je stanovené téma „Hrady a zámky“.

Je třeba splnit následující podmínky: 
Do soutěže budou přijímány kresby a malby ve formátu A4 

bez použití digitálních technologií. Každé soutěžní dílo musí být 
na zadní straně čitelně označeno kategorií, do které je přihlášeno, 
jménem a adresou autora a názvem.

Soutěžní práce můžete zaslat nebo odevzdat na adresu: 
Muzeum papírových modelů, Tyršova 341, 549 54 Police nad 
Metují do 31. října 2024. Na obálku napište „Kvíčerovská sirka“.

V průběhu listopadu se sejde tříčlenná porota složená ze zá-
stupců Klubu sběratelů Policka, Muzea papírových modelů a ne-
závislého výtvarníka, která v každé kategorii vyhodnotí tři nej-
lepší díla. Vítězné práce poté vyjdou na malé zápalkové kazetě. 
Nezávisle na kategoriích budou také uděleny i zvláštní ceny Klubu 
sběratelů Policka a Českého filumenistického svazu. Všechna 
přihlášená díla budou následně vystavena v Zeleném domečku 
v době od 12.12.2024 do 5.1.2025. Vernisáž výstavy se uskuteční 
12. prosince 2024 v 16 hodin.

Klub sběratelů Policka 
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PELLYHO DOMY 

SENIOR KLUB 
Nadále probíhá klasické posezení 
klubu  seniorů v sále Pellyho domů.  

Termíny jsou následující: 

16. 4. 2024 od 14 hod 

21. 5. 2024 od 14 hod (oslava jubilantů) 

XV. TRADIČNÍ PLES  
OSTROSTŘELECKÝ 
Sobota 6. 4. od 20:00  
na sále Pellyho domů  

 

Ostrostřelecká garda  
Spolku vojenských vysloužilců  
Václava hraběte Radeckého  

dovoluje si Vás co nejsrdečněji pozvati na 
tradiční ples. 

Ku veselosti a tanečnímu reji přispívati 
bude kapela Reflex. Dobré truňky a menáž 
zajištěny budou panem Jiřím Johnem.  
Chyběti nebude tombola z hodnotných cen 
sestavená a na čísla vstupenek losovaná. 

Vstup za pouhých 200 Kč lze objednati na 
telefonu 728 267 377, neb přímo zakoupiti 
v kanceláři pro informace turistické,  
zřízené v přízemí domů páně Pellyho. 

Děkujeme Městu Polici nad Metují 
za laskavou podporu finanční. 

DRÁTOVACÍ KURZ 
Úterý 23. 4. od 16.30 v konferenční 
místnosti Pellyho domů 
Cena 250,-  v ceně veškerý materiál a zapůj-
čení nářadí.  
Vhodné i pro úplné začátečníky a děti od 
cca 7 let. 
OMEZENÁ KAPACITA - přihlášení předem 
do 20. 4. na tel. č. 724 924 863 (Lenka  
Vítková), mailem: obchod.lenka@email.cz 
nebo osobně v obchodě Lenka v Polici nad 
Metují. 

 

PÁLENÍ ČARODĚJNIC 
Úterý 30. 4. od 19:00 na „Cikánce“ 

 

Pálení čarodějnic je tradice, která má  
hluboké kořeny v evropské historii a kul-
tuře. Vznikla v dobách středověku a re-
nesance, kdy se v Evropě začaly šířit 
myšlenky a pověry spojené s čarodějnic-
tvím a čarodějnými procesy. 

Pálení čarodějnic bylo často prováděno 
během svátku Walpurgisnacht (Walpur-
gisova noc), který se slavil 30. dubna  
a spojoval se s příchodem jara a protiča-
rodějnými rituály. Lidé věřili, že v této 
noci se čarodějnice a démoni scházejí  
k oslavě čarodějnictví a provádění škod-
livých činů. 

Pálení čarodějnic bylo vnímáno jako  
způsob, jak se zbavit zlé síly a ochránit 
společenství před škodlivými vlivy čaro-
dějnic. Lidé věřili, že spálením čaroděj-
nice mohou odvrátit neštěstí a získat 
ochranu. 

Přijďte i Vy onu ochranu získat a spálit  
čarodějnici, kterou připraví T. J. Sokol  
Police nad Metují a v lampionovém prů-
vodu z Masarykova náměstí přinesou na 
Cikánku. Tam Vás bude čekat teplé i stu-
dené občerstvení a hudba, která bude 
podkreslovat příchod jara celý večer. 

Těšíme se na Vaši účast! 

KOLÁROVO DIVADLO 

PŘIPRAVUJEME 
VÝCHODOČESKÁ PŘEHLÍDKA 
VENKOVSKÝCH  
DIVADELNÍCH SOUBORŮ 

„HROMDOPOLICE“ 
7. - 9. 6. 2024  

(HRy Ochotnických Mistrů do Police) 

Soutěžní přehlídka s postupem na ná-
rodní přehlídku ve Vysokém nad Jizerou. 
Pořádá krajská příspěvková organizace 
Centrum uměleckých aktivit, Volné sdru-
žení východočeských divadelníků ve 
spolupráci s Divadelním souborem Kolár 
Police nad Metují, Městem Police nad 
Metují a za finančního přispění Králové-
hradeckého kraje a Ministerstva kultury 
ČR. 

INFORMAČNÍ CENTRUM 

Jarní prázdniny jsou za námi, Velikonoce 
taktéž, takže hurá do přírody!  

 

Po dlouhé zimě máme konečně možnost 
za krásného počasí vyrazit na výlety  
a poznávat známá i neznámá místa na-
šeho krásného regionu. Na turisty  
i místní obyvatele jsme v informačním 
centru samozřejmě připraveni s radami 
a doporučeními a těšíme se na ně.  
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JARNÍ A VELIKONOČNÍ  
PRODEJNÍ VÝSTAVA 
V INFOCENTRU 

Výstava se nám pomalu, ale jistě blíží ke 
konci. Velice mile nás překvapilo, jaký je o 
ni velký zájem. Lidé se již dlouho dopředu 
ptají, jestli výstava bude a jakmile započne, 
zaplní se nám íčko nedočkavými návštěv-
níky.  

Už první týden jsme zaznamenali každý 
den minimálně 50 lidí, kteří se přišli buď 
jen podívat, nebo si zakoupit nějakou  
dekoraci, koledu pro děti, vnoučátka,  
koledníky, nebo vybrat nějaký pěkný dárek 
pro své blízké. A že letos bylo opět z čeho 
vybírat! Jeden věnec hezčí než druhý, 
ubrusy, zápichy, neuvěřitelné množství va-
jíček, svíček, a těch perníčků co se prodalo!  

Velice nás těší zájem místních a chtěli by-
chom především poděkovat všem, kteří na 
výstavu přispěli svými nádhernými vý-
robky a jsou s námi v kontaktu i během vý-
stavy a kdykoli potřebujeme, dodají nám 
potřebné zboží.  Děkujeme mnohokrát za 
skvělou spolupráci a budeme se těšit na 
podzim, kdy začneme chystat vánoční pro-
dejní výstavu, která bývá také úžasná. 

KOLOBĚŽKY 
Máme pro vás novou informaci, že od letoš-
ního roku již nebude možnost zapůjčení 
koloběžek v informačním centru. 

QUESTY 

 

Pokud chcete zabavit děti a zároveň se 
dozvědět i něco zajímavého, doporučujeme 
absolvovat jeden z našich dvou questů. 
Kratší Polický quest Vám zabere cca 
1 hodinu a provede Vás zajímavými místy 
v Polici nad Metují. S delším, Polickým  
questem Po stopách lesních skřítků 
a vodních víl aneb s Metujkou a Vilémem  
Polickem projdete nejenom město, ale  
vydáte se i do okolní přírody. Délka questu 
je cca 5 km a zabere vám 2 hodiny. Pro 
menší děti máme připravenou hru po 
městě s obrázky pana Jaroslava Soumara, 
kdy při procházce městem odpovídají na 
otázky, zapisují si je a na konci vyluští  
tajenku. Na konci každého questu Váš čeká 
tajenka a zasloužená odměna. Stavte se 
v infocentru pro letáčky s questem a mapu 
pro hru po městě. 

NOVINKY V PRODEJI 
Nákupní plátěné tašky v modré a červené 
barvě s logem města Police nad Metují. 

Prodejní cena: 150,- Kč 

 

Pláštěnky s kapucí ve dvou barvách – čer-
vené a modré, složené v praktickém pyt-
líku, pořídíte za prodejní cenu 50 Kč. 

 

Čokolády od firmy Chocopola za jednotnou 
cenu 50 Kč. Hořká je s motivem Ostaše – 
Čertova auta a mléčná s pohledem na Brou-
movské stěny přes Hlavňovský rybník. 
Jedná se o krásný drobný a chutný dárek. 

 

Mini stavebnice Merkur ve čtyřech druzích. 
Letadlo můžete pořídit za 130 Kč, traktor 
za 120 Kč, kolotoč za 175 Kč a vzpěrače za 
120 Kč.  

 

NOVINY STOLOVKY 
Stavte se v infocentru pro čerstvé vydání 
Stolovek, které vydává MAS Stolové hory. 
 

 
 

KNIHY JANA HOCKA 
Chystáte-li se na výlet po Čechách nebo 
sháníte-li pěkný dárek pro někoho blíz-
kého, máme pro vás tip. Knihy Jana 
Hocka (Via Czechia) Severní stezka, Jižní 
stezka a Českem od severu k jihu přináší 
spoustu tipů na výlet, pěší túru a mapují 
Českou republiku opravdu důkladně.  

OTEVÍRACÍ DOBA 
INFOCENTRA V DUBNU: 
Po – Pá 8:30-11:30, 12:00-16:00 hod. 

So 8:30-11:30 hod. 

UPOZORNĚNÍ OHLEDNĚ 
REZERVACÍ VSTUPENEK 
Vstupenky rezervujeme standardně na 
jeden týden. Pokud si u nás zarezervu-
jete vstupenky pár dní před představe-
ním (právě ten týden a méně), a chtěli 
byste si vstupenky zakoupit až na místě 
v Kolárově divadle, platí pro Vás cena za 
vstupenky na místě, nikoliv ta z předpro-
deje. Tak na to prosím myslete, a pokud 
chcete ušetřit, stavte se pro vstupenky 
před představením v infocentru  
v jeho otevírací době. 
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MUZEUM PAPÍROVÝCH MODELŮ A MUZEUM STAVEBNICE MERKUR
Před rokem došlo ke spojení expozic Muzea papírových modelů 

a Muzea stavebnice Merkur. Po roce společné cesty můžeme kon-
statovat, že tato skutečnost má svůj smysl. Nabídka zábavy a pouče-
ní pod jednou střechou se zdvojnásobila a na neuvěřitelných 1234 
metrech čtverečných je k vidění to nejlepší a nejzajímavější z mode-
lářského světa – a nezáleží na tom, zda je jako materiál použit papír 
nebo kov. Oba materiály mají své kouzlo.

Muzeum papírových modelů
Už tradičně před začátkem sezóny došlo k reinstalaci expozice. 

Ta se letos zaměřila trochu víc na prezentaci hradů. Uvidíte třeba 
porovnání toho, jak známý hrad Trosky vypadal v plné kráse a jak 
vypadá dnes, cesta expozicí Vás zavede i k hradům v sousedním 
Německu a zavítáte dokonce i do světa fantazie. Tu může prezen-
tovat třeba hrad vzniklý podle animovaných filmů Walta Disneye 
nebo se prostě jen tak inspirovat představami dětí.

Asi nejvýraznějším modelem je ale rozsvícený model 
Čarodějnické školy v Bradavicích, kterou navštěvoval nej-
známější čarodějnický učeň Harry Potter. Tento model 
má v expozici Muzea svou premiéru a doposud nebyl ješ-
tě nikdy a nikde vystaven.

Své důstojné místo v expozici mají i dva historic-
ky nejznámější vydavatelé papírových vystřihovánek. 
Časopis ABC, který se stal doslova synonymem pro papí-
rové modelářství a nakladatelství Albatros. To po třech 
desítkách let v loňském roce začalo znovu vydávat „plas-
tické modely“. 

Samozřejmě expozice není pouze o modelech hradů 
a architektuře. Muzeum papírových modelů nabízí mnoho 
dalších: modely vojenské techniky včetně panzerfaustu 
ve skutečné velikosti, nepřehlédnutelný model kosmické 
rakety Saturn V z mise Apollo 11, který je vysoký 244 cm 
nebo do detailu propracované modely autoveteránů.

V rámci pořádání krátkodobých výstav bude od jara 
do poloviny června k shlédnutí výstava „Zemědělství“, 
která prezentuje nejen dokonalé modely zemědělských 
strojů, ale v podobě série historických diorámat (prosto-
rových obrázků) z Francie ze šedesátých let 20. století, 
představuje i další a trochu přehlížený výsledek zeměděl-
ské činnosti: tvorbu krajiny kolem nás.

Od poloviny června pak bude 
v Muzeu k vidění výstava připomína-
jící dvacáté výročí výstavy „Papírové 
léto“, která proběhla roku 2004 
v Zemědělském muzeu a která stála 
na samém začátku činnosti badatelů-historiků v oblasti papíro-
vého modelářství. S jejich mapováním vývoje se můžete seznámit 
na webových stánkách papirovaarcheologie.cz

Zároveň je v expozici vždy připravena interaktivní dílna pro 
malé návštěvníky, koutek pro nejmenší nebo Relax zóna, kde si do-
spělí mohou odpočinout u kávy.

Muzeum stavebnice Merkur
Expozice Muzea prochází bouřlivým vývojem. I v letošním 

roce pokračuje další etapa rekonstrukce a s ní spojená i realizace 

nových expozic. Pro léto 2024 vzniká v ex-
pozici něco naprosto nečekaného. Zatímco 
světové velmoci se trumfují, kdo lépe „posa-
dí“ vozítko na povrch Měsíce nebo dokáže 
ovládat Mars rover na povrchu čtvrté pla-
nety Sluneční soustavy, Muzeum stavebni-
ce Merkur udělalo další krok. V expozici se 
bude od letošního roku prohánět Merkur 
rover a samozřejmě bude jezdit po povrchu 
planety Merkur! Expozice vtáhne návštěv-
níka doslova do Vesmíru!

Kromě Merkur roveru pak návštěvník 
uvidí ohromující Ocelové město, největší 
model z Merkuru na světě a mnoho dalších 
známých i méně známých staveb. Novinkou 
je krásný pařížský Vítězný oblouk, který do-
plňuje „francouzskou sekci“ expozice – mo-
del Eiffelovy věže nebo Viaduktu Garabit.

A samozřejmě své místo má v expozici 
i více než stoletá výroba kovových stavebnic 
v Polici nad Metují.

Pavel Frydrych
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SPONA 20 let - ohlédněte se s námi 
7. dubna 2024 ve 14.00 hodin  
Sál Suchodolské restaurace  

 
Historie módních přehlídek (pásmo fotografií) 

Průřez tvorbou (video sestřih) 
Představení „Géniové na Dobrošově“ 

 

Vstupné dobrovolné 

 

TRUTNOFF KE ČTYŘICETINÁM A NA DEN VRABCŮ OZNAMUJE HEADLINERA: 
do Trutnova přijede jedna z nejzásadnějších kapel alternativního rocku  80. a 90. let The Jesus And Mary Chain

TrutnoFF na Den vrabců a ke svým 
čtyřicátinám  oznamuje  letošního 
headlinera,  legendu  alternativního 
rocku,  Jesus  and Mary  Chain.  Na  fes-
tival  přiveze  novinku  Glasgow  Eyes 
a  bude  to  teprve  její  třetí  návštěva 
České republiky ve více než čtyřiceti-
leté  historii  kapely.  Kultovní  kapelu 
ze  Skotska  doplní  američtí  Flogging 
Molly  a  dalších  šedesát  skupin  všech 
žánrů.  Festival,  který  se  po  loňském 
návratu z brněnského exilu uskuteční 
opět  na  tradičním místě  pod horami, 
trutnovském Bojišti, se odehraje v ob-
vyklém  termínu  od  22.  do  25.  srpna. 
Legendární  přehlídka,  u  jejichž  po-
čátků  stál  i  Václav  Havel,  vznikla  již 
v době  totality na undergroundových 
základech a řadí se k nejstarším svého 
druhu v naší zemi.

Již svým „okupačním“ datem organi-
zátoři každoročně připomínají invazi rus-
kých a dalších vojsk Varšavské smlouvy 
21. srpna 1968, ale i své undergroundové 
a alternativní kořeny. Což stvrzují i ozná-
menou kapelou. „Jesus vystoupí v sobotu 
24. srpna a bude to svátek pro všechny 
alternativní duše, ale nejen pro ně. The 
Jesus And Mary Chain jsou na českých 
pódiích velmi vzácným kořením. Králové 
alternativy u nás prakticky nekoncer-
tují. Vystoupili zde pouze dvakrát. Bude 
se tak jednat o vzácné vystoupení, první 
festivalové a teprve třetí v České repub-
lice za více než čtyřicetiletou existenci 
kapely,“ říká k tomu duchovní otec Martin 
„Geronimo“ Věchet.

Dalšími kapelami, které již dříve 
kmen Geronimo „vybubnoval“, jsou vedle 
amerických Flogging Molly se svým ir-
ským folkem a punkem nebo předsta-
vitelů world music NDOX  Electrique, 

šamanů vystupujících u nás poprvé, na-
příklad David Koller, Monkey Business, 
Cocotte Minute, Visací  zámek, Hentai 
Corporation nebo herečka Bára 
Hrzánová s kapelou Bachtale  Apsa či 
harmonikářka Rozálie. 

Čtyřdenní lístky jsou do  20.  3. stá-
le za mimořádně přátelskou cenu 1900 

kůží (Kč), od půlnoci se pak jejich cena 
zvýší na 1990  kůží (Kč), která symbo-
licky připomíná datum prvního polis-
topadového a oficiálního ročníku. Lze si 
je objednat na stránkách festivalu www.
trutnoff.cz a tradičně platí, že při ob-
jednání devíti lístků se dostává desátý 
zdarma.
Geronimo Tribe
Marta „Indiánka“ Vrbová Věchetová, Evi 
„Lipová“ Navrátilová, Černý vlas, Radek 
„Radúzz“ Vrba, Martin „Geronimo“ Věchet
Tel.: 608 711 710,  www.trutnoff.cz
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KUltUra

MUZEUM NÁCHODSKA  
POLICE NAD METUJÍ - březen 2024

Objekty muzea:
Polické objekty Muzea Náchodska, ke kte-

rým patří Stará škola Dřevěnka a expozice 
v klášteře jsou v dubnu mimo plánované 
akce uzavřeny. Organizované skupiny si však 
mohou prohlídku objednat na e-mailu vece-
rova@muzeumnachodska.cz nebo tel. čísle 
775 393 608. 

Na vaši návštěvu se těšíme zase v květnu! 

Akce pro veřejnost:
Hranicí 2x tam a zpět
Kdy: 13. dubna 2024
Kde: Náchod – Kudowa Zdrój – Žďárky
Vstupné: 100 Kč
Lektor: Jan Ježek

První workshop ze série Živoucí pomezí, 
který podporuje zdravý lokální patriotismus 
a pozitivní vztah k místu, v němž žijeme.

Putování přes zapomenuté údolíčko 
u Čermné směrem na Žďárky a Bartoňovu 
horu začneme na nádraží v Náchodě, odkud se 
v 9.07 vydáme do Kudowy Zdrój. Pokračovat 
budeme přes Pstroužnou k bývalému dolu 
Vilemína, kde nás čeká malé překvapení. Zpět 
do Náchoda se vydáme v podvečer buď auto-
busem ze Žďárek nebo si cestu prodloužíme 
pěšky přes letiště na vlak z Velkého Poříčí.

Skupina je kapacitně omezena do  
15 osob, aby byl možný individuální přístup. 
Rezervace probíhají přes kontaktní formulář 
na www.muzeumnachodska.cz/zivouci-po-
mezi nebo e-mailem na pr@muzeumnachod-
ska.cz. 

Z muzejního depozitáře:
Příruční lucernička „zlodějka“

V muzejním depozitáři najdeme řadu 
z dnešního pohledu kuriózních předmětů, 
které ovšem byly ještě před sto padesáti 
lety běžnou součástí života našich předků. 
Patří mezi ně také malá rozevírací lucernič-
ka, která byla předchůdcem dnešních ka-
pesních bateriových svítilen. 

V dobách, kdy nebyla veřejná prostran-
ství osvětlená a osvětlení postrádala i vět-
šina prostor obytných domů a hospodář-
ských budov, byl pohyb po setmění značně 
komplikovaný. Lidé si museli vystačit s po-
chodněmi, loučemi, drahými svíčkami, či 
voskovými sloupky. Jejich užití za větrného 
počasí bylo problematické, nehledě k tomu, 
že v dřevených městečkách a obydlích ne-
bylo nakládání s otevřeným ohněm bezpeč-
né. Na scéně se tak objevily lucerny. V nich 
byla svíčka nebo olejová lampička chráněna 
před větrem, a zároveň byl otevřený plamen 
bezpečně oddělen od okolí. Lucerny měly 
obvykle velmi jednoduchou konstrukci 
a zvládl si je ze dřeva a pergamenu, pozdě-
ji tabulek skla, vyrobit v podstatě kdokoliv. 
Problém nastal, když bylo potřeba světlo 

z jakékoliv příčiny dočasně zhasnout. Bylo 
samozřejmě možné uhasit plamen svíčky. 
Její znovu zapálení ale bylo v dobách před 
masivním rozšířením zápalek poměrně slo-
žité.  Výhodnější bylo svíčku nechat hořet 
a světlo z ní pouze dostatečně zastínit.  

Patrně již v sedmnáctém století se tak 
objevily plechové lucerny s jedinou pro-
sklenou stěnou zakrytou odklápěcí deskou. 
Podobná odklápěcí deska obvykle kryla také 
perforovanou stropnici, sloužící k odvodu 
horkého vzduchu a zplodin hoření. Z toho-
to důvodu byla rukojeť lucerny umístěna 
na její zadní stěně. Někteří čtenáři si mož-
ná vybaví filmovou scénu nočního souboje 
d‘Artagnana (Michael York) s Rochefortem 
(Christopher Lee) ve filmu Tři mušketýři 
z roku 1973, kde tyto lucerny hrají hlav-
ní roli. Lucernu podobné konstrukce má 
ve sbírkách i Muzeum Náchodska. Lucerna 
krychlového tvaru vyrobená z mosazného 
plechu pochází z Police nad Metují a lze ji 
datovat do doby kolem přelomu 18. a 19. 
století. Ve srovnání s primitivními dřevěný-
mi lucernami byla nepochybně pokroková. 

Více informací naleznete na
www.muzeumnachodska.cz a Facebooku

LIDOVÁ ZBOŽNOST
na česko-kladském pomezí

18. dubna 2024 od 18 hodin
Stará škola Dřevěnka, Police nad Metují

Přednáška Mgr. Jana Tůmy o poutních místech, zázračných 
studánkách, bájných horách a neobvyklých rituálech.

Nutná rezervace na e-mailu vecerova@muzeumnachodska.cz 
nebo tel. čísle 775 393 608.

Lidová zbožnost na česko-kladském pomezí
Kdy: 18. dubna 2024 od 18 hodin
Kde: Stará škola Dřevěnka, Police nad Metují
Vstupné: ZDARMA
Přednášející: Mgr. Jan Tůma

Přednáška archeo-
loga a historika Muzea 
Náchodska Mgr. Jana 
Tůmy o poutních mís-
tech, zázračných stu-
dánkách, bájných horách 
a neobvyklých rituá-
lech na česko-kladském 
pomezí.

Přednáška se usku-
teční 18. dubna 2024 
ve Staré škole Dřevěnce. 
Začátek je v 18 hodin.

Z důvodu omezené 
kapacity si prosím rezer-
vujte místo na e-mailu 
vecerova@muzeumna-
chodska.cz nebo tel. čísle 
775 393 608.
Aktuální program a více 
informací naleznete 
na www.muzeumnachod-
ska.cz.

Tomáš Menec
PR, média, sociální sítě
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Pro osobní užití však byla stále příliš velká 
a neskladná. 

V polovině 19. století se díky pokro-
ku ve výrobě mosazných plechů a rozvoji 
klempířských technik konečně objevily 
praktické malé příruční lucerny. Jedna ta-
kováto lucernička se dostala i do sbírek po-
lického muzea, kam byla převedena z ma-
jetku Městského národního výboru v Polici 
nad Metují. Lucernička má konstrukci ty-
pickou pro tento typ osvětlovadel. Její tělo 
tvoří skleněný válec umístěný v  trojdílném 
mosazném pouzdru se dvěma otevíracími 
křídly. Horní část lucerničky uzavírá pro-
filovaný klobouček s prolamovanou lištou 

po obvodu. V jeho středu je umístěn vý-
suvný komínek s ozdobně prolamovaným 
tělem a profilovanou stříškou. Svíčka se na-
sazovala do tulejky připevněné k mosazné 
zátce tvořící dno lucerny.  Na zadní stěně 
pouzdra jsou pak připevněna dvě pohyblivá 
očka rukojeti, která umožňovala lucerničku 
navléknout také na opasek.  

V „povozním“ stavu měla lucernička 
výšku 18 a šířku 15 centimetrů. Po slože-
ní se podobala kompaktnímu kovovému 
válečku o výšce 16 a průměru 5,5 centi-
metru. Bylo ji tak možné pohodlně přená-
šet i v kapse kabátu.  Tato vlastnost, spolu 
se schopností zakrýt světlo vycházející ze 

svíčky, stála také za lidovým označením 
„zlodějka“, které se vžilo pro celou skupinu 
tohoto typu osvětlovadel. Již od středověku 
se totiž automaticky předpokládalo, že člo-
věk, který se pochybuje za tmy bez osvětle-
ní, má nějaké nečestné úmysly. Soudě podle 
jejich zastoupení ve sbírkách bývalého po-
lického muzea, byly „zlodějky“ na Policku 
poměrně populární. Vedle kovových lucer-
niček různé konstrukce zde najdeme i jejich 
levné podomácku vyrobené napodobeniny 
ze dřeva. Jednu z nich do muzea daroval na-
příklad J. Meier z Hlavňova.

Mgr. Jan Tůma, Muzeum Náchodska

Kalendárium - duben 2024
Významná kulturní a historická výročí

1. dubna 1809
narodil se jako syn vzdělaného 

ukrajinského statkáře v Soročincích 
v Poltavské gubernii ruský spisovatel 
a dramatik Nikolaj  Vasiljevič  Gogol 
–  215.  výročí,  jeden z hlavních před-
stavitelů ruského kritického realismu 
30. let 19. století. Už první povídkový 
soubor Večery na samotě u Dikaňky 
mu přinesl úspěch. Jeho další cyklus 
povídek Mirhorod obsahoval povídku 
Taras Bulba, kterou později rozpraco-
val v samostatnou novelu, v níž osvěd-
čil svou schopnost s břitkým humorem 
portrétovat lidské charaktery. Satirou 

srší i jeho komedie Ženitba a Revizor. Mladý Gogol často pobýval 
v Římě, napsal tam jeden z největších románů v historii světové li-
teratury Mrtvé duše (1842). Později se sblížil se slavjanofily, ideový 
konzervatismus se objevil i v jeho díle. Po poutnické návštěvě Svaté 
země Gogol propadl náboženskému fanatismu. V záchvatu trudo-
myslnosti a nevíry v sebe sama před smrtí spálil několik význam-
ných rukopisů, připravených už k tisku. Na hranici šílenství zemřel 
v Moskvě v roce 1852, bylo mu necelých 43 let. Prvním překladate-
lem Gogola do češtiny byl Karel Havlíček Borovský.

5. dubna 1989 
zemřel ve Zlíně ve věku 79 let reži-

sér Karel Zeman, jedna z nejvýznam-
nějších osobností světa kinematografie 
a trikového filmu – 35. výročí. V mládí 
působil jako reklamní kreslič ve Francii 
a pak získal angažmá ve zlínských tri-
kových ateliérech. V počátečním ob-
dobí vytvořil několik filmů s groteskní 
postavičkou pana Prokouka a celou 
sérii filmů pro děti: Vánoční sen, Král 
Lávra, Pohádka o Honzovi a Mařence 
a mnoho dalších. Dnes již legendár-
ním dílem české kinematografie Cesta 

do pravěku (ve spolupráci s J. Augustou a Z. Burianem) zahájil sérii 
svých efektních trikových filmů Baron Prášil, Ukradená vzducho-
loď aj. Ve svém nejslavnějším filmu Vynález zkázy použil originální 
postupy a techniky a vytvořil iluzi navazující na původní ilustrace 
Vernerových knih. Film se promítal ve více než 70 zemích a byl vy-
znamenán Velkou cenou na Expo 58 v Bruselu. Karel Zeman patří 
spolu s J.Trnkou a H. Týrlovou k zakladatelům českého animované-
ho filmu.
8. dubna 1914 

zemřel v Praze český spisovatel a novinář Jakub Arbes - 110. 
výročí. Pocházel z velmi chudé rodiny, přesto mu rodiče umožnili 

studium na reálce. Zde ho vyučoval 
a v jeho literárních počátcích podpo-
řil suplující učitel Jan Neruda. V roce 
1867 se stal členem redakce týdeníku 
Hlas a o rok později šéfredaktorem 
Národních listů. Z titulu své funkce byl 
v roce 1873 za články kritizující ne-
svobodu projevu a národně-sociální 
problémy odsouzen do vězení a po pro-
puštění již nemohl vykonávat funkci šéf-
redaktora. Pak už žil jen jako volný žur-
nalista a spisovatel. Arbes byl tvůrcem 
úspěšných romanet (Ďábel na skřipci) 
a sociálních románů (Moderní upí-

ři). Jako novinář psal fejetony a životopisy osobností (Havlíček, 
Neruda, Aleš). Zpracoval Máchův životopis a rozšiřoval jeho deník.

16. dubna 1889
se v Londýně v herecké rodině na-

rodil Charlie  Chaplin, slavný herec, 
režisér, scénarista a hudební skladatel 
–  135.  výročí. Patřil k nejslavnějším 
filmovým tvůrcům 20. století. Chaplin 
se narodil v chudých poměrech herec-
ké rodiny z londýnského předměstí, 
obdarován obrovským talentem a lás-
kou k divadlu a filmu. Od dětství vystu-
poval v pantomině. V roce 1912 odjel 
do Spojených států amerických a od to-
hoto okamžiku hrál v mnoha filmech. 

Jeho krátkometrážní tvorba vyvrcholila sérií filmů s „tulákem 
Charliem“ v letech 1916-17. Svého slavného Kida, první dlouho-
metrážní film, natočil již ve vlastním studiu (1921). V hudbou pod-
barvených zvukových filmech Světla velkoměsta a Moderní doba 
ještě nepromluvil, jeho hlas zazněl poprvé až v Diktátorovi (1940). 
Po vystěhování z USA (1952) žil až do smrti ve Švýcarsku. Chaplin 
se stal jedním z nejslavnějších umělců a milionářem, protože byl 
i producentem svých filmů. Skandálem byl jeho sňatek uskutečněný 
ve velmi zralém věku s mladičkou Oonou, dcerou slavného irského 
dramatika Eugena O‘Neilla. Otec se se svým zetěm nikdy nesmířil, 
i když jeho dcera prožila s Chaplinem šťastný život s mnoha dět-
mi, mezi jinými i slavnou herečkou Geraldinou a hercem Sydneym. 
Chaplin se v zahraničí dožil největších triumfů, nejvýznamnější 
státníci celého světa pokládali setkání s ním za čest. Získal Oskara 
za celoživotní dílo a lordský titul, který mu udělila anglická králov-
na. Zemřel v roce 1977 (ve věku 88 let) a pochován je v městečku 
Vevey u Ženevského jezera.
19. dubna 1824

zemřel ve věku 36 let v řeckém Missolonghi na horečky anglický 
romantický básník lord George Gordon Noel Byron – 200. výročí. 
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Dubnové drobnosti z historie Police – duben 2024
Duben roku 1919 

byl proveden soupis hospodářských 
zvířat. V městě Polici bylo napočteno pou-
hých 14 koní, dále 45 krav, 10 kusů telat, 3 
jalovice, 9 vepřů a 69 koz. Byl to velmi redu-
kovaný stav způsobený 1. světovou válkou.
4. dubna 1931 

byly k uctění památky padlých ve světo-
vé válce po celé republice vyhlášeny v po-
ledne 2 minuty ticha. Tato pietní vzpomínka 
se zavedla a byla konána vždy na velikonoč-
ní Bílou sobotu.
Duben 1936 

Okrašlovacím spolkem byl za finanč-
ní podpory Městské spořitelny postaven 
v parku na Nové čtvrti kamenný památník 
Janu Bezděkovi, věhlasnému mykologu. 
Na památník byl použit pískovcový balvan, 
dopravený z úpatí Boru.
19. dubna 1939 

byla německými ordnery zapálena kap-
le na Hvězdě. Bylo to v předvečer narozenin 
Adolfa Hitlera (*20. 4. 1889), kdy jako sou-
část broumovských oslav narozenin Vůdce 
byla zapálena velká hranice na kamenném 

ochozu za kaplí. Od létajících jisker se 
vznítila střecha kaple, která byla silně 
poškozena.
7. dubna 1941 

byl ministerstvem vnitra schválen znak 
města Police nad Metují. Výnosem minister-
stva vnitra byl popsán takto: 

„Ve zlatém štítě červená krokev; v pra-
vém a v levém horním rohu štítu a uvnitř 
krokve po jedné červené růži s pestíkem zlaté 
barvy, nad růží uprostřed krokve je kolmo 
postavená modrá ostrev se třemi suky – dva 
vpravo, jeden vlevo.“ 

Stalo se tak na základě žádosti poda-
né dne 31. října 1940 radou města Police 
nad Metují Okresnímu úřadu v Náchodě. 
Atributy městského znaku vycházejí z obra-
zu městské pečeti (její první známé použití 
pochází z roku 1629) a s jistotou má původ 
(ostrev a růže) z erbovních znaků opata 
a konventu břevnovského kláštera.
13. dubna 1941 

byla úředně zastavena činnost 
Tělocvičné jednoty Sokol – současně 
byla uzavřena budova Sokolovny (mimo 

restauraci). Stalo se na základě příkazu říš-
ského protektora ze dne 12. 4. t. r. Ode dne 
11. 10. byla TJ Sokol rozpuštěna a její maje-
tek zabavili němečtí okupanti.
30. dubna 1949 

se po úderu blesku při „aprílové bouř-
ce“ vzňala kopule zvonice hřbitovní kaple. 

„Na místo požáru dostavilo se ihned 
mnoho občanstva, které snažilo se oheň udu-
siti. První pomocí bylo donášeti v nádobách 
vodu po schodech nahoru a tam polévati 
ohrožená místa. Po příjezdu hasičů byl oheň 
použitím místního vodovodu a motorové 
stříkačky zdolán a nebezpečí zažehnáno.“ 
(Kronika města Police nad Metují)
24. dubna 1954 

byl zbořen 45 m vysoký komín na dvo-
ře národního podniku Meta (pozdější 
n.p. Veba). Byl to nejstarší tovární komín 
v Polici nad Metují, postavený pro přádelnu 
Viléma Pellyho v roce 1895. Demoliční prá-
ce řídil místní kominík Jaromír Foglar.
13. dubna 1957 

zemřel  v  Praze  ve  věku  66  let 
PhDr.  Stanislav  Brandejs,  synovec 

S lodí, kterou sám vyzbrojil, totiž vyra-
zil na pomoc řeckým povstalcům v boji 
proti turecké nadvládě. Dříve než mohl 
zasáhnout do bojů, onemocněl a ze-
mřel. Lord Byron zdědil šlechtický 
titul a statky v deseti letech. Studoval 
na univerzitě v Cambridgi a již tam 
se projevoval jako volnomyšlenkář 
a bouřlivák. Nedokončil školu a od-
dal se zahálčivému životu v Londýně. 
V autobiografické poemě Heroldova 
pouť, která ho proslavila, zobrazil roz-
čarovaného melancholického hrdinu 

jako revoltující osobnost. J. W. Goethe si ho vysoce cenil za jeho 
satirický román ve verších Don Juan. Svým romantismem ovlivnil 
Byron evropské básnictví, mimo jiné i Karla Hynka Máchu.

22. dubna 1724
se v Královci, Pruské království na-

rodil německý filozof Immanuel Kant, 
jeden z nejvýznamnějších evropských 
myslitelů a poslední z představitelů 
osvícenství – 300. výročí. Podle názo-
ru mnohých nejvíce ovlivnil moderní 
myšlení. Studoval klasickou filozofii, 
fyziku a matematiku. Po získání dok-
torátu nejdříve vyučoval na univerzitě 
matematiku, poté zeměpis a nakonec 
všechny směry filozofií. Stal se profe-

sorem logiky a metafyziky. Pruský král mu jako vyznavači raciona-
lismu zakázal učit nebo psát o náboženských záležitostech. Kant 
uposlechl a své názory na religiozitu uveřejnil až pět let po králově 
smrti, v roce 1798. Hlavním zákonem Kantovy etiky je mravní po-
vědomí vrozené člověku (kategorický imperativ) a hlavní potřebou 
společnosti je podle něj trvalý mír. Kant zemřel 12. února 1804 (do-
žil se téměř 80 let).
23. dubna 1564

se ve Stratfordu nad Avonou v rodině zámožného a váženého 
měšťana narodil největší anglický i světový dramatik, významný 
básník a herec William Shakespeare – 460. výročí. 

Vzdělával se na latinské škole, 
ale velmi brzy odešel do Londýna, 
kde se plně věnoval divadlu. Své 
první divadelní hry napsal v letech  
1589 - 94 a z toho, že si již v roce 
1597 koupil jeden z největších po-
zemků ve Stratfordu, se dá usuzovat, 
že v dobách královny Alžběty kvetla 
divadelníkům (i když jako stavu všemi 
opovrhovanému) pšenka. Shakespeare 
byl nesmírně pracovitý, napsal 37 her. 
Jeho hry byly přeloženy do všech hlav-
ních živých jazyků a jsou uváděny čas-

těji než hry jakéhokoli jiného dramatika.[ Svou smrtí završil na den 
přesně 52 let života (zemřel 23. dubna 1616).
Z díla:
Historické hry – Richard III.
Komedie – Sen noci svatojánské
Tragédie – Julius Caesar, Romeo a Julie, Mackbeth, Hamlet (vrcholné 
dílo anglické a světové dramatiky), Král Lear (vrchol Shakespearova 
dramatického díla), Othello, Antoniu a Kleopatra

25. dubna 1744
zemřel v Uppsale švédský as-

tronom a fyzik Anders  Celsius   
–  280.  výročí.  Ve svém rodišti, 
Uppsale, si nechal na vlastní náklady 
postavit vlastní hvězdárnu, ale v roce 
1740 mu jako uznávanému vědci po-
stavili na státní náklady hvězdárnu 
větší, v níž působil až do své smrti. 
Pozoroval Saturnovy měsíce, zkoumal 
změny na hladině moře a určil hodi-
ny maxima a minima magnetické de-
klinace. Jeho jméno se však pro svět 
stalo známým až dekadickou teplotní 

stupnicí, kterou zavedl tak, že bodu varu vody určil stupeň 0 a bodu 
mrazu stupeň 100. Obrácení stupnice pravděpodobně navrhl v roce 
1747 neméně známý švédský vědec Carl von Linné.

Připravil František Janeček
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lidového písmáka Josefa Brandejse (1844 
– 1922). Narodil se dne 12. 11. 1891 
v Polici nad Metují. Vystudoval gymnázium 
v Broumově a po maturitě pak strávil krát-
ký čas mezi pražskými křižovníky. Po vy-
stoupení z řádu vystudoval na Univerzitě 
Karlově slovanskou a germánskou jazyko-
vědu a stal se středoškolským profesorem. 
Později po určitou dobu působil v diploma-
tických službách mladé Československé re-
publiky (v Bělehradě, ve Vídni, v Kolíně nad 
Rýnem). Nakonec se trvale usadil v Praze, 
kde byl mimo jiné činovníkem „Ostaše“, 
spolku krajanů z Policka a Machovska. 
Ve své dějepisecké činnosti se po velkou 
část života věnoval rodnému městu a kraji 
a napsal mnoho fundovaných pojednání: 
např. o historii polického Divadelního spol-
ku Kolár, o místních jménech a starobylých 
rodech na Policku, o místních sociálních 
a náboženských poměrech na počátku  
17. století aj. Hojně publikoval v tehdejším 
časopise „Broumovsko“, který po válce za-
čal vycházet. Byla zde např. částečně uve-
řejněna studie o evangelíkovi Jiřím Vostrém 
z Hlavňova. Rodný kraj a jeho historii přibli-
žoval také v rámci svých četných přednášek 
konaných po celých Čechách. Jeho vrchol-
ným dílem je „Kniha o Polici nad Metují 
a  Policku“. První svazek této monografie, 
věnovaný historii do roku 1914 a zdej-
ším významným osobnostem, je doslova 

vzorovou regionální publikací. Připraveny 
byly i další dva svazky věnované místnímu 
národopisu, moderním dějinám, staveb-
nímu vývoji atd. Toto pokračování však 
již z mnoha různých důvodů světlo světa 
nespatřilo.
Duen roku 1963 

bylo započato s demolicí budovy 
Cvrčkova zámečnictví čp. 368 naproti 
„Stodolám“ na Babí. Stavení jednak pře-
káželo nové kotelně mlékárny, jednak 
i silničnímu provozu. Demolice budovy 
skončila koncem srpna. Budova byla býva-
lý šrotovník benediktinského velkostatku, 
který podlehl záborovému zákonu počát-
kem 1. republiky a jeho budovu poté získali 
válečný invalida zámečník Josef Merkl a zá-
mečník Bohuslav Cvrček, kteří zde společně 
vybudovali strojní zámečnictví, zprvu ještě 
poháněné vodním kolem.
6. dubna 1979 

byly dokončeny vnitřní úpravy radni-
ce, započaté v roce 1972. V budově byla 
zřízena z bývalého bytu malá zasedací síň, 
nově byla zařízena obřadní síň. Byla prove-
dena nová elektroinstalace a vybudováno 
sociální zařízení. Vstupní vchod do budovy 
byl znovu upraven – hliníkové rámy dveří 
zakamuflovány měděným tepaným obkla-
dem, skleněné výplně dveří byly vyměněny 
za nové s vyleptanými ornamenty a státní-
mi znaky.

Duben roku 1983 
Propukla obrovská lesní kalamita 

v Broumovských stěnách. Lesní smrkové 
porosty, po léta oslabované působením imi-
sí z tepelných elektráren a z okolních prů-
myslových podniků, podlehly přemnožené-
mu kůrovci smrkovému. Bylo zasaženo přes 
17.000 m dřeva (!), které bylo po těženo ně-
kolik let, v nepřístupných místech nákladně 
za pomoci vrtulníku.
10. dubna 1991 

byla zahájena obnova průčelí kostela 
Nanebevzetí Panny Marie. Opravena fasáda, 
atiky; římsy byly opatřeny měděným ple-
chem, provedeny sklenářské práce. Veškeré 
práce skončeny v měsíci červnu.
5. dubna 1994 

zemřela ve věku 84 let Helena Petrová 
(rozená Veselá), vdova po učiteli Karlu 
Petrovi, učitelka hry na klavír a dlouholetá 
varhanice v místním chrámu Nanebevzetí 
P. Marie.
Duben roku 2001 

Byla opravena zeď hřbitova v prosto-
ru vstupních bran. Práce provedla míst-
ní firma Stafido, náklad činil 110.000 Kč. 
Ozdobné kamenné prvky (ukradené v roce 
2000) byly nahrazeny novými, které vyrobil 
kameník p. Bradl z Kamenictví v Teplicích 
nad Met.

Zdroj: Pichl: Policko v datech
Vybral František Janeček
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Odpočinková 
místnost ve škole 

Naše škola nedávno otevřela no-
vou odpočinkovou místnost s kni-
hovnou pro žáky. Tento prostor není 
jen místem, kde mohou děti relaxo-
vat, ale také poskytuje příležitost 
pro rozvoj čtenářských dovedností 
a fantazie. Děti zde mají možnost 
číst si v klidném prostředí vlastní 
knihy, které si do školy často nosí 
z domu. Ke čtení však budou k dis-
pozici i knížky školní, které bude 
možné číst nejen přímo na místě, ale 
také si je vypůjčit domů, aby mohly 
děti prozkoumávat svět literatury 
i ve svém volném čase. Byli bychom 
velice rádi, kdyby si prostřednic-
tvím malé školní knihovničky děti 
postupně našly cestu do dětského 
i dospělého oddělení místní měst-
ské knihovny, která již dlouhodobě 
pro naše žáky připravuje celou řadu 
vzdělávacích programů. 

Jedním z našich cílů je neustálé 
rozšiřování a obohacování knižní 
nabídky. Chtěli bychom postupně 
nakupovat různé knížky, aby byla 
knihovna stále pestřejší a lákavější. 
Abychom však mohli naplnit polico-
vé prostory, uvítáme pomoc od Vás, 
od rodičů. Pokud byste měli doma 
dětské knihy či knihy pro mládež, které už Vaše děti nepotřebují 
nebo které jsou ve Vaší knihovně přebytečné, byli bychom velice 
vděční, kdybyste je mohli darovat do nově vzniklé školní knihov-
ny. Vaše dárky pomohou obohatit naši sbírku a umožní dětem pro-
zkoumat širší okruh literatury. 

Nově zrekonstruovaná místnost však nabízí i další možnosti. 
Vzhledem k tomu, že řada dětí v prostorách školy čeká na odpo-
lední vyučování, rádi bychom jim zde také nabídli deskové, logické 
či karetní hry. Některé jsou již ve škole k dispozici, avšak možná 
máte, vážení rodiče, doma hry, které Vaše děti již nezajímají. Pokud 
byste byli ochotni je škole věnovat, jistě by se zde pro ně našlo další 
využití. 

Srdečně zveme všechny rodiče i veřejnost, aby si přišli pro-
hlédnout nově zařízený prostor dne 16.4. v den třídních schůzek. 
Věříme, že tato nová odpočinková místnost se stane důležitým prv-
kem v našem vzdělávacím procesu a bude inspirací pro všechny 
naše žáky. Těšíme se na Vaši návštěvu a společně s Vaší podporou 
se těšíme na další rozvoj nového školního prostoru. 

Učitelé českého jazyka

Úspěch na Zeměpisné olympiádě:  
Naši školáci zabodovali a vyrazí na krajské kolo!

Během ledna se konalo školní kolo 
Zeměpisné olympiády, ze kterého vzešli zástup-
ci tří kategorií, kteří v únoru reprezentovali naši 
školu v okresním kole v Jaroměři.

Reprezentovali nás – Adamová Klára 
a Strnad Václav za 6. ročník, Šedková Rozálie 
a Fiedler Dominik za 7.ročník, za spojenou kate-
gorii 8. a 9. ročníků Pfeiferová Natálie a Švorčík 
Matěj.

Chceme poděkovat všem našim účastní-
kům za jejich obrovskou snahu a za to, že tak 
důstojně reprezentovali naši školu. Ovšem 

vyzdvihnout musíme 7. místo Matěje Švorčíka, 
3. místo Václava Strnada. Naší nejúspěšnější re-
prezentantkou se stala Klára Adamová, jež svou 
kategorii vyhrála a obsadila tak 1. místo. Klára 
bude reprezentovat naši školu v krajském kole 
v Hradci Králové, které se uskuteční koncem 
března v Hradci Králové.

Děkujeme všem reprezentantům za jejich 
účast a přejeme Kláře hodně úspěchů v kraj-
ském kole!

Za (nejen) učitele zeměpisu, 
Klára Dundrová

vyplněnou žádost o přijetí potvrzenou od lékaře
občanský průkaz zákonného zástupce
rodný list dítěte 
doklad, že je dítě proti nákaze imunní nebo se nemůže očkování podrobit pro
trvalou kontraindikaci (v případě nepodrobení se očkování), vyjádření
školského poradenského zařízení v případě dítěte se zdravotním postižením.

 
pro školní rok 2024/2025 proběhne

Základní škola a Mateřská škola, Police nad Metují, okres Náchod

 
Kritéria pro přijetí dětí k předškolnímu vzdělávání:

Podle § 34 školského zákona se přijímají děti zpravidla ve věku 3-6 let.
 

1. Děti s povinným předškolním vzděláváním, které dovrší šest let věku v
období 1. 9. 2024 do 31. 8. 2025 a děti, kterým byl schválen odklad školní

docházky – s trvalým pobytem v jednotlivých obcích.
 

2. Děti podle věku od nejstarších po nejmladší – s trvalým pobytem
v jednotlivých obcích.

 
 Žádosti o přijetí dítěte jsou k dispozici na jednotlivých mateřských školách.

Výsledky přijímacího řízení (dle registračních čísel) budou zveřejněny
do 30 dnů ode dne ukončení zápisu na www.zspolice.cz.

 
Další informace získáte u paní zástupkyně Mgr. Šulcové: 777 036 001,

sulcova.jana@zspolice.cz

14. května 2024
 

ZÁPIS DO MATEŘSKÝCH ŠKOL
MŠ Česká Metuje; MŠ Velké Petrovice; MŠ Police nad Metují, Jiráskova 227

Od 8.00 do 10.00 a od 13.00 - 15.30 hodin

S sebou přineste:
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STŘEDNÍ PRŮMYSLOVÁ ŠKOLA  
OTTY WICHTERLEHO

PROSTOR PRO TVORBU V ZELENÉM DOMEČKU 

Od 11. dubna do 19. května se ve výstavním prostoru Zelený do-
meček v Polici nad Metují koná výstava s názvem “Prostor pro tvor-
bu”, která přináší návštěvníkům možnost nahlédnout do široké 
škály tvorby zahrnující jak prostorovou, tak alternativní tvůrčí práci a ná-
vrhářské projekty studentů Střední průmyslové školy Otty Wichterleho. 
Expozice nabízí ucelený pohled na tvorbu studentů, včetně kombinace di-
gitálních návrhů a tvůrčí ruční práce. Můžete zde obdivovat výtvory sou-
časných studentů, ale také vybrané maturitní výstupy a díla úspěšných 
absolventů, kteří nyní studují na vysokých školách uměleckého zaměření.  
Výstava je umístěna vedle stálé expozice Muzea papírových modelů 
a Muzea stavebnice Merkur, což vytváří jedinečný dialog mezi různými 
formami tvůrčího vyjádření.

Na samotné instalaci se podíleli studenti 3. ročníku oboru Grafický 
design, kteří si tak vyzkoušeli, jaké to je připravit výstavu v praxi. Doufáme, 
že návštěva tohoto výstavního projektu vám poskytne inspirativní zážitek.  
Přijďte se na výstavu podívat a uvidíte, jak šikovní žáci ve Velkém Poříčí 
studují.

Za školu srdečně zvou Mgr. Livie Součková a Markéta Machová. 
www.spsow.cz

Výstavu pořádá Střední průmyslová škola Otty Wichterleho, příspěvko-
vá organizace a MERKUR POLICE o.p.s s podporou města Police nad Metují. 11. dubna – 19. května 2024 – zelený domeček – police nad Metují

PROSTOR pro tvorbu
práce studentů oboru GRAFICKÝ DESIGN
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OD DĚTSKÝCH ČTENÁŘŮ AŽ KE STAROSTŮM 
MAP přináší na Náchodsko pestrou paletu akcí 
Projekt Učíme se na Náchodsku – MAP 4 (reg. 

č. CZ.02.02.XX/00/23_017/0008475) věnující se vzdělávání na úrov-
ni základních a mateřských škol v našem regionu se v roce 2024 kro-
mě pracovníků škol zaměřuje více než kdy jindy na děti a žáky, ale 
také na zřizovatele místních škol, tedy starosty, místostarosty obcí 
Náchodska nebo pracovníky odboru školství při městském úřadu. 

V druhé půlce února se tak ve spolupráci s projektem Rozvoje 
vzdělávání na Jaroměřsku MAP IV uskutečnilo první společné 
vzdělávací odpoledne, a to za přítomnosti školitele Miroslava 
Hřebeckého ze společnosti EDUIn. „Seminář vedl k ujasnění si hranic 
mezi zřizovatelem a školou, potažmo ředitelem. Zároveň zde padla 
řada doporučení, jak ke škole a jejímu vedení přistupovat nebo jak 
řešit její komunikaci navenek,“ popisuje přínosy akce jeden z účast-
níků, starosta Police nad Metují Jiří Škop. O potřebnosti akce svědčí 
zaplněný sál Obecního domu ve Velkém Poříčí, kde se akce konala. 

„Zřizovatele škol budeme oslovovat s nabídkou kvalitního vzdě-
lávacího a osvětového programu i nadále“, potvrzuje vedoucí pro-
jektu Lada Nevečeřalová. „Kromě pokračování série s Miroslavem 
Hřebeckým máme v úmyslu přivést do území odborníky z výzkumného 
ústavu PAQ Research. Ještě v tomto školním roce tak očekáváme 
otevření problematiky rostoucí školní neúspěšnosti žáků v území,“ 
doplňuje.     
Projektové dny ušité na míru žákům základních škol

Projekt přináší rovněž zajímavé akce pro děti a žáky. Program 
pro žáky na úrovni základní školy se zaměřuje na čtenáře, začáteční-
ky i pokročilé v oblasti robotiky a mladé milovníky přírody. Akce jsou 
připravovány jako volnočasové, tj. konají se v časech po vyučování 
nebo o víkendu. 

Speciální pozornost ze strany projektu je věnována tzv. vyvážené 
inkluzi aneb práci s nadanými a přemýšlivými žáky. Pro ty projekt 
MAP ve spolupráci s Badatelskou akademií Datel pořádá projektové 
dny v podobě celodenních venkovních výprav, které v sobě snoubí 

inovativní výukové prvky učení se venku a zážitkové pedagogiky. 
Chystáme také příměstský tábor ve Stárkově. 

Do mateřských škol v území Náchodska již v tuto chvíli míří před-
stavitelky čtenářské iniciativy Knihy rády – Čteme dětem. Aktivní mi-
lovnice dětské literatury toho času na rodičovské dovolené Veronika 
Nováková a Aneta Hanušová přivážejí do mateřských škol program 
spojený s podporou zájmu o knihy u těch nejmenších. 

Podrobnosti k jednotlivým akcím se můžete postupně dozví-
dat na webových stránkách projektu Map2school.cz, na Instgramu 
MAP2SCHOOL nebo na Facebooku Učíme se na Náchodsku – MAP 4.

Akce pro děti
4. dubna – Venkovní výprava „Teorie strun“ pro nadané a zvídavé žáky 
1. stupně ZŠ 
20. dubna – Venkovní výprava „Za pravěkými rostlinami aneb dolování 
na Hronovsku“ pro nadané a zvídavé žáky 1. stupně ZŠ
11. května – Květnové dobrodružství v lese pro žáky 1. stupně  
ZŠ v Zálesí u Hronova 
14. května – Společné čtení pro žáky 3. až 5. tříd v Knihovně městyse 
Velké Poříčí
15. června – Venkovní výprava „Jak v tom ne/lítat“ pro nadané a zvída-
vé žáky 1. stupně ZŠ
19. – 23. srpna – Příměstský tábor pro nadané a zvídavé žáky 
ve Stárkově
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Co nového na broumovském gymnáziu?
Pavla Janoušková Kubečková  
rozšířila sbírku Českých lvů

Absolventka našeho gymnázia z roku 2005 získala již pátého 
Českého lva za produkci.

Pavla Janoušková Kubečková získala dalšího Českého lva, ten-
tokráte za produkci v kategorii - Nejlepší animovaný film . Ocenění 
za film Tonda, Slávka a kouzelné světlo je již pátou prestižní cenou. 
/mk/

Kompletní úspěchy Pavly zde:
https://www.ceskylev.cz/cz/detail?

Anna Freiwaldová posílá  
pozdravy z Madeiry

Psát opět o možnostech studentů nemá cenu. Kdo si jde 
za svým, tak se může během studia podívat i slušně do světa. Naše 
maturantka z 2022, nyní studentka Masarykovy univerzity v Brně, 

obor speciální pedagogika, tráví celý školní rok na portugalském 
ostrově Madeira.

„Rozhodla jsem se totiž svůj studijní pobyt na Madeiře pro-
dloužit na celý školní rok. Jsem tu opět. Nevím, co mě sem táhlo 
zpátky víc, zda příroda, lidi nebo ten jiný způsob života. Nicméně 
se tu už pomalu začínám cítit jako doma. Na zdejší univerzitě stu-
duji psychologii, jazyky a umění. Zároveň ale studuji i dálkově školu 
v Brně, abych nemusela prodlužovat. Doufám, že se máte alespoň 
tak krásně jako já. Přeji vám vše nejlepší. Z Funchalu, Madeira, Anna 
Freiwaldová.“

Tolik Anna. Osobně jsem byl na Madeiře 2012, je to skutečně 
silný cestovatelský zážitek, Madeira je ostrov nevšední krásy. Anna 
toho stíhala vždy hodně, stíhá i teď. Přejeme hodně štěstí a úspěšný 
zbytek pobytu. (mk)

Nebát se a mentálně na to mít: Karolína 
Klicnarová posílá pozdrav z Jižní Koreje

Možnosti, které mají dnešní studenti při studiu, jsou takřka ne-
omezené. Jen se nebát, mít na to mentálně a mít trochu tahu na brá-
nu. Obojí nechybělo Karolíně Klicnarové, maturantce z roku 2023. 
Karolína studuje na Pedagogické fakultě Univerzity Hradec Králové, 
obor transkulturní komunikace. Protože ji vždy zajímala asijská 
kultura, napsala motivační dopis a získala měsíční stáž na Hanshin 
University v Osan - si . Karolína bude studovat korejský jazyk a ko-
rejskou kulturu. Přestože se trochu bála neznámého prostředí, tak 
nakonec vše zvládla 
a její zájem o asij-
ské kultury ještě 
vzrostl. Přestože ji 
stáž zkomplikova-
la organizaci výuky 
na fakultě, tak je 
velmi vděčná za tuto 
zkušenost. A jak říká 
sama Karolína, Jižní 
Korea není rozhodně 
moje poslední desti-
nace. Tak držíme 
palce. 

P.S. Na fotografii 
Karolína v tradič-
ním korejském kroji 
hanbok

Pedagogická miniglosa neboli  
Vědí studenti v jaké svobodě studují?

Včera byl ve škole známý rapper Vladimír 518. Pouštím si jeho 
Planetu Prahu, 13 miliónů zhlédnutí, legendární verše jeden den 
zapíjíš pohřeb, druhý den křtiny, přemýšlím a kladu si otázku. Vědí 
naši studenti vůbec v jaké svobodě studují? Besedy s osobnost-
mi různých názorů, ve škole Brazilec, Mexičanka, jedna student-
ka na Tchajwanu, další v Mexiku. V dubnu skupina studentů letí 
do Paříže a Normandie, v červnu celá třída do Anglie, v září sko-
ro čtyřicítka do Londýna, poté autobusem do německého Rohru. 
Mezi tím další akce, besedy, divadla v Praze, vodácké kurzy, cyk-
listické kurzy. Za námi báječné plesy. Vše ve svobodné atmosféře. 
Marně jsem se snažil studentům vysvětlit, co to byl devizový pří-
slib a výjezdní doložka k pasu. Je to prostě už jen látka do dějepisu. 
Minulý týden byly laciné letenky, tak si student doletěl na víkend 
do Alicante, předtím jiný zase do Valencie, A tak to je dobře. Moc 
to studentům přeju, byť bych mohl závidět, neboť jsem z generace, 
která na gymplu mohla pouze na bramborovou brigádu. (mk)
P.S. A máme to ve škole moc krásný. A dýchá se nám tam moc dobře.

 Milan Kulhánek
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ZÁKLADNÍ UMĚLECKÁ ŠKOLA INFORMUJE...
Milí přátelé!

Březen nám utíkal snad ještě rychleji 
než předchozí měsíce a máme tu duben. 
Dovolte, abychom se ohlédli za událostmi, 
které jsou již za námi a seznámili vás s tím, 
co je v nejbližších týdnech před námi. Jak 
jsme již avizovali v předchozím čísle, bře-
zen byl v naší ZUŠ ve znamení převážně 
okresních kol soutěže ZUŠ. Naši klavíristé 
měli radost čtyřnásobnou, protože se všich-
ni účastníci soutěže svými výkony probojo-
vali do krajského kola do Hradce Králové, 
které se konalo na konci března. První mís-
to s postupem získala ve IV. kategorii Emily 
Brandová ze třídy paní učitelky Karolíny 
Sorokinové spolu s diplomem za provedení 
skladby Osamělý poutník od E. Griega. První 
místo s postupem získaly v VIII. kategorii 
také Karolína Mazurková ze třídy paní uči-
telky Reginy Goslinské a Štěpánka Kohlová 
ze třídy paní učitelky Aliny Kozlovské. 
U Káji porota ocenila diplomem její krásný 
klavírní tón. Do krajského kola se probojo-
valo také klavírní duo Tomáš Čejka a Amelie 
Nosková, kteří spolu s 1. místem ve IV. ka-
tegorii získali také ocenění poroty za pro-
vedení skladby Norský tanec od E. Griega. 
Klavírní duo připravila také paní učitelka 
Sorokinová. Díky iniciativě paní učitelky 
a zástupkyně ředitele ZUŠ Náchod Oksany 
Ciporenko dostali všichni vítězové okresní-
ho kola možnost si zahrát na Koncertě vítě-
zů v Opatském sále kláštera Broumov.

 O další úspěch se postaral náš absol-
vent Josef Pospíšil ze třídy pana učitele 
Ladislava Michala, který získal v okresním 
kole první místo v X. kategorii s postupem 
do krajského kola. Porota ocenila diplomem 
také klavírní spolupráci Terezy Daňkové. 

Úspěšné krajské kolo bylo také pro naše 

pedagogy a žáky z výtvarného oddělení. 
Prvním místem s postupem porota ocenila 
projekt Cesty za uměním, na němž se společ-
ně podíleli Artur Němeček, Anna Knillová, 
Klára Karpfová a Tereza Hotárková pod ve-
dením pana učitele Jaroslava Soumara. Další 
první místo s postupem získali naši žáci 
z Grafiky (Bouček Jan, Šefc Jakub, Jansová 
Lenka, Stuchlík Jakub, Liskovský Václav, 
Hrubý Martin) s projektem FILMOHRA – 
START! pod vedením pana učitele Vladimíra 
Berana. 

Všem žákům a učitelům blahopřejeme 
a děkujeme za úspěšnou reprezentaci naší 
ZUŠ. Samozřejmě přejeme i hodně úspěchů 
v dalším kole.

Koncerty a další vystoupení se nám 
pomalu rozjíždí. Za sebou máme společný 
koncert našeho Big Bandu a tanečního or-
chestru Popular melody Band v Kolárově 
divadle. Myslím, že každý, kdo dal v pátek 
přednost právě této veřejné generálce před 
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Mateřská škola Fučíkova 328 v Polici nad Metují vyhlašuje 
zápis dětí do Mateřské školy na školní rok 2024 — 2025 

 
Podle § 34 Školského zákona se přijímají do mateřské školy děti zpravidla ve věku 3-6 let. V případě volné kapacity naše MŠ přijímá i děti 

od 2 let, pokud jsou schopny zvládnout režim mateřské školy a mají z rodiny vytvořeny základní návyky hygieny (používá toaletu), 
stravování a sebeobsluhy. 

O přijetí dítěte do mateřské školy, popřípadě o zkušebním pobytu dítěte v mateřské škole, rozhoduje vždy ředitelka mateřské školy. 
Den otevřených dveří 

Dne 28. 3. 2024 se koná v mateřské škole Den otevřených dveří od 9 hodin do 11 hodin. Můžete navštívit mateřskou 
školu     se svými dětmi, prohlédnout si prostředí mateřské školy a rádi Vám zodpovíme dotazy týkající se zápisu do MŠ. 

Žádosti o přijetí dítěte k předškolnímu vzdělávání, žádost o individuální vzdělávání a informační leták 
k elektronickému předzápisu do MŠ najdete na webu školy - www.mspolice.cz v dokumentech školy. 

Vyplněné žádosti do MŠ přijímáme: 
1) Písemně - na adrese: 

Mateřská škola Police nad Metují, Fučíkova 328, 549 54 Police nad Metují. Zaregistrované budou žádosti doručené 
nejpozději 15. 5. 2024. 

2) Osobně 
dne 15. 5. 2024 od 8.00 do 14.30 hodin v kanceláři školy, kde Vám bude přiděleno registrační číslo. Na tuto 
návštěvu se lze zaregistrovat v elektronickém předzápisu na určitou hodinu. 

3) E-mailem – na adresu mspolice@email.cz 
4) Elektronicky - elektronický předzápis bude spuštěn od 1. 5. 2024 do 15. 5. 2024 na stránce: 

https://elektronickypredzapis.cz/materska-skola/police-nad-metuji 
Elektronický předzápis Vám velmi urychlí a usnadní zápis Vašeho dítěte do mateřské školy. 
Z pohodlí domova vyplníte elektronickou žádost a údaje z této žádosti jsou ihned odeslány do účtu MŠ. Vyplněnou 
žádost vytiskněte a navštivte s ní svého dětského lékaře ohledně potvrzení o očkování dítěte, kterou je třeba 
doručit do 15. 5. 2024 do MŠ. Zpětně Vám v aplikaci potvrdíme přijetí žádosti a přidělíme registračního číslo. 

Při zápisu do MŠ předloží zákonní zástupci: 
1) Žádost o přijetí dítěte do MŠ, potvrzenou od lékaře, že dítě je řádně očkováno (Školský zákon § 34 odst. 5 – zvláštní 

předpis 22, dále pak dle zákona o ochraně veřejného zdraví zákona č. 258/200 Sb. § 50), 
2) občanský průkaz k ověření totožnosti a bydliště 
3) kopii rodného listu dítěte 
4) rozhodnutí ředitele ZŠ o odkladu školní docházky (u těch dětí, kde se žádá o odklad školní docházky), a vyjádření 

poradenského zařízení k posouzení školní zralosti dítěte 
5) oznámení o individuálním vzdělávání 

Kritéria pro přijetí dětí: 
1. děti s povinným předškolním vzděláváním – zapsány budou děti, které dovrší šest let věku v období 1. 9. 2023 do 

31. 8. 2024 a děti, kterým byl schválen odklad školní docházky 
2. přednostně budou přijaty děti s trvalým pobytem v Polici nad Metují  
3. děti podle věku od nejstarších po nejmladší do výše povoleného počtu dětí, uvedeného ve školním rejstříku 
4. děti, které již mají v MŠ sourozence 

 
Výsledky přijímacího řízení (dle registračních čísel) budou zveřejněny do 30 dnů ode dne ukončení zápisu na 

www.mspolice.cz a na vstupních dveřích MŠ, ve složitějších případech do 60 dnů. 
Podrobné informace získáte na telefonu 491 541 116 nebo 733 539 979 u p. ředitelky 

Dany Balákové, popř. na emailu: mspolice@email.cz 

krajskou soutěží dechových or-
chestrů rozhodně nelitoval. Náš 
Literárně-dramatický obor také 
nelení, protože komu se nelení, 
tomu se zelení a se svými loutka-
mi zahráli dvě klasické pohádky 
dětem v MŠ Fučíkova Police nad 
Metují.

V dubnu vás srdečně zveme 
na dlouho očekávaný Veřejný 
slavnostní koncert a křest no-
vého piana u nás na koncertním 
sále ZUŠ dne 15. dubna v 17:00. 
Těšíme se na vás!

Vaše ZUŠ
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Uvedena je hrubá mzda včetně benefitů po plném zapracování, 
pracoviště Červený Kostelec / Velké Poříčí. 

www.sgc.cz, personalni@sgc.cz, tel. 491 467 443

Saar Gummi Czech, evropský leader ve výro-
bě vytlačovaných pryžových těsnění pro auto-
mobily, hledá zaměstnance na pozice

seřizovač/ka linek a strojů, mzda 
51 000 Kč až 60 000 Kč měsíčně.

25 dní dovolené + 12 dní bonusového 
volna ročně navíc.

STAVEBNÍ PRÁCE V NEMOCNICI ZAPOČALY 

Na začátku měsíce března jsme za pod-
pory Královéhradeckého kraje zahájili stav-
bu dvou projektů, které jsou předzvěstí plá-
nované druhé a finální etapy modernizace 
areálu nemocnice. Za více než 136 milionů 
korun bez DPH zde letos vznikne nový cen-
trální urgentní příjem a moderní stravovací 
provoz. 

První aktuálně zahájenou krajskou in-
vestiční zakázkou je realizace centrálního 
urgentního příjmu včetně dalších, souvise-
jících stavebních prací za 87 milionů korun 
bez DPH. Cílem této přestavby je zjednodu-
šení orientace přístupu do nemocnice a ze-
fektivnění příjmu pacientů. Důležité je také 
zajištění bezproblémového chodu nemocni-
ce při výstavbě nového pavilonu, jehož stav-
ba započne na podzim tohoto roku.

V rámci předprostoru urgentního pří-
jmu vzniknou například nové přístupové 
komunikace, chodníky, odpočinkové zpev-
něné plochy, přístupová schodiště či slou-
pové zastřešení centrálního vstupu. 

Druhým projektem je přestavba ne-
mocničního gastro provozu. Celý stravovací 

provoz bude moderní a bude odpovídat ak-
tuálním i hygienickým standardům. Proto 
aktuálně zahajujeme nejen rekonstrukci 
a dvoupodlažní přístavbu stravovacího 
pavilonu, ale paralelně rovněž dodávku 
a instalaci nových, moderních gastrotech-
nologií pro vaření, výdej jídel, skladování 
potravin či mytí nádobí. Kvůli stavebním 
pracím došlo k uzavření stávající kuchyně 
a stravovací provoz náchodské nemocnice 

nyní funguje v dočasné kuchyni v areálu 
bývalé průmyslové školy v Opočně, odkud 
jídlo dovážíme.

Práce na obou projektech by měly být 
hotové letos na podzim. Provoz v nemocnici 
omezen nebude. Dbejte, prosíme, dočasné-
ho orientačního značení v areálu nemocni-
ce. Infocentrum se nachází v pavilonu D.

Nikola Erberová
Referent PR a marketingu

Krajské ředitelství policie Královéhradeckého kraje

CHRAŇTE SVÉ 

FINANCE 

PŘED 

KYBERPODVODNÍKY

VAROVÁNÍ POLICIE ČR

ZE SPOLKŮ A SPOLEČNOSTÍ
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Mateřské centrum Ma Mi Na
Během března jsme zveřejnili na webových 

stránkách a facebooku čtyři příměstské tábory, 
které pořádá naše mateřské centrum. Tábory 

s názvem Svět kolem nás a Dětské radosti pod vedením Martiny 
Macounové jsou již plně obsazeny. Na příměstský tábor s angličti-
nou v termínu 8. – 12. července a na příměstský tábor Začarovaný 
les v termínu 22. – 26. 7. je možné se stále přihlásit. Více informací 
a přihlášky ke stažení najdete na www.mcmamina.cz.

Dopolední programy pro maminky (tatínky) s dětmi jsou stále 
oblíbenější. Lektorky s dětmi tvořily jarní zápichy a také výzdobu 
na nástěnku do našeho centra a do tunelu u náměstí v Polici nad 
Metují. Úterní dopolední programy se nesly v duchu kynutého těs-
ta, o které se postarala Jana Berková. S maminkami pekla jidáše 
a mazance. Byly opravdu výborné. 

V centru proběhl 
velký jarní úklid – vy-
třídily se nepotřebné 
knihy, které jsou vol-
ně k rozebrání. Další 
tematicky orientova-
ná literatura k ma-
teřství a rodičovství 
je přístupná formou 
výpůjčky. Při úklidu 
byla zjištěna prasklá 
skluzavka do bazé-
nu s balónky. Rádi 
bychom ji vyměnili 
za bezpečnější, a pro-
to poptáváme starší 
nebo už nepotřebnou 
menší skluzavku. Kdybyste o nějaké věděli, dejte nám prosím vědět.  

Poslední březnovou akcí byl Jarní swap, který probíhal pět dnů 
v prostorách centra. Jednalo se o druhý ročník výměnného bazaru 
oblečení, bot, hraček a dalších doplňků. Přebytky z tohoto bazaru 
jsme odvezli do Domova pro matky s dětmi u sv. Anny v Náchodě. 
Jsme rádi, že to mělo smysl. 
Dopoledne MC nabízí programy maminkám a jejich dětem 
vždy od 9:00 – 11:00 hod. 
Pondělí–  pro těhotné a maminky s dětmi do 1 roku s programem 
Úterý –  pro chodící děti cca od 1 do 3 let s doprovodem 
Středa –  Zvídálek – program pro rozvíjení návyků 
 a samostatnosti předškolkových dětí cca od 2,5 let 
 (podle zralosti dítěte a uvážení rodičů) 
Čtvrtek   10:00 – 11:00 Angličtina pro nejmenší. 
 První seznámení s angličtinou. Věk dětí neomezen.
Pátek –  výlety po okolí – 1x / 2x do měsíce 
ODPOLEDNÍ PROGRAMY 
Pondělí  15:00 – 17:00 Hlídání dětí od 1 roku do 6 let 
 certifikovanou chůvou Martinou Macounovou. 
 Rezervace nutná do neděle 20 hod. Cena 90 Kč / hod. 
 (tel: 723 731 987)
                  17:00 – 17:45 Tanečky                                               
Úterý     18:15 – 20:15 Keramika pro dospělé                                                                      
Středa   13:00 – 17:00 Angličtina pro děti 2–12 let
Čtvrtek 15:30 – 18:00 Pokec pro maminky    

Chystáme workshop batikování s Janou Berkovou. 
Bližší informace na FB, webové stránky nebo po telefonické 

domluvě. Těšíme se 
na Vás

Za MC MaMiNa 
Veronika Ansorge
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Astronomický klub  Po l i ce  nad  Metuj í

oBloHa v DUBNU
V pravé části připojené mapy vidíme ještě několik výrazných 

zimních souhvězdí: Orion, Býk, Blíženci. Tato souhvězdí se v průbě-
hu dubna přesunou k západnímu obzoru.

Na jarní obloze uvidíme souhvězdí Raka, Lva, Panny. Na mapce 
jsou také zakreslené polohy Měsíce pro následující dny:

1     12. dubna ve 20hod 30 minut
2     16. dubna ve 20hod 30 minut
3     18. dubna ve 20hod 30 minut
4     20. dubna ve 20hod 30 minut
Dne 16. dubna uvidíme blízko Měsíce známou otevřenou 

hvězdokupu M44 pojmenovanou Jesličky. K pozorovaní hvězdoku-
py postačí malý turistický dalekohled (triedr).

Vzdálenost Jesliček od nás je cca 600 světelných roků. 
Hvězdokupu pozoroval v roce 1610 slavný astronom Galileo Galilei. 
Hvězdokupa M44 Jesličky společně s M45

Plejády patří k nejhezčím otevřeným hvězdokupám naší oblohy.

Pohledy do vesmíru
SLUNCE 19. dubna v 16 hodin SELČ vstupuje do znamení  Býka,
 den se prodlouží o 1 hodinu a 44 min,
MĚSÍC 2. v poslední čtvrti, 8. v novu, 15. v první čtvrti, 
 24. v úplňku,
MERKUR není pozorovatelný,
VENUŠE není pozorovatelná,
MARS  ení pozorovatelný,
JUPITER večer nízko nad západním obzorem na hranici 
 souhvězdí Berana a Býka,
SATURN není pozorovatelný,
URAN v první polovině dubna večer nízko nad západním 
 obzorem v souhvězdí Berana,
NEPTUN není pozorovatelný

Karel VACEK, Astronomický klub Police

Informace z Benediktinského 
opatství sv. Václava a z Benediktinské 
hospodářské správy

Hospodářská správa se na Broumovsku a Policku stará o více 
než 4.000 ha pozemků, včetně rozsáhlého souboru nemovitostí. 
Na duben připravujeme v prostoru Hvězdy akci pro veřejnost, kde 
budete mít možnost potkat se s námi, prohlédnout si techniku nebo 
zasadit pár stromků, pro děti budou připraveny aktivity související 
s přírodou. Těšíme se na viděnou.

Okolí chaty Hvězda se v letošním roce bude týkat výstavba 
dlouho plánované a nutné čistírny odpadních vod. Investorem je 
Benediktinské opatství sv. Václava v Broumově, stavba je povolena 
rozhodnutím Městského řadu Náchod, odboru životního prostředí, 
č. j. MUNAC9424/ŽP. Zemní práce a realizace ČOV budou zahájeny 
v jarních měsících, v závislosti na klimatických podmínkách a v zá-
vislosti na součinnosti dodavatele technologií. Čistírna by měla být 
zkolaudována do konce roku 2024. Stavba ČOV nebude mít vliv 
na provoz chaty.

Začátkem letošního roku Benediktinská hospodářská sprá-
va Břevnov s. r. o. zprovoznila vlastní webové stránky. Na adrese 
https://bhs.brevnov.cz/ jsou k dispozici informace o naší činnos-
ti, kontakty, aktuality apod. Informace z opatství získáte na www.
opatstvibroumov.cz 

JanaRutarová 
Benediktinská hospodářská správa

DEN lESa
Sobota 13. 4. 2024 od 10:00 hod do cca 14:00 hod 
Hvězda v Broumovských stěnách

Akce nejen pro rodiny s dětmi. Ukázka lesní techniky, práce 
s koněm, lesní pedagogika, zalesňování. Možnost opéct si donesené 
buřty.

Na Hvězdu budou zajíždět malé linkové autobusy s odjezdy 
v 9:45 | 10:45 | 11:45 hod z Police n. M., aut. stanice (viz www.
idos.cz). V den konání akce bude uzavřena příjezdová silnice 
z Hlavňova na Hvězdu a parkoviště na Hvězdě. 

Děkujeme za spolupráci CDS Náchod. Děkujeme městu Police 
nad Metují za spolupráci při aktivitách souvisejících se zajištěním 
dopravní obslužnosti a za možnost využít parkoviště. 

S B E N E D I K T I N S K O U

H O S P O D Á Ř S K O U

S P R Á V O U

www.bhs.brevnov.cz

CDS NÁCHOD

den lesa kcmy
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Starý park na Strážnici – několik zajímavostí
Ing. Petr Kuna, Police nad Metují. Autor pracuje na Správě CHKO Broumovsko.

Během letošní zimy upoutalo veřejnost kácení lesních poros-
tů na příkrých svazích nad silnicí II/303 mezi Policí nad Metují 
a Mýtem. Racionální důvody bezpečnostního zásahu i složité okol-
nosti kácení již byly na stránkách Polického měsíčníku publikovány 
v minulých číslech. Chtěl bych ve svém příspěvku zmínit několik 
zajímavostí, které se týkají lesa Starý park na Strážnici. Některé 
budou připomenutím známých historických faktů, tajemství však 
nově vydaly i pokácené stromy. 

Obr. 1 pohled na vykácenou část Starého parku z údolí od silnice II/303.
Starý park je součástí lesního hospodářského celku Městské 

lesy Police nad Metují. Na rozdíl od jiných porostů, u tohoto kousku 
lesa jsou známy podrobnosti ohledně jeho vzniku. Stráně v blízkos-
ti měst a obcí, často i velmi strmé, bývaly od středověku využívá-
ny především jako pastviny. V knize Miroslava Pichla, Police nad 
Metují v datech, je k roku 1830 uveden mimořádně zajímavý údaj, 
cit.: „ Na Strážnici, díky iniciativě radního Ferdinanda Fischera, byly 
polickými sousedy provedeny rozsáhlé parkové úpravy příkré strá-
ně – tzv. Ferdinandovy sady (Ferdinandberg). Do roku 1839 musel 
každý ženich zaplatit poplatek na údržbu parku, nebo zasadit dva 
stromky.“ Tehdejší název parku asi nelze odvozovat od křestního 
jména pana radního, místo bylo spíše pojmenováno podle násled-
níka trůnu Ferdinanda I. Dobrotivého (1835-1848 rakouský císař), 
i když kdo ví… Každopádně na mapách Stabilního katastru z roku 
1840, které lze prohlížet na internetových stránkách Ústředního 
archívu Českého úřadu zeměměřičského a katastrálního, je již park 
zřetelně zanesen, viz ukázka náhledu na Císařské otisky na obr. 2, 
park i s pěšinami je vprostřed vybarvený šedě. Pokud můžeme věřit 
dobové kartografické značce, porost byl tvořen jehličnatými a list-
natými stromy a keři, křivolaké pěšinky jistě neodrážejí tehdejší 
realitu vedení pěšin, ale jsou jen mapovou značkou plochy.

Obr. 2 Ukázka mapy Stabilního katastru zachycující stav v roce 1840, 
Císařské povinné otisky, park vprostřed

Podle údajů lesního hospodářského plánu má být aktuální stáří 
stromů 126 let. To ale neodpovídá historickým údajům. Stanoviště 
na pravém úbočí ostře zaříznutého údolí potoka Ledhujky je ex-
trémně exponované, místy kamenité a skalnaté, porost poměrně 
hustý, dimenze a celkový vzhled stromů proto naznačovaly stáří 
vyšší. Odebral jsem tedy se svolením odborného lesního hospodáře, 

pana Luboše Binara, pomocí motorové pily vzorky z čerstvých pa-
řezů a sebral některé odřezky z oddenkových částí kmenů. Nechal 
jsem si ze vzorků nařezat slabší plátky v truhlárně a po vysušení je 
dohladka vybrousil. Potom bylo možné s lupou nebo binokulárem 
spočítat i ty nejtenčí letokruhy, a to i v místech, kde jsou velmi hustě 
vedle sebe, a určit tak poměrně přesně stáří pokácených stromů 
viz Obr.3. 

Obr.3 vybroušený vzorek jilmu horského se 186 léty
Jak už to bývá, u věcí, které máme denně před očima, lehko 

přehlédneme jejich skutečnou hodnotu. Počet letokruhů u jednoho 
vzorku modřínů dosáhl do roku 1838, u vzorku z jilmu až do roku 
1837! V obou případech ve výšce pařezu. Významná část stromů 
ve Starém parku tedy dosahuje stáří okolo 185-190 let ve shodě 
s udávanou dobou založení parku (1830-1839). Úctyhodný věk 
srovnatelný s nejstaršími stromy rostoucími v přírodních rezerva-
cích CHKO Broumovsko. I laická prohlídka letokruhů, především 
u jehličnanů, je zajímavým čtením v dlouhém životopisu dřeviny. 
Husté letokruhy a malé přírůsty zobrazují roky s nepříznivými pod-
mínkami. Hluboké zimní mrazy v letech 1929 nebo 1956, extrémní 
sucha v letech 1947 nebo 2015 až 2019, nebo kyselé deště v 80. 
a 90. letech minulého století. Právě extrémní sucho bylo důvodem 
úhynu části vytěžených dřevin, většina pokácených modřínů uschla 
už v roce 2018.

S ohledem na výše uvedené je proto dobře, že obnova starého 
porostu probíhá postupně. Podle odborného lesního hospodáře 
bylo pokáceno 96 vzrostlých stromů, což představovalo objem 214 
m3 dřeva. Co vlastně ze Starého parku zbylo? Ještě poměrně hodně. 
Uvažujeme-li celý prostor ohraničený zástavbou na Záměstí, silnicí 
do Žďáru nad Metují, silnicí do Velkých Petrovic a nahoře až ke ka-
mennému pomníčku pod Hospůdkou U Pavla, zůstává tu ještě 204 
stromů s výčetním průměrem nad 30 cm, z nichž velká část bude 
mít původ ještě v době založení parku. Výsadby byly provedeny 
v řadách po spádnici ve sponu 8 x 8 m, což je dosud dobře zřetelné 
zejména v zadní části, kde poslední dvě řady jsou již za hranicí ma-
jetku města na sousedním soukromém pozemku. Ve střední části 
parku, která je do budoucna asi nejvíce ohrožená, zbývá 64 stro-
mů. V parku převažují medonosné dřeviny. Nejvíce jsou zastoupeny 
javor mléč 46%, javor klen 16%, lípa 10%, jasan 10% a buk 9%, 
ostatní druhy jen v jednotkách %, zbývají čtyři poslední modříny 
impozantního vzrůstu s výškou přes 30 m. Ostatně k této výšce 
se blíží většina. Obvody kmene deseti nejsilnějších jedinců dosa-
hují ve výšce 1,3 m nad zemí přes 250 cm, rekordní obvod má lípa 
v dolní části svahu při staré cestě, a to 374 cm. Z hlediska biolo-
gické rozmanitosti mají velký význam staré lípy s dutinami. Hnízdí 
zde nejen špačci, kteří tu na jaře vytvářejí jedinečnou zvukovou 
kulisu, ale také datli, žluny a strakapoudi. V dutinách mohou zi-
movat lesní druhy netopýrů nebo skrytě žít i vzácné druhy brouků  
(tzv. kryptické druhy). Jejich pravděpodobný výskyt naznačuje 
značné množství trusu z velkých larev, nalezený v trouchu v jed-
nom z dutých kmenů. 

A jaká je budoucnost Starého parku? Vše hodně ovlivní vývoj 
počasí a zdravotního stavu stromů. Na méně extrémních a méně ri-
zikových místech by se v příští fázi obnovy porostu mohly ponechat 
výstavky, tedy vybraní jedinci nebo skupiny stromů s perspektivou 
v řádu dalších desítek let. Bylo by skvělé, kdyby se podařilo uplatnit 
individuální přístup. Potřebný výběr rizikových stromů k pokáce-
ní by se řešil jednotlivě. Pro zajištění bezpečnosti by někde stačil 
odborný řez větví v korunách s využitím státní finanční podpory, 
která pro takové záměry dnes existuje. Možná, že myšlenka parku 
ožije a slovo park nezůstane jen historickou připomínkou v míst-
ním názvu.
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SKaUtSKé oKéNKo

Skautský závěr zimy
Sněhu nám letošní zima moc nenadělila, ale o akce v oddílech 

nebyla nouze.
Skautky se zapojily do akce Teplo a světlo pro Ukrajinu a pus-

tily se do výroby svíček v plechovce. Svíčka v plechovce je malý, 
ale užitečný pomocník. Hoří dlouhé hodiny a dovede vyhřát celou 
místnost. Dá se nad ní ohřát jídlo, nebo zmrzlé ruce či nohy, po-
slouží ke svícení.  K výrobě přitom stačí plechovka z tvrdého kovu, 
karton a vosk nebo parafín. Hotové svíčky pak dopravily na sběrné 
místo v Pardubicích. Kéž by už podobných akcí nebylo příští zimu 
potřeba. 

Světlušky si uspo-
řádaly sportovní ví-
kendovku, během 
které byly na horo-
lezecké stěně, v tělo-
cvičně i na kluzišti. 
V březnu pak stihly 
ještě jednu víkendov-
ku na skautském sru-
bu u Trutnova.

Skauti vyrazili 
na Ostaš a na víken-
dovku do Rychnova 
nad Kněžnou. Vlčata 
putovala ke Skalákově 
studánce v Maternici. 
A oddíl Benjamínků 
zvládl společnou vý-
pravu s teplickou 
družinou, při které 
si zahráli deskové 

hry a vyrazili na Plešatý vrch (Lysý vrch 
jim nějak nešel zapamatovat, a tak doma 
většina hlásila, že byli na plešatém kopci 
na vyhlídce).

Na začátku jarních prázdnin bylo 
u skautské klubovny rušno. Nejprve se v so-
botu velká část střediska pustila do úklidu 
klubovny, chystání dřeva do kamen a holky 
se statečně popraly i se smontováním nové 
skříňky. Přijde nám super, že o prostor, kte-
rý děti využívají se zároveň i starají a vy-
lepšují ho. V neděli jsme pak v naklizené 
klubovně uspořádali 14. Ročník Turnaje 
v deskových hrách.

V březnu se k nám dostal deník Kamila 
Turka, který byl členem Ochránců polických 
stěn, tedy součástí party, která během druhé 

světové války navzdo-
ry zákazu Junáka žila 
skautským progra-
mem a po válce se 
stala součástí nově 
vzniklého střediska. 
Je to kousek naší stře-
diskové historie, navíc 
moc pěkné malovaný. 
Kdyby náhodou jste 
na půdách objevili 
něco podobného, dej-
te nám prosím vědět, 
rádi alespoň nahléd-
neme. Děkujeme

Hana Kohlová

ZE SPOLKŮ A SPOLEČNOSTÍ
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Senior klub Ostaš
Únorové setkání členů proběhlo v  úte-

rý 20.2.2024 ve 14 hodin. Venku panovalo 
aprílové počasí- chvíli déšť, chvíli sluníčko, 
ale sál Pellyho domů byl opět plný. Přivítala 
nás Ivanka Richterová, pozvala nás na kul-
turní akce v Polici nad Metují.

Pak se již ujala slova předsedkyně 
Helenka Pivoňková, která nás předběž-
ně informovala o chystaném výletu. Ten 
se uskuteční ve čtvrtek 20. června, odjezd 
bude  v 8 hodin z náměstí. Nejprve navští-
víme Minieuroland v Klodzku – nádherný 
rozkvetlý park se spoustou květinových 
aranžmá, možností posezení a občerstvení. 
Dále bychom pokračovali prohlídkou města 
Klodzka.  Přihlášky a poplatek na příštím se-
tkání 5.3. 

Poté již paní předsedkyně přivítala 
PhDr. Oldřicha ČEPELKU PhD., který k nám 
přijel z Liberce a téma jeho přednášky zní 
AKTIVNĚ  STÁRNOUT. Ale proč? A jak?

Pan Oldřich Čepelka se narodil 
v Náchodě, vystudoval Obor sociologie na fi-
lozofické fakultě Univerzity Karlovy v letech 
1966-71. Po promoci a základní vojenské 
službě zahájil profesní kariéru v Tepně 
Náchod, pak se nechal zlákat na akademic-
kou výzkumnou dráhu přestěhoval se s ro-
dinou do Ústí nad Labem. Věnoval se přede-
vším průzkumům trhů a veřejného mínění, 
vzdělávacím a dalším projektům, lektorské 
činnosti a poradenství pro skupiny, které 
pomáhají obnově a rozvoji venkovských re-
gionů.  Je aktivním seniorem, v roce 2022 
ukončil doktorské studium  na Fakultě hu-
manitních studií UK zaměřené na veřejně 
prospěšné aktivity seniorů a získal titul PhD. 
Věnuje se kondičnímu běhu, ve svých 70 le-
tech vyběhl z Pece Obřím dolem na Sněžku 
v čase jen o devět minut pomalejším než 
ve svých 20 letech!

Nyní několik postřehů z přednášky:
Aktivně stárnou, to znamená udržovat 

v kondici mysl i tělo.
Dlouhověkost prožitá v uspokojivém 

zdravotním stavu je podmíněna stravovací-
mi návyky, přiměřeným pohybem, vyhýbání 
se stresu, dostatečným spánkem, cvičením 
mozku a pokud možno každodenními sociál-
ními kontakty. 

„Jedenácté přikázání“ (pro seniory): fy-
zické aktivity – strava, spánek, pohyb nejlé-
pe v přírodě, mentální aktivity – křížovky, 
kvízy, četba, rozhovory…, sociální aktivity 

– kontakty mimo rodinu, dle možností po-
moc druhým, práce v zájmových kroužcích…. 
Neuzavírat se doma před okolím.

Na světě existují tzv. Modré zóny, kde 
se lidé dožívají vysokého věku, jako příklad 
uvádí Japonsko. Jejich filozofie se dá shrnout 
do několika bodů: důvod, proč ráno vstávám, 
co mě čeká, co chci, dát smysl každému dni, 
celkový pozitivní přístup k životu.

Mít se rád, nefňukat, hýbat se a být 
aktivní!

Sociolog a sociální gerontolog Oldřich 
Čepelka  napsal  humornou knihu Maléry a já 
a novou knížku aforismů.
Na závěr několik citátů:

 y Tato země není jenom pro mladý!
 y Stáří je docela krásný, když nic nebolí!
 y Lidský orgán, který se netrénuje, zakrní – 

to platí i pro mozek!
 y Když je Ti nejhůř, pomoz druhým!
 y A nezapomeňte: MOBR PEKL (mobil, brý-

le, peněženku, klíče)!!!
Paní předsedkyně Pivoňková poděkovala 

panu Čepelkovi za podnětné rady k prožívá-
ní aktivního stáří, všem se nám jeho před-
náška líbila a určitě se nad svým prožíváním 
„důchodcovského období“ zamyslíme.

V úterý 5. března ve 14 hodin jsme se 
opět sešli na sále Pellyho domu. Přivítala nás 
Ivanka Richterová a upozornila na několik 
kulturních akcí. 

Helenka Pivoňková představila dvě 
nové členky -paní Jirmanovou a Řehákovou. 
Předala informace k červnovému výletu 
do Klodzka. Všechny nás mile překvapila 
informace, že jsme na tento výlet obdrželi 
sponzorský dar od pana Tomáše Řehoře, ře-
ditele firmy Hauk. Moc děkujeme a autobus 
je již nyní plně obsazený.

Pak již přivítala paní Olgu Landovou, kte-
rá se s námi přišla podělit o své zážitky a fo-
tografie z putování po Šrí Lance, dříve známé 
pod názvem Cejlon.

Na svou cestu – dovolenou se vydaly tři 
ženy: Olga, Jana a Pavla  3.12.2023 ze zasně-
žené Evropy z letiště Ruzyně do Frankfurtu, 
a potom 9 hodin letu do Kolamba na Šrí 
Lance.  Přivítalo je typické tropické počasí  - 
teplo, vlhko.  Celý pobyt si naplánovaly samy, 
každý den  byly  ubytované jinde (žádný ho-
tel, ale skromné pokojíčky u domorodců). 
Od druhého dne měly na osm dní prona-
jaté auto s řidičem Thusanem,  jeho jméno 

si počeštily na Dušan.  Ten jim 
dělal zároveň průvodce, radil 
při návštěvách památek, náku-
pech… Domlouvaly se anglicky. 
Šrí Lanka je demokratická soci-
alistická republika, žije zde 21 
milionů lidí, převažují buddhisti 
(70%), hinduisti (13%), mus-
limové (10%), křesťané (7%).  
Naše turistky navštívily během 
pobytu několik královských 
měst, buddhistické památky – 
stupy, ve kterých jsou uloženy 
relikvie, jeskynní buddhistický 
klášter. 

Návštěva Královského paláce v Kandy je 
pro Šrilančany něco jako pro nás Hradčany. 
Leží u krásného jezera s ostrůvkem upro-
střed. Před vstupem je nutné se zout, 
Budhovi se přinášejí lotosové květy, není do-
voleno se s ním fotografovat.

Ve Vilage safari se projely loďkou po je-
zeru a viděly ukázky ze života běžných ves-
ničanů.  V zahradě s bylinkami a kořením 
se pěstují nám vzdálené rostliny i koření. 
Zajímavostí je, že roku 1869 zahynuly všech-
ny pěstované kávovníky, byly napadeny rzí 
a do  té doby kávovníková velmoc začala 
pěstovat čaj – nyní je jeho třetím největším 
vývozcem.  Mezi čajovníkovými plantážemi 
turisté projíždějí vlakem,  následuje zastáv-
ka v Tea Factory  Brush tea , kde se čaj zpra-
covává  a spojená s degustací (a samozřejmě 
s nákupem). 

 Jeden den naše ženy prožily v národním 
parku Yale, jezdily džípem, viděly levharta, 
sloní mládě, tukany, krokodýla, navštívily 
želví záchranou stanici.

Neopakovatelný zážitek mají z ranního 
výstupu ve tmě s čelovkami na vysokou ská-
lu, kde čekaly na východ slunce.

Po osmi dnech strávených s řidičem 
Thusanem nastalo loučení. Celou dobu jim 
byl skvělým průvodcem, tlumočníkem, rád-
cem, oslovoval je madam, nakupoval pro ně 
u obchůdků podél cest za výhodné ceny, ob-
starával kanystry s pitnou vodou, vyprávěl 
o běžném životě domorodců…

Závěr své dovolené věnovaly „lenoše-
ní“ v hotelu, na pláži, plavání a koupání 
v oceánu.

Během svého 18tidenního pobytu se 
setkávaly s milými, usměvavými lidmi, úžas-
nou přírodou, dobrým jídlem, chaotickou 
dopravou (taxi, tuk tuky, mopedy, autobusy).

Prostě Šrí Lanka je pro Evropana zelený 
drahokam v modrém oceánu!

Přednáška a promítání paní Olgy 
Landové byly úžasné, opět destinace, kam se 
my důchodci asi už nepodíváme, tak máme 
alespoň zprostředkované zážitky a moooc 
děkujeme!

Na závěr nám  před nadcházejícími 
Velikonocemi šikovná Zdena Vídeňová 
předala vlastnoručně vyrobený dáreček 
– kytičku.

Sejdeme se opět 16. dubna, to už snad 
s jarní náladou. Mějte s krásně!

Výbor Senior klubu Ostaš
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Velké změny po 100 letech existence DFP
Vážení čtenáři, rád bych Vás infor-

moval o průběhu Valné hromady spolku 
Dobročinný fond pro pozůstalé, která se 
konala v sobotu 16. března 2024. Přítomno 
bylo 65 našich členů, z nichž někteří váži-
li cestu z velké dálky. Musel jsem omluvit 
jednatelku Věru Kašíkovou, která se ne-
mohla zúčastnit z vážných rodinných dů-
vodů. Všichni jsme na ni na dálku mysleli 
a těšíme se na setkání na příštích akcích. 
Pokud tedy něco po organizační stránce 
nefungovalo tak hladce jako obvykle, tak 
se omlouvám. Já jsem však měl pocit, že 
všechno šlapalo jako dobře namazaný stroj. 
Musím moc poděkovat členkám spolku, 
které se aktivně ujaly svých tradičních rolí 
a zajistily bezproblémový průběh Valné 
hromady. S potěšením jsme přivítali býva-
lou jednatelku našeho spolku paní Marii 
Chaloupkovou a také vážené hosty z vedení 
města Police nad Metují. Podpořit nás přišli 
pan starosta Jiří Škop a pan místostarosta 
Radek Starý. Sdělili nám radostnou zprávu, 
že nám z městského rozpočtu byla přiděle-
na dotace na naši činnost v letošním roce. 
Děkujeme za trvalou podporu.

Po krátkém úvodu následovalo vystou-
pení žáků ZŠ Suchý Důl. Nacvičili si pro nás 
hudební číslo na smyčcové nástroje a také 
přednesli několik básniček. Bylo to velice 
milé představení, které jsme ocenili potles-
kem a drobnou sladkou odměnou.

Potom už začala oficiální část. Nejprve 
jsem přečetl zápis z minulé Valné hromady 
a poté zprávu jednatelky o činnosti spolku 
v roce 2023. Rádi jsme si oživili vzpomínky 
na náš loňský výlet do Ratibořic, Retro kar-
neval a Mikulášskou zábavu. Abych ulevil 
svým hlasivkám, tak jsem předal slovo na-
šemu místopředsedovi Jaroslavu Heinzlovi, 
který přečetl stručný seznam čtyř přijatých 
členů v roce 2023 a také bohužel mnohem 
delší seznam 23 členů, kteří nás v minulém 
roce opustili. Jejich památku jsme uctili mi-
nutou ticha. Pan Heinzl přečetl ještě zprávu 
revizní komise a pokladní Míla Šnoblová 
nás seznámila se stavem financí prostřed-
nictvím své pokladní zprávy. 

Dalším bodem programu bývalo ob-
vykle schvalování výše členských pří-
spěvků a výše pohřebného, ale letos jsme 
se odhodlali navrhnout radikální změny 
ve fungování spolku. Potřebovali jsme znát 
názor celé členské základny, proto jsme si 
vymysleli takovou dotazníkovou akci, o kte-
ré jsem Vás informoval v únorovém čísle 
Polického měsíčníku. Ke konci roku měl náš 
spolek 705 členů, a jde lehce spočítat, že 
pod 700 členů už roční členské příspěvky 
100 Kč a výběry po pětikoruně na zemře-
lého, nestačí na výplaty pozůstalým ve výši 
5 tisíc Kč. To byl hlavní důvod k vytvoření 
dotazníků, kde jsme navrhli buďto zvýše-
ní výběrů se současným snížením výplat, 
nebo úplné ukončení vybírání a vypláce-
ní pohřebného. Protože počet členů stále 
klesá, a tak by tohle zvýšení výběrů nebylo 
zdaleka poslední. Ohlasy na dotazníky byly 
různé. Samozřejmě se ozvali tací, jejichž 

rodiny jsou členy spolku po generace, tře-
ba už od jeho založení, členství pro ně 
hodně znamená a neradi by tradici přeru-
šili. Vysvětlují další generaci, jaký je smysl 
spolku, vzpomínají na všechny výběrčí, 
které za nimi chodili a pro spolek by dý-
chali. Chtěli by zachovat vyplácení pohřeb-
ného i za cenu, že se výrazně zvýší výběry 
a snad by i sehnali pár nových mladých 
členů. Klobouk dolů před takovými členy. 
Chápeme, že je pro ně těžké akceptovat ná-
vrh na ukončení tradice vyplácení pohřeb-
ného. Vzdát se té vznešené myšlenky na po-
moc potřebným v jejich nejtěžších chvílích, 
když jim odejde někdo blízký. Výbor ale 
nemůže ignorovat hrozící finanční a pro-
vozní problémy spolku. Od doby před sto 
lety se toho hodně změnilo. Zakladatelé 
spolku, hasiči, už o naši činnost nemají vů-
bec zájem, a vlastně téměř nikdo z mladých. 
Výběrčím ubývá sil, postupně oznamují 
výboru, že hodlají skončit. V našich dotaz-
nících, které se dostaly mezi všechny členy, 
byla i výzva pro případné zájemce, kteří by 
byli ochotni naše končící výběrčí nahradit. 
Nepřihlásil se bohužel nikdo. Bez výběrčích 
nemůže spolek v současné podobě fungo-
vat, i kdyby prosperoval po ekonomické 
stránce. Zdá se, že většina členů současnou 
situaci chápe. Už Vás tedy nebudu napínat 
a prozradím Vám výsledky hlasování celé 
členské základny.

Vrátilo se nám 647 dotazníků, což je 
92 %. To je naprosto úžasné. Popravdě, já 
jsem si myslel, že se nevrátí ani polovina. 
Za tenhle úspěch musím moc poděkovat 
všem našim výběrčím, jen díky jejich úsilí, 
ochotě a trpělivému vysvětlování známe 
názor téměř všech členů. Výsledek hlasová-
ní je následující. Pro možnost “Zvýšení člen-
ských příspěvků a snížení vypláceného po-
hřebného“ bylo 31 % z odevzdaných hlasů. 
Pro možnost “Ukončení vybírání a vypláce-
ní pohřebného“ bylo 69 % hlasů. Více než 
dvěma třetinami hlasů členové spolku zvo-
lili ukončení veškerých výběrů a ukončení 
výplat pohřebného od 1. dubna 2024. Už 
od počátku roku jsme raději žádné členské 
příspěvky ani pohřebné nevybírali, a tak už 
to tedy zůstane. Takovou podotázkou byl 
dotaz na rozdělení zbylých peněz na účtu 
v případě ukončení činnosti. Pro možnost 
“Rozdělení peněz rovným dílem mezi všech-
ny členy“ hlasovalo 7 % členů, pro možnost 
“Rozdělení peněz s ohledem na délku člen-
ství“ hlasovalo 62 % členů. Zůstatek na účtu 
bude tedy rozdělen tak, že každý člen spol-
ku dostane částku v rozmezí 
od 100 Kč do 800 Kč, podle 
toho, jak dlouho byl členem. 
Kromě toho dostane každý 
člen drobný upomínkový 
předmět u příležitosti 100 
let trvání spolku. Snad nebu-
dete zklamaní. Někdo možná 
ano, ale naopak několik čle-
nů se nabídlo, že se dobro-
volně vzdá vyplacení peněz. 
Zkrátka co člověk, to názor, 

a není možné se zavděčit všem. Rozhodla 
většina. Věřím, že nikdo není členem spolku 
jen proto, aby pozůstalí dostali vyplacené 
pohřebné. Jsme členy Dobročinného fondu 
proto, abychom konali dobročinnost, aby-
chom se scházeli, podporovali se, bavili se. 
Od dubna se tedy budeme zaměřovat už jen 
na tu kulturní činnost, vyplácení pohřeb-
ného je minulostí. Je to smutné, ale taková 
je dnes doba. Těch ušetřených zhruba pět 
stovek, které by členové ročně zaplatili při 
výběrech, mohou využít dle svého uvážení.

V následné diskusi jsme si od někte-
rých členů vyslechli slova chvály, od jiných 
opodstatněnou kritiku. Za obojí děkujeme, 
kritika vede ke zlepšení fungování spol-
ku a pochvala nám dává pocit smysluplné 
práce a energii do dalšího konání. Jedna 
kapitola se po 100 letech existence spolku 
uzavřela a tu další začneme psát v trochu 
jiné podobě. A začneme velkolepě, v neděli 
9. června 2024 oslavou 100 let od založení 
spolku. Jste všichni srdečně zváni na Slavný 
do pensionu Majka, kde bude připravený 
bohatý kulturní program.

Teď se ještě vrátím k naší Valné hro-
madě, která po skončení oficiální části po-
kračovala zábavou za doprovodu kapely 
Krvesay. Možná to zní jako název metalové 
skupiny, ale kapela Krvesay nám zahrála 
krásné písničky, které máme rádi. Vůbec 
nebylo poznat, že museli narychlo shánět 
záskok za nemocného basistu, hráli nád-
herně. Jen nám tu dnes chyběla energie 
Věrky Kašíkové, která by určitě roztančila 
všechny přítomné a parket by se více za-
plnil. Děkujeme kapele také za zapůjčení 
mikrofonu na to naše povídání. Jako tra-
dičně nechybělo losování cen, které jsme si 
přinesli do tomboly. Já hodnotím tuto akci 
jako vydařenou, za což musím ještě jednou 
poděkovat všem ženám, které na tom mají 
zásluhu. Od vybírání vstupného, přes pří-
pravu drobného občerstvení až po zajištění 
všeho kolem tomboly. Všechny jste báječné. 
A o tom, jak úžasnou práci odvedly naše 
výběrčí, jsem se zmínil už několikrát. Za od-
voz účastníků děkujeme panu Kovářovi, 
a v neposlední řadě děkujeme za vzornou 
péči a pohostinnost suchodolské hospůdce 
Kačáma. Našim výběrčím a členům výboru 
na závěr připomínám příští schůzi v neděli 
14. dubna od 9:30 v hotelu Ostaš, kde pro-
bereme, jak bude spolek fungovat po zmí-
něné proměně. S Vámi ostatními na viděnou 
9. 6. na oslavě našich 100 let.

Lukáš Rutar, předseda spolku
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Informace z AMK Police
V tomto čísle Polického měsíčníku budeme pokračovat 

ve změnách v zákoně o silničním provozu, které vstoupily v plat-
nost od 1.1.2024. Jejich výčet jsme již shrnuli v lednovém čísle 
měsíčníku, nyní si popíšeme podrobněji podrobnosti k dalším 
změnám. Nejprve bychom však chtěli připomenout široké ve-
řejnosti školení řidičů amatérů, které se bude konat ve čtvrtek 
4.4.2024 od 17 hodin na sále Pellyho domů v Polici nad Metují, 
kde se občané mimo jiné s těmito změnami seznámí.
Další velkou změnou je úprava správního trestání a bodové-
ho systému

 y nové skutkové podstaty přestupků a nebo jejich úprava
 y úprava výše správního trestu (pokuty a zákazu činnosti)
 y zánik recidivních přestupků
 y nový bodový systém (6,4 a 2 body) a zasílání přestupků do BO-

DYS
 y změna příslušnosti správního orgánu v rámci hl. m. Prahy 

od 1.7.2024
 y revize objektivní odpovědnosti provozovatele vozidla
Přestupky dle § 125c

 y zákon definuje rozpětí pokut příkazem na místě
 y jediný přestupek, který je možný vyřešit domluvou je § 125c 

odst. 1 písm. k)
 y zrušeny některé skutkové podstaty přestupků (stav vylučující 

způsobilost, není držitelem dokladu o zdravotní způsobilosti 
a DN se zraněním)

 y nové skutkové podstaty přestupků (např. nepodrobení se tech-
nické silniční kontrole, co je bodované má svojí skutkovou pod-
statu, překážka způsobená nesprávným parkováním, přestup-
ky mentora, napodobování vozidla s právem přednostní jízdy)

 y přesun přestupku omezení jízdy některých vozidel
 y nově jsou recidivní přestupky (využití potenciálu bodového 

systému)
Všechny přestupky jsou uvedeny v tabulce, případně 

na stránkách https://besip.cz/Ucastnici-silnicniho-provozu/
Ridici-automobilu/Zasady-bezpecne-jizdy-v-aute/Novy-bodovy-
system/Tabulka-prestupku. V příštím čísle měsíčníku se sezná-
míme s dalšími změnami.                             za AMK Police – Petr Dostál

PŘESTUPEK BLOKOVÁ 
POKUTA (Kč)

POKUTA VE 
SPRÁVNÍM ŘÍZENÍ 

(Kč)
BODY ZÁKAZ ŘÍZENÍ 

(měsíce)

Jízda pod vlivem alkoholu nebo jiné návykové látky - 7 000 - 25 000 6 (nad 0,3 ‰) 6 až 18
Stav vylučující způsobilost - 7 000 - 25 000 6 6 až 18

Odmítnutí podrobení se testu na alkohol a jiné návykové látky - 25 000 - 75 000 6 18 až 36
Vjíždění na železniční přejezd přes zákaz 4 500 - 5 500 7 000 - 25 000 6 -

Otáčení se, couvání, jízda v protisměru na dálnici 4 500 - 5 500 7 000 - 25 000 6 -
Porušení zákazu předjíždění 4 500 - 5 500 7 000 - 25 000 6 -

Jízda na červenou, neszastavení na signál, pokyn "Stůj!" 4 500 - 5 500 7 000 - 25 000 6 4 až 6 (úmysl u pokynu)
PŘEKROČENÍ RYCHLOSTI

o 40 km/h v obci (50 km/h mimo obec) a více - 7 000 - 25 000 6 6 až 18
o 20 km/h v obci (30 km/h mimo obec) a více 2 500 - 3 500 4 000 - 10 000 4 -

o 10 km/h a více v obci nebo mimo ní 1 500 - 2 000 2 000 - 5 000 2 -
o méně než 10 km/h v obci nebo mimo ní do 1 500 (domluva) 2 000 - 5 000 - -

Ohrožení chodce 2 500 - 3 500 4 000 - 10 000 6 -
Omezení chodce 2 500 - 3 500 4 000 - 10 000 4 -

Nezastavení vozidla před přechodem pro chodce 2 500 - 3 500 4 000 - 10 000 2 -

Dopravní nehoda s ublížením na zdraví - 2x pokuta za přestupek  
vedoucí k nehodě

6 (smrt, těžká újma) 6 až 18 nebo 18 až 36

Neprodlené nezastavení vozidla - 7 000 - 25 000 4 4 až 6
Neoznámení PČR 2 500 - 3 500 4 000 - 10 000 - -

Neprokázání totožnosti 2 500 - 3 500 4 000 - 10 000 - -
Opuštění místa nehody - 7 000 - 25 000 4 4 až 6

Telefon za volantem 2 500 - 3 500 4 000 - 10 000 4 -
Řidič bez pásů, dítě bez autosedačky 1 500 - 2 000 2 000 - 5 000 4 -

Nedání přednosti v jízdě 2 500 - 3 500 4 000 - 10 000 4 -
Ohrožení při přejíždění z pruhu do pruhu 1 500 - 2 000 2 000 - 5 000 4 -

Neuposlechnutí zákazu nebo příkazu směru jízdy - 7 000 - 25 000 - 4 až 6
Porušení zákazu zastavení nebo stání, které způsobí překážku provozu 2 500 - 3 500 4 000 - 10 000 - -

Jízda na motocklu nebo mopedu bez ochranné přilby 1 500 - 2 000 2 000 - 5 000 4 -
Řízení bez řidičského oprávnění - 25 000 - 75 000 4 18 až 36

Jízda se zadrženým řidičským průkazem - 7 000 - 25 000 4 6 až 18
12 bodů u "cizince" + jízda v zákazu činnosti u cizince - 25 000 - 75 000 4 18 až 36

Řízení bez profesní způsobilosti - 7 000 - 25 000 2 6 až 18
Nepodrobení se pravidelné lékařské prohlídce do 1 500 (domluva) 2 000 - 5 000 - -
Řízení s pozastaveným řidičským oprávněním - 7 000 - 25 000 - 6 až 18

Jízda technicky nezpůsobilým vozidlem 2 500 - 3 500 4 000 - 10 000 6 -
Jízda bez registrační značky - 4 000 - 10 000 - 6 až 18
Zakrytá registrační značka - 4 000 - 10 000 - 6 až 18

Jízda se zadrženým osvědčením o registraci vozidla - 7 000 - 25 000 - 4 až 6
Antiradar, neoprávněné užití výstražných světel - 7 000 - 25 000 - 4 až 6

Zapomenuté doklady do 1 500 (domluva) 2 000 - 5 000 - -
Nerozsvícená světla do 1 500 (domluva) 2 000 - 5 000 - -

Špatné parkování do 1 500 (domluva) 2 000 - 5 000 - -
Vyhazování věcí z auta za jízdy do 1 500 (domluva) 2 000 - 5 000 - -

Obtěžování ostatních nadměrným hlukem, rozstřikováním kaluží do 1 500 (domluva) 2 000 - 5 000 - -
Porušení zákazu zastavení nebo stání do 1 500 (domluva) 2 000 - 5 000 - -
Jízda bez pásů (přepravovaná osoba) 1 500 - 2 000 2 000 - 5 000 - -

Parkování na místě pro invalidy 2 500 - 3 500 4 000 - 10 000 2 -
Omezení jízdy 1 500 - 2 000 4 000 - 10 000 - -

Nepodrobení se dopravně psychologickému vyšetření - 2 000 - 5 000 - -
Neozdevzdání ŘP nebo ORV (osvědčení o registraci vozidla) - 2 000 - 5 000 - -

Technická silniční kontrola 2 500 - 3 500 4 000 - 10 000 - -
Ostatní drobné přestupky do 1 500 (domluva) 2 000 - 5 000 - -

FO provozovatel nezná totožnost řidiče - 7 000 - 25 000 - -
přestupky právnických a podnikajících fyzických osob - 10 000 - 100 000 - -

OMEZENÍ NEBO OHROŽENÍ CHODCE

DOPRAVNÍ NEHODA

STŘEDNĚ ZÁVAŽNÉ PŘESTUPKY

PROFESNÍ, ZDRAVOTNÍ, TECHNICKÁ NEZPŮSOBILOST

Příkazem na místě lze projednat pouze přestupky stanovené v odst. 7 a dle § 125f odst. 1; domluva možná pouze u § 125c odst. 1 písm. k); nelze upustit ani 
podmínečně, pokud však mělo proběhnout společné řízení, pak ano.

MÉNĚ ZÁVAŽNÉ PŘESTUPKY

JINÉ PŘESTUPKY

NEJZÁVAŽNĚJŠÍ PŘESTUPKY

Autismus – nic pro slabochy!
2. dubna je den porozumění autismu

Možná jste viděli některý z těchto fil-
mů - oskarový Rain Man (1988) s feno-
menálním Dustinem Hoffmanem, nebo 
český s názvem Spolu (2022) se Štěpánem 
Kozubem v hlavní roli. Anebo dokument 
Veroniky Stehlíkové Děti úplňku (2017). Co 
mají všechny tyto filmy společného? Jejich 
ústředním tématem je autismus, respek-
tive pohled na něj a pokus o pochopení 
a porozumění.

2. duben je již od roku 2008 připomínán 
jako „Den porozumění autismu“. A právě 
ono slovo „porozumění“ mi v tomto kontex-
tu připadá klíčové. Nemůžu mluvit o celoži-
votní praxi, v oblasti péče o lidi s diagnózou 
PAS (porucha autistického spektra) se po-
hybuji teprve šest let. Ovšem i za tak rela-
tivně krátkou dobu jsem dospěl ke zjištění, 
že porozumět lidem s autismem je velmi 
složité a vyžaduje to obrovskou míru empa-
tie. Každý je totiž úplně jiný, má svoje ritu-
ály, obsese a jinak zvládá i rizikové situace. 
Vzorce terapeutického přístupu tedy lec-
kdy selhávají, protože co funguje u jedno-
ho dobře, druhého totálně rozloží. A právě 

proto je při přístupu k lidem s PAS potřeba 
začít od onoho porozumění - a nikdy s ním 
nepřestat.

Porucha autistického spektra ve své 
těžší formě zpravidla znamená nutnost ce-
loživotní péče. Řada dětí s autismem dříve 
končila v ústavech, ale dnes jich většina žije 
v domácím prostředí. Taková péče přitom 
klade na rodiče a další příbuzné nároky, jež 
si těžko dokážeme představit. Jakákoli účin-
ná pomoc má proto cenu zlata.

Avšak právě tato pomoc bývá svízelnou 
záležitostí. Složitým problémem bývá nejen 
školní docházka dětí s těžšími formami 
PAS, ale i jejich fungování v běžném životě. 
Podporu sice nabízí různé typy organiza-
cí, ty jsou však kapacitně i svým zaměře-
ním limitované a často také příliš daleko. 
Přetížená rodina zabředá do stavu bezmoc-
nosti, jež postupně vede až k sociální izolaci 
a vyhoření pečujících…

Jednou z organizací, které těmto ro-
dinám poskytují podporu, je rychnovské 
Centrum Orion, které formou sociálních slu-
žeb centrum denních služeb a terénní asis-
tence pomáhá přibližně stovce pečujících 
rodin z okolí. V celém Královéhradeckém 

kraji Centrum Orion také zastřešuje aktivi-
tu zvanou homesharing. Co je to? Jednoduše 
řečeno: dobrovolník-hostitel si občas (dle 
svých časových možností) bere na pár hodin 
do péče dítě či dospělého s autismem nebo 
i s jiným typem postižení. Věnuje se mu 
ve své domácnosti, jde s ním na procházku, 
hraje si, uvaří si s ním jídlo… Pečující rodina 
mezitím získá to nejcennější: trochu volné-
ho času.

Aby mohl homesharing plnit svou funk-
ci, je nutná jedna podmínka: dostatek dob-
rovolníků-hostitelů. Hostitelem se přitom 
může stát kdokoli z nás! Stačí k tomu jen 
trocha volného času a chuť pomáhat tam, 
kde to má skutečný smysl. Protože i v okolí 
vašeho bydliště čekají rodiny s handicapo-
vanými dětmi na své hostitele…

Zaujal  vás  homesharing?  Pojďte 
do něj s námi! Základní informace se do-
zvíte  na  www.centrum-orion.cz/home-
sharing,  kde  nás můžete  i  kontaktovat. 
Moc nám pomůže i to, když o homesha-
ringu povíte dalším lidem, které by mohl 
zajímat. Děkujeme.

Za Centrum Orion Jirka Raichl
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Vrchní sestra hospice převzala z rukou první dámy významné ocenění
Ve středu 21. února v Praze v hote-

lu Olšanka obdržela Iva Valerová, vrchní 
sestra Mobilního hospice Anežky České, 
cenu Cicely Saunders za příkladnou a in-
spirativní péči o pacienty v závěru jejich 
života. Ocenění převzala v úvodu konferen-
ce „Sestry v paliativní péči“ z rukou první 
dámy, Evy Pavlové, která nad akcí převzala 
záštitu. 

Iva Valerová, která má za sebou zkuše-
nosti z interního a chirurgického oddělení 
nemocnice v Náchodě, nastoupila na pozici 
vrchní sestry tehdy ještě neexistujícího mo-
bilního hospice v Červeném Kostelci v roce 
2008.  

Začátky této činnosti byly značně složi-
té, jak sama Iva Valerová vzpomíná: „K pa-
cientům jsme jezdili autobusem, nebo slu-
žebním Trabantem. Lékařům jsem volala 

z telefonní budky. Léky jsem nosila v bato-
hu na zádech, a když jsem potřebovala léka-
ře domů za pacientem, tak jsem ho naložila 
do Trabanta a vyrazili jsme na návštěvy.“ 

Po dvou letech příprav byl v roce 2010 
Mobilní hospic Anežky České založen. A Iva 
Valerová zůstává na pozici vrchní sestry 
dodnes. Nejen, že položila základy služby, 
ale své zkušenosti v průběhu let ochotně 

předávala dalším kolegům 
a kolegyním z oboru. Václav 
Šafka, současný vedoucí lékař 
Mobilního hospice Anežky 
České říká, „Ivu jen tak něco 
nezastaví. Když jedná v zájmu 
dobra, je to pionýr, partyzán, 
jde do toho srdcem a nenechá 
se zviklat.“ 

Iva Valerová se stala prv-
ní laureátkou ceny Cicely 
Saunders za péči o pacienty 
a také za dlouhodobý pří-
nos v oblasti paliativní péče. 
Ocenění je udělováno s las-
kavým souhlasem Institutu 
Cicely Saunders a nese jméno 
britské zakladatelky moder-

ního hospicového hnutí. „Cicely Saunders 
je dáma, která, troufám si říct, byla revo-
lucionářkou v poskytování péče u pacien-
tů v závěru života. Byla zdravotní sestrou, 
poté studovala medicínu a sociální práci 
a dokázala v sobě obsáhnout celou multi-
disciplinaritu paliativního týmu. Svým od-
vážným přístupem dokázala tehdy zatřást 
zdravotnictvím,“ popsal myšlenku, která 
stála za udělením ocenění, Martin Loučka, 

ředitel Centra paliativní péče, „popsala nyní 
již známý koncept tzv. totální bolesti, kde 
upozorňovala na to, že pacienti mohou stej-
ně intenzivně trpět mnohem více než pouze 
fyzickou bolestí a že tyto starosti se mohou 
manifestovat fyzickými symptomy. A že po-
kud nepochopíme kvalitu života jako téma 
v závěru života, pak se nebudeme schopni 
o pacienty dobře starat.“ 

Hospicová péče na poli zdravotnictví 
vyniká svým zaměřením, kdy léčba pacien-
ta z důvodu pokročilé fáze nemoci již nemá 
za cíl příčiny potíží odstranit, ale zajistit 
maximální kvalitu života a úlevu od projevů 
onemocnění. Službu zajišťuje tzv. multidis-
ciplinární tým, jehož součástí jsou lékaři, 
zdravotní sestry, ošetřovatelé, sociální pra-
covníci, psychoterapeuti a duchovní. V hos-
picové péči je cílem celistvý přístup, který 
zahrnuje nejen léčbu fyzickou, ale i naplně-
ní duševních, sociálních a duchovních po-
třeb pacienta i jeho blízkých. 

Cena Cicely Saunders v sobě spojuje vý-
znam práce zdravotních sester, jako klíčové 
součásti celého týmu, který se stará o paci-
enty v závěru života. „Je to dobře, protože 
odvádíme nezanedbatelný kus práce a moc 
děkuji, že i o sestrách bude víc slyšet, proto-
že si myslím, že si to opravdu zasloužíme,“ 
pronesla při přebírání ocenění Iva Valerová 
a doplnila, „kdybych neměla skvělé kolegy-
ně a kolegy, tak bych tu dnes nestála, proto-
že ta práce není práce jednotlivce, ale celé-
ho týmu. Moc děkuji, mám z toho opravdu 
radost.“ 

Bc. Michal Klemm
projektový manažer, pracovník FR+PR

Pracovnice hospice získala čestné uznání ve fotografické soutěži
V úterý 12. března v historické budově 

Slezského zemského muzea převzala čest-
né uznání poroty Hana Richter, pracovni-
ce Hospice Anežky České, za svůj snímek 
„Hledání ztraceného času.“ Oceněná foto-
grafie byla zaslána do soutěže „Můj svět“ 
pořádané Charitou Opava pro pracovníky 
a klienty charitních organizací. Ze zaslaných 
snímků byly odbornou porotou vybrány ty 
nejlepší do putovní výstavy, která bude pre-
zentována v různých městech po celé České 
republice.

Cílem soutěže je ukázat každodenní 
život a práci zaměstnanců, dobrovolníků 

i klientů Charit napříč Českou 
republikou. Činnost sociálních 
a zdravotních služeb je prople-
tena jedinečnými životními pří-
běhy i situacemi, které by vydaly 
na rozsáhlé popisy, někdy ale 
stačí událost zachytit do jediného 
okamžiku.

Patroni akce, Jindřich Štreit 
a Jiří Siostrzonek z Institutu tvůrčí 
fotografie FPF Slezské univerzity, 
ředitel Charity Opava Jan Hanuš 
a náměstek ředitelky Slezského 
zemského muzea David Váhala před sebou 
v letošním roce měli obzvlášť náročný úkol. 
Do soutěže bylo zasláno celkem 214 foto-
grafií a vybrat mezi nimi ty nejlepší dle je-
jich vlastních slov nebylo vůbec jednoduché.

Velkým překvapením bylo zjištění, že 
první místa ve všech třech kategoriích, 
obsadili autoři z Třebíče. Oceněni pak byli 
i další amatérští fotografové z Opavy, Plzně, 
Olomouce, Hradce Králové, Uherského 
Hradiště, Přerova či Červeného Kostelce.

Fotografie Hany Richter z Hospice 
Anežky České, která sice nezískala oceně-
ní na stupních vítězů, vysloužila si však 
čestné uznání poroty, zobrazuje pacienta 

v pokročilé fázi nevyléčitelného onemocně-
ní, který v důsledku své pokračující nemoci 
přestal rozpoznávat osoby ve svém okolí. 
Na snímku je ve společnosti své dcery, se 
kterou se v průběhu dne vlivem nemoci se-
tkával a poznával stále znovu, vždy jako by 
to bylo poprvé.

Putovní výstava umožní divákům na-
hlédnout na život očima někoho dalšího, vi-
dět s jakými výzvami se setkávají pracovníci 
a dobrovolníci, kteří pomáhají těm, kteří si 
již sami pomoci nemohou. Cílem je upo-
zornit na důležitost a hodnotu jejich práce 
a ukázat, jaký vliv má na životy lidí, kteří 
potřebují pomoc ve složité životní situaci.
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Vlak života 
Život je jako jízda vlakem se všemi za-

stávkami, túrami a nehodami. Nastoupíme 
do vlaku, potkáme rodiče a myslíme si, že 
budou s námi cestovat navždy, ale vystoupí 
na nějakém nádraží a my musíme pokra-
čovat v cestě bez nich. Do vlaku nastoupí 
spousta cestujících, naši bratři a sestry, přá-
telé a dokonce i láska našeho života. Mnozí 
vystoupí z vlaku a nechají za sebou velkou 
mezeru. U některých si ani nevšimneme, 
že vyšli. Je to cesta plná radosti, smut-
ku, pozdravů při setkání i při rozloučení. 
Úspěch spočívá v navázání dobrého vztahu 

s každým. Velká hádanka je: Nevíme, na kte-
ré stanici musíme vystoupit. Proto musíme 
žít, milovat, odpouštět a vždy ze sebe vydat 
to nejlepší! Protože když přijde chvíle, kdy 
budeme muset vystoupit z vlaku a naše mís-
to zůstane prázdné, měly by za námi zůstat 
jen krásné vzpomínky, které budou navždy 
cestovat ve vlaku života! Přeji vám, aby byl 
váš výlet každým dnem hezčí a v zavazadle 
jste vždy měli lásku, zdraví, úspěch a pení-
ze. Děkuji všem cestujícím ve vlaku mého 
života!!! 

Vybral František Janeček

ZNÁTE ŘECKÉ BOHY?
 ¾ ZEUS  Hromovládce a pán olympských 

bohů. K moci se dostal svržením svého 
otce Krona. Za manželku měl bohyni 
Héru, svou sestru a ochránkyni rodiny.

 ¾ POSSEIDÓN  Diův bratr, vládce moří 
a oceánů.

 ¾ HÁDÉS  Další Diův sourozenec, který 
se ujal moci v podsvětí. Hádes si vzal 
za manželku PERSEFÓN – Diovu dceru.

 ¾ HESTIA Také bohyně Hestia byla stejné 
krve jako Zeus. Jako jeho sestřička se 
stala panenskou bohyní rodinného krbu.

 ¾ APOLLÓN  Ochránce života a pořádku. 
Vládce Múz, kterého Zeus počal s bohyní 
Léthé. Se stejnou božskou kráskou zplo-
dil Zeus rovněž bohyni lovu ARTEMIS.

 ¾ ATHÉNA Bohyně moudrosti a spravedli-
vé války. Zrodila se tak, že Diovi vyskoči-
la přímo z hlavy v plné zbroji.

 ¾ HÉFAISTOS Diův syn, bůh ohně a ková-
řů. Jeho manželkou byla bohyně Afrodi-
té.

 ¾ AFRODÍTÉ Bohyně lásky. Zeus ji počal 
s bohyní Dioné. Afodité později měla 
syna – Diova vnuka – Éróta.

 ¾ HERMÉS Poslem bohů a zároveň patron 
obchodníků, poutníků, řečníků, atle-
tů, vynálezců, podvodníků a také lapků 
a zlodějů.

 ¾ DIONÝSOS Když se Zeus zakoukal do po-
zemšťanky Semely, netušil, že s ní jednou 
zplodí dalšího boha, a to Dionýsa – boha 
vína a nevázaného veselí.

 ¾ HÉLIOS  Bůh slunce. Protože všechno 
viděl, Řekové se ho dovolávali při přísa-
hách.

Vybral František Janeček

Matematické zajímavosti - duben 2024
1. úloha
a) Kolik znamének plus (+) musíme vlo-
žit mezi číslice 9, 8, 7, 6, 5, 4, 3, 2 1, aby 
se součet jednociferných a dvouciferných 
čísel rovnal číslu 99?
b) Kolik znamének plus (+) musíme vlo-
žit mezi číslice 1, 2, 3, 4, 5, 6, 7, aby součet 
jednociferných a dvouciferných čísel byl 
100?

2. úloha
Zjistěte, kolik trojciferných přirozených 
čísel můžeme napsat, jestliže smíme po-
užívat jen číslic 0, 1,2, 3 ?
Řešení úloh najdete na str. 38

Připravil  
František Janeček

Moudré myšlenky – duben 2024
 y Nic tak neoslabuje síly člověka jako nadě-

je, že v něčem jiném než ve vlastním úsilí 
najdeme spásu a štěstí. – L. N. Tolstoj

 y Práce je mým nejmilejším potěšením. – 
W. A. Mozart

 y Náhoda přeje jen duchům připraveným. – 
L. Pasteur

 y Intelektuální velikost nedělají mramo-
rové vestibuly, vytváří ji duch a mozek 
badatele.-J. W. Goethe

 y Toho, kdo vidí, že chybuji, a neřekne mi 
to, považuji za nepřítele. – J. W. Goethe

 y V tom leží špatnost, jestliže v dobru nevi-

díš dobro. – N. V. Gogol
 y Člověk, který prospívá ve vědění a v mra-

vech hyne, ten více hyne než prosívá. – J. 
A. Komenský

 y Nic tak neuzavírá duši jako přetvářka. – 
H. de Balzac

 y Kde svornost sídlí, tam je vždy vítězství. 
– P. Syrus

 y Pravá ctnost nikdy se neohlíží na svůj 
stín, na slávu,. – J. W. Goethe

 y Život znamená bojovat. – Seneca
 y Život má být dílem vlastní duše. – J. Kolár

Vybral František Janeček

Připravujeme novinky v projektu ČAPEK!
Projekt ČAPEK, 

který vznikl v roce 
2018 u příležitosti 

100. výročí od založení Československé 
republiky, mapuje život Josefa, Karla 
a Heleny Čapkových v jejich rodném 
Královéhradeckém kraji. Prostřednictvím 
praktické tištěné mapy a webových strá-
nek již sedmým rokem provází návštěv-
níky atraktivními místy našeho regionu, 
která jsou se slavnou sourozeneckou tro-
jicí spjata. Letos se projekt dočká hned 
několika novinek.

Nově se propagace zajímavých 
míst s čapkovskou tématikou rozšíří 
i do Středočeského kraje. Těší nás, že se 
novým partnerem projektu stal Památník 
Karla Čapka ve Staré Huti u Dobříše. Jedná 
se o bývalé letní sídlo slavného spisovate-
le, kde pobýval mezi lety 1935-1938. Nyní 
se zde nachází expozice věnované nejen 
Karlu Čapkovi, ale také jeho choti Olze 
Scheinpflugové nebo spisovateli a pub-
licistovi Ferdinandu Peroutkovi. Okolím 

prochází Naučná stezka Karla Čapka, která 
vede místy, kudy sám spisovatel rád chodí-
val. Inspiraci na výlet do Strže, jak se památ-
níku říká, i na další místa najdete na webu 
www.karelcapek.cz a také v aktualizované 
tištěné mapě.

Mapu, kromě rozšíření o nově zapojené 
místo, čeká inovace v podobě zcela nové-
ho grafického vizuálu, který byl zpracován 
ve spolupráci s Evou Horskou a Jakubem 
Horským z vizuálního studia Upupæpop. 
Její součástí bude také vědomostní kvíz, 
do kterého mohou malí i velcí turisté bě-
hem svých cest doplňovat nabyté znalosti. 

Tiskovina bude k dostání u partnerů pro-
jektu a v informačních centrech již na konci 
dubna. 

Poslední novinkou a zcela novým mar-
ketingovým nástrojem propagace projek-
tu bude videospot s atraktivní pozvánkou 
za Čapky do Kladského pomezí, který se 
natáčel loni v srpnu v Hronově, Malých 
Svatoňovicích a v Úpici. 

Ahaṅgrahopāsanā
VÝZNAM: Považovat se za totožného 

s Nejvyšším se nazývá ahaṅgrahopāsanā. 
Člověk se takto nestává Bohem, ale myslí 
na svou kvalitativní totožnost s Nejvyšším. 
S porozuměním, že duše se svou kvalitou 
vyrovná Nejvyšší Duši – stejně jako se voda 
v řece svou povahou neliší od vody v moři 
– má člověk meditovat o Nejvyšším Pánu, 
jak popisuje tento verš, a hledat u Něho 
ochranu. Živé bytosti jsou vždy podřízené 
Nejvyššímu. Jejich povinností je proto vždy 
vyhledávat milost Pána, aby je ochránil 
za všech okolností. 

Ze Śrīmad-Bhāgavatamu vybrala 
M. Jandová
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Z VAŠICH PŘÍSPĚVKŮ

Dopravní značky
Známe je všichni. Staly se součástí na-

šich životů: stejně jako odpadky v pangej-
tech podél silnic u pat právě těch značek, 
které se oficiálně jmenují svislé dopravní 
značení. Tento terminus technicus lze pře-
ložit do češtiny, jako značky stojící vedle 
nebo nad silnicí. Řídí (doslova) naše životy 
a zajišťují třeba to, že ráno dojedeme včas 
do práce nebo odpoledne na nákup.

Ač jsou nedílnou součástí našich životů, 
existují v porovnání s mnoha jinými věcmi 
jenom zlomek času. Ty úplně nejstarší spat-
řily světlo světa v Anglii roku 1903. V tomto 
roce zavedl britský zákon poprvé na světě 
dopravní značky podobné těm dnešním – 
tedy ve tvaru kruhů, trojúhelníků, čtverců 
a obdélníků.

Československo si na první značky 
počkalo ještě více jak tři desítky let. Roku 
1935 se objevuje první šestice standardizo-
vaných značek. Jednalo se o značky varující 
před zatáčkou, křižovatkou, dírou v silnici, 
chráněným i nechráněným přejezdem a ji-
ným nebezpečím. Jak symbolické je, že mezi 
šesticí mušketýrek průkopnic bylo varování 
před dírami v silnici!

Za rok uplyne 90 let od tohoto historic-
kého okamžiku.

Dnes eviduje Evropa 269 různých dru-
hů dopravních značek! Ale číslo 269 je zavá-
dějící. Třeba značka s přikázaným směrem 
jízdy má celkem šest variant: 1/ přikázaný 
směr jízdy přímo; 2/ přikázaný směr jízdy 
vpravo; 3/ přikázaný směr jízdy vlevo;  
4/ přikázaný směr jízdy přímo a vpravo; 
5/ přikázaný směr jízdy přímo a vlevo;  
6/ přikázaný směr jízdy vpravo a vlevo. Ale 
v počtu druhů dopravních značek se počítá 
pouze obecné: přikázaný směr jízdy.

A pak jsou speciální značky. Občas se 
jako kuriozity dostanou do časopisů nebo 
na internetové stránky. Upozornění na ská-
kající klokany (Austrálie), krávy padající 
ze svahu (USA), možnost proboření ledu 
(Finsko), upozorňující na pohyb tanků 
(Wales), upozornění nebo varování před 
zpívajícími cyklisty (Nizozemí), zákaz vyko-
návání velké potřeby v lese (Německo), po-
hyb opilých lidí v okolí a na silnici (Thajsko) 
nebo upozornění na teenagery (Nový 
Zéland – na piktogramu má kráčející dvoji-
ce v ruce mobilní telefon a hlavu skloněnou 
k displeji).

Koneckonců i Československo přispělo 
jednou unikátní značkou. Objevila v roce 
1975 v Mostě a varovala před pohybu-
jícím se kostelem!  Ale nezdá se mi moc 

pravděpodobné, že by jakýkoliv řidič nestihl 
přejet přes koleje, po kterých se pohyboval 
kostel rychlostí 1,2 – 3,2 centimetru za mi-
nutu. Nicméně značka se na scéně objevila.

A teď něco z osobní zkušenosti. 
Nevlastním řidičský průkaz. A tak ces-

ty trávím většinou na sedadle spolujezdce. 
A mám čas se kolem sebe rozhlížet. A třeba 
počítat značky.

Jednou jsem začal v Náchodě u auto-
busového nádraží. A počítal jsme značky 
kolem silnice: všechny ty zákazy předjíž-
dění, cyklostezky, autobusové zastávky, 
křižovatky, názvy obcí a měst. Zastavil jsme 
se u čísla 250! Dvoustá padesátá značka 
od autobusového nádraží v Náchodě stojí 
v Polici u bývalého Kovopolu a upozorňuje 
řidiče na přechod pro chodce. 250 značek 
na 16400 metrech silnice. Čistě statisticky: 
každých 65,6 metru jedna svislá dopravní 
značka!

Kdysi jsem viděl v Německu kolem dál-
nic výstražný billboard. Na obrázku byl ři-
dič, v jedné ruce měl bagetu a ve druhé pití. 
Nápis pod tím se ptal: A řídí kdo? V této sou-
vislosti mě napadá jiná otázka: pokud je co 
65,6 metru dopravní značka, tak plynulost 
jízdy a silnici před sebou sleduje kdo?

Pavel Frydrych

Malá poznámka
Jsem poměrně dlouholetým, pravi-

delným a pečlivým čtenářem měsíční-
ku, takže mi neunikla ani polemika nad 
financováním polického sportu.

V části svého příspěvku se pan 
Milan Pošmura pozastavuje nad výší 
příspěvku na činnost Spartaku, která 
podle něho činí 500 Kč/rok pro členy 
do 18 let. Sportovní klub Spartaku je 
tvořen třemi oddíly. Cvičení žen, zde 
se mládežnice do 18 let nevyskytují, 
turistický oddíl, tam je počet mládež-
níků stejný, takže uvedených 102 členů 
mládeže patří výhradně do fotbalové-
ho oddílu. 

Výše ročních příspěvků v oddílu 
kopané je odstupňována podle věko-
vých kategorií. Nejmenší děti, tzv. mini 
přípravka, 5-6 let, platí ročně 1 200 Kč, 
až po starší žáky, pro něž je částka sta-
novena na 2 000 Kč/rok. A to je, po-
kud jsem úplně nezapomněl počty ze 
základní školy, 4x více, než uvádí pan 
Pošmura.

Doporučení na rozdělení částky 
na jaro a podzim je vcelku rozumné, ale 
poměrně zbytečné. Výběr příspěvků 
tímto způsobem praktikujeme ve fot-
balovém oddílu již cca 10 roků… 

V době psaní článku nevím, kolik 
přesně platí členové nově vytvořeného 
týmu mladšího dorostu, ale méně, než 
2 000 Kč/rok to určitě není.  

Kromě toho rodiče mladých 

fotbalistů zajišťují dopravu na zá-
pasy, v případě okresních soutěží až 
do Jaroměře či Velichovek, účastní-
ci krajských soutěží do Chlumce nad 
Cidlinou, Hradce Králové, Kostelce nad 
Orlicí, Vrchlabí atd. Takže to také úplně 
levná záležitost není, i když je to čás-
tečně kryto cestovními náhradami.

Souhlasím s Milanem Pošmurou, 
že drobná úprava příspěvků na činnost 
oddílu by většinu domácností finanč-
ně nezruinovala, měl by ale v diskuzi 
používat pravdivých údajů, a ne podle 
vzoru našich politiků údajů, které se 
zrovna hodí a k pravdě mají daleko.

A když už jsem se pustil do disku-
ze a klapu do klávesnice, nedá mi to, 
abych nepřipojil ještě jednu poznám-
ku, tentokráte z úplně jiné oblasti.

Znám dobře pana Františka 
Janečka, bývalého středoškolského 
profesora, a velice si ho vážím. Neznám 
ale Stanislava Pitaše, takže se mohu 
pouze domnívat, že se jedná o zapšk-
lého, mrzutého důchodce, který nemá 
smysl pro humor a nedokáže poznat 
nadsázku. Jinak s ním ale jsem ve sho-
dě v tom, že většina nářků důchodců 
i příslušníků ostatních vrstev obyvatel-
stva je v současné době neopodstatně-
ná a zbytečná, a jedná se hlavně o fol-
kór, pro české luhy a háje typický.

Vojtěch Kvapil, 
příznivec diskuzních článků

Vzpomínání
Je trochu vzdálené dnešní době. Přivedl mě 

k němu ranní rozhlasový pořad o hudebníkovi, po-
lickém muzikantovi Václavu Hybšovi, kterého snad 
mohu takto oslovit, vždyť jsme byli skoro sousedi 
a věkem blízcí. V rozhlasovém pořadu Stříbrný vítr 
ze dne 16. 3. t.r. o něm byl celý pořad. Tento známý 
a slavný Poličák proslavil naše město svou pěknou 
a jadrnou muzikou nejen jako dirigent, ale též jako 
skladatel. Takové malé městečko ve výběžku brou-
movském přivedlo na svět muzikanta, jehož celá 
rodina byla hudbou poznamenána od „funusů“, 
jak se v „naší“ kotlině říká, až po veselé skladby 
a „tancovačky“, při kterých se vesele trdlovalo čili 
tančilo na bálech a všelijakých radovánkách. Já si 
dodnes ty melodie pobrukuji, nedám dopustit, aby 
se o nich mluvilo jako o laciné muzice. Stále mám 
před očima celou Hybšovu rodinu i s jejich mlékár-
nou, kterou jsem často navštěvovala. Děda Hybš 
občas navštěvoval i mou babičku Čechovou a já 
napínala uši, co si ti starouškové povídají. Mnohdy 
to nebylo příliš vhodné pro mé uši, ale Police žila 
a stále žije nejen vzpomínkami.

Byly to pěkné doby, a i když se o muzikant-
ských krajích říkávalo, že kde jsou noty, tam je 
bída, u nás to neplatilo. Já si nepamatuji, že by 
u nás někdo chudobou strádal. Holt jsou jiné časy 
i mravy. Znovu říkám, že muzikant Václav Hybš nás 
proslavil nejen jako dirigent. Ve své sbírce fotogra-
fií mám fotku mladičkého Václava Hybše, jak kráčí 
před polickou kapelou po Václavském náměstí při 
prvním poválečném sletu Sokolstva. Při tomto hu-
debním vzpomínání nesmím opomenout dalšího 
výborného muzikanta, pana učitele Karla Petra, 
který vychovával celé generace žáků k lásce k hud-
bě a ke kouzelnému kraji zvanému Policko.

Jarca Seidelová
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Doba velikonoční
Aktuální přítomnost opanovalo 

jaro a celému stvoření vdechlo energii 
k obnově života. Kéž tuto novou ener-
gii obdrží i bezprecedentní ruskou do-
byvačnou agresí zkoušená Ukrajina. 
Nenechme ji bez solidarity a pomoci,  
a vytrvejme v modlitbě a pozitivním přístu-
pu k těm, kteří museli opustit své domovy. 

A životodárné jsou také Velikonoce, 
které jsme právě prožili a které nám nás 
znovu ujistily o biblickém sdělení, že  „Bůh 
tak miluje svět, že dal svého jednorozeného 
syna, aby žádný kdo v něho věří nezahynul, 
ale měl život věčný“. Jan 3, 16 - 21. 

Velikonoce jsou jedním z nejstarších 
a nejdůležitějších židovských svátků, který 
jim připomíná vysvobození z otroctví a ces-
tu ke svobodě. Slaví ho každoročně již více 
jak 3300 let. Křesťanské Velikonoce stojí 
na základech velikonoc židovských, a obo-
je se slaví přibližně ve stejnou dobu. Slovo 
Velikonoce je spojením slov velký a noc. Je 
v něm tedy obsažena nejen ona pro židy ve-
liká noc vysvobození z otroctví, ale také ona 
Veliká noc pro nás pro všechny, kdy Kristus 
vstal z mrtvých a univerzální Boží láska zví-
tězila nad mocí zla. Z tohoto propojení vyza-
řuje výjimečná symbolika i naděje. 

Velikonoční týden vyvrcholil slavností 
Zmrtvýchvstání Páně - Božím hodem ve-
likonočním, s oslavou Ježíšova vzkříšení. 
Na ní pak navazuje Velikonoční oktáv, kte-
rým je tato slavnost symbolicky prodlou-
žena do osmi dní a má podpořit velikost 
a význam oné události, řečené latinsky 
“Christus resurrexit! Resurrexit vere!“, 
nebo také řecky „Χριστὸς ἀνέστη! Ἀληθῶς 
ἀνέστη!“, pro náš život a naši budoucnost. 

Následující velikonoční období pak potrvá 
padesát dní, a zakončí ho slavnost Seslání 
Ducha Svatého, která letos vychází na 19. 
května.   

LITURGICKÝ KALENDÁŘ:
31. března - slavnost    
 ZMRTVÝCHVSTÁNÍ   
 PÁNĚ / HOD BOŽÍ   
 VELIKONOČNÍ
31. března - 7. dubna - Velikonoční oktáv
7. dubna -  2. neděle velikonoční 
 neděle Božího   
 milosrdenství, (cyklus B)
8. dubna -  slavnost ZVĚSTOVÁNÍ PÁNĚ
14. dubna -  3. neděle velikonoční 
21. dubna -  4. neděle velikonoční 
23. dubna -  svátek sv. Vojtěcha,   
 biskupa a mučedníka
25. dubna -  svátek sv. Marka,   
 evangelisty
28. dubna -  5. neděle velikonoční
29. dubna -  svátek Sv. Kateřiny   
 Sienské, panny a učitelky  
 církve, patronky Evropy
1. května -  Svátek práce, státní svátek
5. května -  6. neděle velikonoční

BOHOSLUŽBY V DUBNU:
 y v úterý a v pátek mše svatá od 18 hod.     
 y ve čtvrtek mše svatá od 8 hod.
 y vsobotu mše svatá s nedělní platností 
od 18.00 hod.  

 y v neděli mše svatá od 9.30 hod. 
 y v neděli 21. dubna od 16 hod. v kos-
tele Nanebevzetí P. Marie se koná li-
turgie Cesta světla 

(Cesta světla je velikonoční pobožnost, 
inspirovaná tradiční pobožností křížové 
cesty a spočívá v rozjímání 14 zastavení 
o velikonočních událostech. Cesta světla za-
číná velikonočním ránem, kdy ženy nacházejí 
prázdný hrob, tedy Kristovým zmrtvýchvstá-
ním, a pokračuje setkáváním zmrtvýchvsta-
lého Krista s jeho učedníky a jeho nane-
bevstoupením až k seslání Ducha Svatého. 
Po staletí uvádí křížová cesta věřící do první 
části velikonočních událostí, do Kristova utr-
pení. Podobně cesta světla, slavená v duchu 
evangelia, může pomoci porozumět i druhé 
části Velikonoc, Kristovu vzkříšení.)

ÚŘEDNÍ HODINY: 
V úterý, ve čtvrtek a v pátek po bohosluž-
bě, nebo po domluvě s knězem. 

Májová pouť do Vambeřic 
V sobotu 3. května 2024 se uskuteč-

ní  tradiční  Májová  pouť  naší  farnosti 
do Vambeřic v Polsku. 

Putovat budeme pěšky po historické 
poutní cestě krajinou Policka, Broumovska 
a Radkowska. Pouť bude zahájena v 7.30 
hod.  v  kostele  Nanebevzetí  P.  Marie 
v  Polici  n.  M. požehnáním a  zakonče-
na mší  svatou  od  16.00  hod.  v  bazilice 
P. Marie, Královny rodin ve Vambeřicích. 
Zpáteční cesta bude zajištěna autobusem 
do Police n. M., s odjezdem v 18.00 hod. 
z Vambeřic. Přijměte pozvání a vydejte se 
s námi na cestu. (Kontakt na organizátora: 
troutnar@policenm.cz; 724 192 678.)

Rádi  bychom  všem  popřáli  požeh-
nanou dobu velikonoční, příjemné jarní 
dny a odvahu k víře v Boží lásku 

Jan Troutnar, člen pastorační rady 
farnosti Police n. M.

Římskokatolická farnost v Polici nad Metují informuje

MĚSTSKÁ POLICIE
S přicházejícím jarem městská 

policie prováděla kontroly na spor-
tovištích ve správě města, veřejných 
prostranstvích. Zjištěné závady a po-
znatky pak předala k řešení. Čas 
od času se na nich dějí různé vandal-
ské útoky. 

Kontroly proběhly na autobuso-
vém nádraží zaměřené na dodržo-
vání zákazu kouření ve vymezených 
částech. Stížnosti, které k nám míří, 
nejsou v tomto směru ojedinělé.

V podvečerních hodinách jsme 
prováděli pochůzky po městě, ho-
vořili s obyvateli a kontrolovali i pár 
osob, které zrovna neprováděli to, co 
by měli.

Znovu jsme přivolávali záchran-
nou službu k lidem, kteří se ocitli 
v nouzi a potřebovali neprodleně lé-
kařskou pomoc. Například osobě le-
žící a spící v Petrovických zatáčkách, 
jejíž tělo dlelo na chodníku a nohy 

pak na vozovce. Po příjezdu záchran-
né služby jí bylo oznámeno, že bude 
odvezena na ošetření do nemocnice 
se osoba rozhodla na tak dlouhou 
cestu posilnit ještě vínem z lahve 
plastové, čemuž jsme tedy jen tak tak 
zabránili.

Mimo to jsme doprovodili domů  
osoby nijak nezraněné ale silně pod 
vlivem alkoholu, které marně hledali 
tu správnou cestu a předali je  do dal-
ší péče jejím blízkým….samozřejmě 
za velké radosti.

Po celý duben bude probíhat sbír-
ka krmení na podporu Broumovského 
útulku. Komu z vás není lhostejný 
osud opuštěných zvířat můžete při-
spět jakýmkoli množstvím konzerv, 
granulí, piškotů a podobných pochou-
tek. Vše prosím přinášejte na služeb-
nu městské policie v době úředních 
hodin.Po domluvě možno i mimo ně.

Petr Zima, ved. strážník MP

SBÍrKa KrMENÍ 
pro zvířátka 

v broumovském útulku
Komu z vás není lhostejný osud zvířat 

v útulku, prosíme Vás  
přispějte nějakým krmením 

a pochoutkou. 

Sbírka bude probíhat po celý 
duben. Vše se bude soustřeďovat 

na služebně městské policie, kam vše 
můžete donést v úředních hodinách 

a předchozí domluvě kdykoli.
Děkujeme
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SPort 

Vykvetly sněženky a začal fotbal 
Na Vánoce dostali příznivci polické ko-

pané dárek v podobě nových webbových 
stránek Spartaku. Od té doby je však pa-
radoxně informovanost fanoušků téměř 
nulová, takže se ani neví, zda se uskutečnil 
plánovaný přípravný zápas s Trutnovem. 
Naštěstí se fanoušci  nedověděli ani čas 
začátku předem dlouho avizované gene-
rálky s divizním Letohradem v Náchodě. 
Ta se totiž neuskutečnila. Letohrad přijel 
do Náchoda na desátou hodinu, zatímco my 
na čtrnáctou… 

Říká se ale špatná generálka, dobrá pre-
miéra. To platilo i v tomto případě. Nejenže 
se první jarní kolo v Rychnově uskutečni-
lo v sobotu 9. března v dohodnutém čase, 
k tomu pro nás vítězně. Po poločase 4:1 
jsme zvítězili 5:2. S potěšením jsme mohli 
konstatovat, že střelec týmu Damani nám 
přes zimu neutekl, z dovolené z USA se 
do Police vrátil a v zápase vstřelil branku. 
Další přidal Pavel Franc, Serhii Makarenko, 
Patrik Gilian a Jakub Matějka. 

Po prostudování zápisu z utkání jsme 
mohli zjistit, že v dresu Spartaku nastoupi-
li dva noví hráči. Douglas Brayden Durbin 
a Oskar Fotr. Díky současnému levelu infor-
mací však v době psaní tohoto článku neví-
me jaké jsou národnosti a odkud přichází. 
Tak se to snad brzy dozvíme. Nějaké infor-
mace se už přece jen objevily, takže víme, 
že Douglas pochází z USA a Oskar je Čech 
a působil v Hostouni, Slavii Praha, Vlašimi 
a Rakousku. Na internetu jsme se dále moh-
li dočíst, že v dorosteneckém věku doká-
zal ve Slavii vstřelit za sezónu 52 branek, 
v “áčku” Slavie se však neprosadil. Působil 
též v druholigovém Varnsdorfu. Spoluhráči 
mu po vzoru názvu amerického filmu často 
připomínali, že “Fotr je lotr” a přezdívku měl 
“Matka”. Věřme, že i jeho a Douglasovým 
přičiněním bude v nastávající sezóně před-
vádět Spartak výborné výkony, na které fa-
noušci budou rádi a v hojném počtu chodit. 

Zápas s Červeným Kostelcem jsme plá-
novali odehrát na umělé trávě v Náchodě – 
Bělovsi. Soupeř však tuto možnost odmítl. 
Utkání se tak odehrálo v Polici, vzhledem 
k počasí minulých dní překvapivě na docela 
slušném terénu, na čemž mají zásluhu pá-
nové Jirka Tauc, Ladislav Kudláček a před-
seda oddílu Karel Klimeš.  

Soupeř v průběhu celého zápasu peč-
livě, důsledně a důrazně bránil, takže jsme 
se do vyložených šancí dostávali dost těžko. 
V prvním poločase si nejprve nastřelil tyčku 
vlastní branky jeden z kosteleckých obrán-
ců, totéž se o chvíli později povedlo i Oskaru 
Fotrovi. Střelu Damaniho zblízka zlikvido-
val brankář a poločas tak skončil 0:0.

V poločase druhém jsme nejprve vy-
slali jen několik nepřesných střel z dálky. 
Zachránil nás až Serhii Makarenko v 65.mi-
nutě, jehož průnik až před brankáře zlikvi-
doval v pokutovém území jeden z obránců 
faulem. Pokutový kop proměnil Damani. 
Potom naše akce byly nebezpečnější 

a v závěru Douglas Brayden po akci Jakuba 
Matějky zvýšil na konečných 2:0. Naše 
branky tak vstřelili tentokrát výhradně hrá-
či původem z USA.

Soupeř za celý zápas jen jedenkrát vy-
střelil mimo branku a do brány se netrefil 
vůbec. Náš brankář Pavel Vlk tudíž příliš 
práce neměl.  

Utkání přihlíželo pouze 198 platících 
diváků, na okresní derby nečekaně málo, 
z toho 196 z Police a dva z Červeného 
Kostelce. Poličtí diváci se tentokráte pouze 
dívali, zatímco dva kostelečtí s pomocí hla-
sitého bubnu svůj tým po celý zápas vytrva-
le povzbuzovali. Pro polický fanklub velká 
ostuda! Možná to byl tichý protest za chy-
bějící základní občerstvení, 
přestože bylo přislíbeno. 
Nezbývá než věřit, že příště 
již bude v zápase s Třebší at-
mosféra fotbalová a nikoliv 
kostelová.

Z mládežnických týmů 
jarní část soutěže nejdříve 
zahájili mladší dorosten-
ci, a to v neděli 10.břez-
na. Ve skupině o umístění 
v krajském přeboru podlehli 
v Kostelci nad Orlicí domá-
cím 0:5.

Ve stejný den, kdy “áčko” 
hrálo v Rychnově, se mini-
přípravka zúčastnila turna-
je ve Rtyni v Podkrkonoší. 
Trenér nominoval šestici 
nejzkušenějších hráčů, a sice 
Terezku Landovou, Matyáše 
Veverku a Michálka, Jakuba 
Marka, Ondru Romana 
a a Vojtu Rydla. 

Zásadní změna byla 
však uskutečněna na postu 
trenérském. Koučováním 
týmu byla pověřena mla-
dá krev v podobě Martiny 
Steinerové. A výsledky se 
dostavily. 

V šestičlenné základní 
skupině jsme nejprve pora-
zili začínající hráče a hráčky 
z Červeného Kostelce 11:2 
a následně Rtyni “C” pomě-
rem 5:2. Výrazného vítězství 
jsme docílili i ve střetnutí 
s celkem Vítězné, a sice 6:0. 
K paradoxní situaci došlo 
v zápase se Rtyní “B”. Zápasy 
neřídili rozhodčí a skóre 
si počítali trenéři. Polický 
spočítal prohru svého týmu 
4:5, zatímco trenér Rtyně 
prohru svého 5:6. Oba tre-
néři si stáli nekompromisně 
na svém a žádný nechtěl při-
pustit výhru svých svěřen-
ců. Do zápisu nakonec byla 
uvedena naše výhra 6:5, a to 

i přes protest polického trenéra, který na-
vrhoval shodu na remíze 5:5. V posledním 
zápase jsme přehráli Českou Skalici 8:0.

Skupinu jsme tak vyhráli a v semifiná-
le nastoupili proti druhému týmu z druhé 
skupiny, což byl Sokol Kocbeře. Ze soupeře 
šel strach, neboť ve skupině porazil mimo 
jiné velice kvalitní tým Broumova. Utkání 
bylo velice napínavé a vyrovnané až do po-
slední chvíle a v základní hrací době skon-
čilo 3:3. Prodloužení trvalo jan několik vte-
řin a Ondra Roman v něm rozhodl o našem 
postupu do finále. Tam jsme zase sehráli 
napínavý zápas, minutu před koncem opět 
skóre 3:3. V závěru jsme si bohužel nepo-
hlídali zahrávání rohového kopu soupeře, 



37Polický měsíčník DUBEN 2024

SPort

Na konci února a také v březnu jsme se účastnili závodů českého 
poháru pro starší žactvo, ročníky 2011-2009. Oba závodní víkendy 
se  vzhledem  ke  špatným  sněhovým  podmínkám  nemohly  usku-
tečnit na původně plánovaných  lyžařských  tratích, na Bedřichově 
a na Božím Daru. Nám se podařilo na oba víkendy zajistit bydlení 
tak, abychom nemuseli na tratě dojíždět z velké dálky. 

Mistrovství  ČR  staršího  žactva  se  konalo  24.-25.  února 
v Harrachově. Páteční závod byl zrušen, závodilo se v sobotu kla-
sicky a v neděli volně. Oba dny s intervalovými starty. Na start se 
postavilo 13 našich žáků, z nichž nejlepších výsledků dosáhl Matěj 
Beran, na 4 km trati dojel na 9. místě klasicky a na 12. místě volnou 
technikou. V silné konkurenci tradičních krkonošských lyžařských 
klubů a biatlonistů, kteří  se  také závodů účastnili, obstáli všichni 
naši členové. Bohužel se při nedělním tréninku zranil Olda Hornych 
a závodu se nemohl účastnit.

Českého poháru 9.-10. března na Horních Mísečkách se účast-
nilo 11 našich závodníků. V sobotu to bylo opět klasicky a na 4km 
trati se nejvíc dařilo Matěji Beranovi. Skvělé 6. místo už znamena-
lo rozšířené pódium. Na pěkném 13. místě dojel Vašek Liskovský 
(5km)  a  na  17.  místě  Ivan  Hornych  (4km).  V  neděli  se  pak  jela 
stíhačka volně. Matěj Beran  si polepšil na výborné 4. místo,  tedy 
opět rozšířené pódium. Matějovi gratulujeme a těší nás, že polické 
lyžování se v silné konkurenci dokáže prosadit. Dařilo se i Vaškovi 
Liskovskému, pohoršil si pouze o 2 místa a dojel 15. Ivan Hornych 
udržel  ze  soboty  pěkné  17.  místo.  Skokankou  dne  byla  Matylda 
Pohlová, která se prokousala ze 42. místa na 32.

Březnem nám končí další lyžařský rok. „Lyžařský“ by mělo být 
asi v uvozovkách. Tentokrát  to byla  taková zima-nezima. Lyžovali 
jsme nejčastěji na hřebenech hor a na uměle zasněžovaných tratích. 

Většinu  tréninků 
jsme bohužel odtré-
novali na suchu. Kdo 
ale chtěl, ten si sníh 
(třeba  jen  o  víken-
du)  našel  a  kilome-
try najezdil. 

Bohužel  mladší 
děti  neměly  od  ko-
nání  Orlického  ma-
ratonu  kde  závo-
dit.  Žádné  krajské 

závody  se  už  nekonaly.  Proto  nedojde  ani 
k  vyhlášení  Poháru  Královéhradeckého 
kraje. Každý klub  si  odmění  své  sportovce 
na interním zakončení sezóny. I my se chys-
táme  na  zhodnocení  sezóny  na  posledním 
mazání,  které  se bude konat v Pellyho do-
mech v pátek 26. dubna. Pozvánky členům, 
rodičům a hostům budou včas rozeslány.

SKI Police nad Metují – klub běžeckého lyžování

prohráli 3:4 a v turnaji skončili druzí.
Nejlepší hráčkou turnaje byla vyhlášena 

Terezka Lantová, která na sebe upozornila 
hned v úvodním zápase, když Červenému 
Kostelci vstřelila 5 gólů.

Hráči z Police získali individuální 

ocenění i na jiných turnajích. V katego-
rii mladší přípravky to byl Patrik Šrůtek 
na turnaji v Náchodě a ocenění na jednom 
z turnajů obdržel mladší žák Jakub Kovář 
coby nejlepší brankář. Z tohoto výčtu mů-
žeme usoudit, že i v Polici nám vyrůstají 

kvalitní fotbalisté. Tak hlavně, aby u fotbalu 
vydrželi. 

Tolik na úvod jarní části fotbalových 
soutěží, pokračování příště. 

Vojtěch Kvapil, příznivec polické kopané
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Martine – díky 
Po deseti letech končí ve funkci sportovního referenta Martin 

Balák. Začínal od nuly a v průběhu let vybudoval nejen pevné zá-
klady této nové funkce, ale svým přístupem, aktivitou a nápady 
jí dal náplň a tvář. Stal se, a to nejen pro mě, jistotou a výraznou 
pomocnou rukou vždy, když jsem ho o nějakou formu spolupráce 
požádal. Přicházel s vlastní iniciativou a nápady. Staral se o mož-
nost sportovního vyžití v tom našem městečku, málem středisko-
vém, na mnoha frontách. Možná že teprve čas ukáže, kde všude 
zanechal svoji stopu. Život je změna a Martinovy kroky míří jinam. 
Rád bych mu touto cestou veřejně poděkoval za spolupráci.  Nejen 
z profesní pozice za školní sportování, ale tak trochu i za „nebíč-
kové“ vlekaře a také za podporu akcí SSK Pedro.

Martine, díky a přeji hodně zdaru na další cestě. 
S přáním pohody v každém dni,

Petr Jansa 

Matematické zajímavosti - řešení úloh ze str. 33
1. úloha
a) 9 + 8 + 7 + 65 + 4 + 3 + 2 + 1 = 99 (7 znaků +),
nebo 9 + 8 + 7 + 6 + 5 + 43 + 21 = 99
b) 1 + 2 + 34 + 56 + 7 = 100 (4 znaky + ),
nebo 1 + 23 + 4 + 5 + 67 = 100 (4 znaky + )

2. úloha
Nejprve si musíme uvědomit, že žádné z trojciferných čísel nesmí 
začínat nulou. Na první místo zleva můžeme umístit kteroukoli 
z tří číslic 1, 2, 3 (tři možnosti), na druhé místo kteroukoli ze čtyř 
číslic 0, 1, 2, 3 (čtyři možnosti) a konečně na posledním místě 
může stát rovněž kterákoli ze čtyř číslic 0, 1, 2, 3 (čtyři možnos-
ti). Celkový počet možností je tedy 3 . 4 . 4 = 48

F. J.

Na posledním mazání bychom rádi 
představili náš nejnovější přírůstek 
do technického zázemí klubu. Díky velko-
rysému finančnímu daru Nadace ČEZ jsme 
si mohli pořídit terénní pásovou čtyřkol-
ku. Její přínos vidíme ve zlepšení kvality 
upravovaných tras a prodloužení doby je-
jich využitelnosti. Nahrazení dožívajících 
dvoutaktních skútrů čtyřtaktní čtyřkolkou 
splňující normu Euro5 nezanedbatelně 
sníží ekologickou stopu při vlastní úpravě 
tras. V období beze sněhu bude čtyřkolka 

využívána pro zametání cyklotras slouží-
cích pro in-line bruslaře a lyžaře na koleč-
kových lyžích. Zároveň se tak zvýší bezpeč-
nost při trénincích mládeže. Dále stroj klub 
využije při přípravě tratí na přespolní a te-
rénní běhy. Děkujeme Jirkovi Černému, že 
se nám o čtyřkolku bude starat.

 Za SKI Police nad Metují
Helena a Jan Pohlovi

Činnost klubu a námi pořádané závody 
finančně podporují: Královéhradecký kraj, 
město Police nad Metují a NSA.
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oBEC BUKovICE
nabízí k pronájmu 

objekt bývalé prodejny potravin.
Vhodné pro skladování. 

Plocha cca 9 x 13 m + 7 x 7 m.
Bližší informace u starosty

na tel.732129806

Police nad Metují, Tomkova 62       
* Pedikúra 
* Ošetření zarostlého nehtu 
* Gel lak       
* Francie na nehty na nohou         
* Depilace nohou   
* Masáž nohou    

KoUPÍM KNIHU
Antonín Krtička  

Z KrÁlovSKéHo HvoZDU  
rok vydání 1920. 

Nabídky prosím zasílejte 
SMS na 603 321 411. 

Cenu respektuji.

T.J. SOKOL POLICE NAD METUJÍ
T. J. Sokol Police nad Metují 
společně s Ostrostřeleckou gardou Polickou  
a Pellyho domy Vás srdečně zvou na 

dětský den
od 14:00 - 15:00 průběžný start na trasu 
okolo sokolovny, na které bude pro děti  
připraveno mnoho stanovišť s úkoly 

Během odpoledne 
- sokolské vystoupení: skladba Optimistky
- ukázka cvičení oddílu gymnastiky
- malování na obličej
- kolotoč
- kýta na rožni a mnoho dalšího ...
  
   Srdečně zveme.

Sobota 
4. 6. 2022 od 14:00

Police nad Metují
areál Sokolovny  
a přilehlé okolí

Zahraje skupina 
DAMTRIO 

Akce se koná za 
každého počasí. 

Dětský den se koná za finanční  
podpory města Police nad Metují.

T. J. Sokol Police nad Metují ve spolupráci  
s Ostrostřeleckou gardou Polickou, hasiči Velká Ledhuje  

Vás srdečně zvou na 

dětský den
od 14:00 - 15:00 průběžný start na trasu  
z Bezděkových sadů okolo Sokolovny,  
na které bude pro děti připraveno mnoho 
stanovišť s úkoly. 

Během odpoledne 
  - Ukázka hromadných skladeb cca od 16:00
     připravovaných na XVII. Všesokolský slet
  - malování na obličej
  - kolotoč
  - otevřena restaurace Sokolovna
  - kýta na rožni a mnoho dalšího ...
    
   Srdečně zveme.

Hudba zajištěna

Akce se koná za 
každého počasí. 

Sobota 
25.5.2024 od 14:00

Police nad Metují
areál Sokolovny  
a přilehlé okolí

VSTUPNÉ na trasu 
20 Kč / dítě
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děkuje městu Police nad Metují za do-
tace získané v grantovém programu města.  
Na činnost oddílů i správu sokolovny a hřiště 
za ní. 

Děkujeme i sponzorům, kteří nás ve sle-
tovém roce podpořili, případně podpoří. Jmenovitě budou zveřej-
něni na Dnu dětí, který se uskuteční v sobotu 25. 5. od 14 hodin 
v areálu sokolovny i v přilehlém okolí. Zde proběhnou ukázky hro-
madných skladeb XVII. všesokolského sletu.

Všichni jste srdečně zváni!
Tak jako na zapojení se do činnosti polického Sokola. Volná mís-

ta máme ještě na cvičení všestrannosti předškolních dětí a I. stupně 
základní školy.

Rádi bychom založili oddíl šachu. Zájem podle dotazů rodičů 
by byl značný. Problémem je trenér – trenéři. Dovolujeme si i touto 
cestou vyzvat širokou veřejnost k pomoci při jejich hledání. Šachy 
jsou uměním, tvůrčí činností, duševním sportem. Intelektuální ná-
maha je mnohdy daleko větší než tělesná. 

Od poloviny listopadu se do činnosti naší jednoty aktivně zapo-
jili senioři. Ženy i muži!

V úterý se v 10 hodin scházíme před sokolovnou a vydáváme se 
na procházky okolím. Za 14 vycházek jsme ušli cca 92 km, což je asi 
6,5 km za jedno vycházkové dopoledne. Přizpůsobujeme se potřeb-
nému tempu. Povídáme, vzpomínáme. Zvlášť, když jsme v zimních 
měsících byli počasím limitovaní v pohybu v přírodě a procházeli 
částmi Police, Bukovice, Radešova, Bezděkova… 

Stoprocentní účast při vycházkách má Stáňa a její fenka Ali. Kdo 
se nechce toulat sám, je  vítán. 

Čtvrteční dopoledne patří cvičení v sokolovně. Protahování, po-
silování, koordinace… Především však pohoda a vědomí, že nikdy 
není pozdě. Je nás asi 30. Cvičíme od 10 do 11 a i tady máte dveře 
otevřené. 

Ida  Jenková

SPORT / INZERCE
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VERA NOVAKOVA 
Realitní zprostředkovatel 
S kvalifikací 66-042-M, se zákonným pojištěním 

Mobil: +420 608 280 563 
Email: novakova.rm@seznam.cz 

v v , , 

JINDRISKA NOVAKOVA 
Asistentka obchodu a prodeje 
Mobil: +420 778 023 125 
Email: novakova.asist@seznam.cz 

WWW: vn-reality5.webnode.cz/ IČO: 13545540 DIČ: CZ6257182184 
✓ Poradenství a realizace obchodů na realitním a finančním trhu
✓ Posouzení ceny nemovitostí pro potřeby vyřízení pozůstalosti, soudy, atd.

 
 
 
 
 

VYUŽIJTE POKLESU CEN ENERGIÍ NA TRHU! 

Specializujeme se na energetické poradenství a 
pomáháme domácnostem, firmám a veřejným institucím 
výrazně snižovat náklady na elektřinu a plyn. 

S naší pomocí můžete využít aktuální příležitosti na trhu 
a snížit Vaše energetické výdaje. 

Kontaktujte nás a zjistěte, jak můžeme pomoci i Vám. 

ENERGETICKÉ CENTRUM 
Komenského 103, Nové Město nad Metují 
tel: 737 566 598 
e-mail: info@e-ap.cz 
web: www.e-aukcniportal.cz 

- Energetické poradenství 
- Analýza cen a smluvních podmínek 
- Optimalizace distribučních sazeb 
- Individuální strategie nákupu 
- Bezplatná konzultace  

Domov sociální 
péče Tmavý Důl 

 příjme 
zaměstnance na pracovní pozice: 
• vedoucí ekonomického úseku, 
• účetní, 

a další zajímavé pracovní pozice, bližší 
informace najdete na našich webových 

stránkách www.ddtmavydul.cz 
Jsme Domov sociální péče Tmavý Důl poskytující 
služby domova pro seniory a domova se zvláštním 
režimem poskytující péči seniorům s chronickým 
duševním onemocněním, kteří jsou závislí na 
pomoci jiné osoby. Jsme příspěvková organizace 
Královéhradeckého kraje. 

Informace k nabízeným pracovním pozicím je 
také možné získat: 

Ing. Martin Kryštof Kubák, 
kubak@ddtmavydul.cz, mob.: 725 193 904 



pOlický měsíčNík
- periodický tisk města police nad metují -
termín uzávěrky:  vždy 20. den v měsíci do 15 hod. 
Distribuce: obvykle první pracovní den v měsíci
Vychází v polici nad metují v nákladu:  700 ks
registrační číslo: MK ČR E 11974
Za obsah a jazykovou správnost odpovídá autor příspěvku.
tisk: tiskárny B.N.B. spol. s r.o. Velké poříčí
Vydavatel: Město Police nad Metují, Masarykovo nám. 98, 549 54
  IČO 272 949
telefon:  491 541 113
e-mail:   polickymesicnik@policenm.cz  
autor obálky: Jan Flieger
ceník inzerce: (stránka bez 1,3 cm okrajů)
Velikost 1/2A4 - A4 2000,- Kč + DPH
Velikost ¼ A4 - 1/2A4 1000,- Kč + DPH
Velikost 1/8A4 – ¼ A4  500,- Kč + DPH
Velikost do 1/8A4 250,- Kč + DPH

Množstevní slevy se neposkytují
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ČNÍ P
LES             OSTROSTŘELECKÝ

Ostrostřelecká garda Spolku vojenských vysloužilců Václava hraběte Radeckého 
Vás co nejsrdečněji zve 6. dubna roku 2024 na sál Pellyho domů v Polici nad Metují.
Zahájení plesu slavnostním nástupem a přípitkem se bude konati úderem 8 h. večerní.
   Ku veselosti a tanečnímu reji přispívati bude hudba Reflex kapelníka Petra Lokvence. 
   Dobré truňky a menáž zajištěny budou panem Jiřím Johnem. 
   Chyběti nebude tombola z hodnotných cen sestavená a na čísla vstupenek losovaná.

Vstup za pouhých 200 Kč lze zakoupiti v kanceláři pro Informace turistické, zřízené v přízemí domů Pellyho.

    Děkujeme Městu Polici nad Metují za laskavou podporu finanční.
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